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Milczenia owiec 
ciąg dalszy

W ubiegłym tygodniu pisaliśmy o na
uczycielach z PSP nr 5, którzy poinformo
wali naszą redakcję o zjawisku mobbingu w 
swojej szkole. Dziś kontynuujemy temat 
tego konfliktu.

Mobbing wspierany czytaj na str. 3 
Zwolniona za ankietę? Czytaj na str. 3 
Wypowiedź Hanny Firlej-Jackowskiej, 

prezesa Stowarzyszenia 
Centrum Antymobbingowe na str. 2

7 listopada dniem szczęśliwych powrotów

Granica dwóch światów

Trzeba wstrząsnąć
W minionym tygodniu do mediów dotarło 

oświadczenie Solidarności Oświaty nawołu
jące do odwołania starosty Józefa Gismana 
i Zarządu Powiatu. W pozbawienie starosty 
stanowiska nie wierzą nawet pomysłodawcy 
apelu.

Czytaj na str. 7 
Komentarz na str.2

Dominacja ławników
Najbliższą sesję Rady Miasta Kędzierzyna- 

Koźla zdominuje sprawa wyboru ławników 
sądowych, ponieważ wybór musi być tajny i 
dokonany większością głosów, kandydatów 
jest ponad 300, może być tak, że trzeba bę
dzie głosowanie powtarzać kilkakrotnie.

Targowisko do remontu
Po remoncie kozielskiego targowiska czas 

przyszedł na modernizację placu targowego 
„Manhatan” przy al. Jana Pawła II. Władze 
miasta planują zrealizować inwestycję w nad
chodzącym roku.

. Czytaj na str. 5

Gala dla mistrza
Kędzierzyńsko-kozielski auto

mobilklub był gospodarzem uro
czystego zakończenia sezonu ka- 
rawaningowego. Bohaterem wie
czoru był Tomasz Mielnik, mistrz 
Polski w jeździe samochodem z 
przyczepą.

Czytaj na str. 21

Już za kilka dni, 
w pierwszą sobotę 
listopada bieżącego 
roku, ludzie zaczną 
zjeżdżać z najodle
glejszych stron, nie 
tylko Polski, aby 
odwiedzić groby 
najbliższych. W tym 
osobliwym dniu, w 
chwili zadumy, bę
dąc na cmentarzu 
warto sobie uzmy
słowić, że jest to 
miejsce dzielące 
świat żywych i 
umarłych.

O szczęśliwych 
powrotach 1 listo
pada czytaj na str. 8

Historia kędzie- 
rzyńsko-kozielskich 
nekropolii na str. 10

Wernisaż prac

“Poszło w Lokalnej”
Podczas ponad czterech lat funkcjonowania “Gazety 

Lokalnej” i wydaniu ponad 200 egzemplarzy, w redakcyj
nych szufladach nazbierało się sporo rysunków satyrycz
nych, które mogą Państwo w każdą środę oglądać w ga
zecie.

Okazało się, że jest ich całkiem pokaźna liczba, z której 
wybraliśmy kilkadziesiąt najlepszych, aby zaprezentować 
je Państwu podczas zorganizowanej przez redakcję wysta
wy. Zapraszamy wszystkich naszych Czytelników do od
wiedzenia wystawy prac Jana Bartoszka i Marcina Skocz
ka, której otwarcie odbędzie się w dniu dzisiejszym o go
dzinie 18.00 w galerii Domu Kultury “Koźle”.

Wystawę będzie można oglądać do 28 listopada w godz. 
8.00 - 20.00.
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KOMENTARZE

Bolesław BEZEG 
redaktor naczelny

Refleksyjne święto o słowiańskim rodowodzie

Maski i sumienia

111 .............

Okiem eksperta

Postępująca amerykanizacja naszej 
kultury sprawiła, że od połowy paź
dziernika w hipermarketach, na sto
iskach z towarami sezonowymi poja
wiają się skrzynie z maskami na hal- 
loween. Zapewne decydują o tym za
graniczni szefowie sieci handlowych, 
przyzwyczajeni do tego, iż chętnie 
przyjmujemy wszelkie zachodnie no
winki. Maski sprzedają się, ale na 
szczęście w dniu Wszystkich Świę
tych naszych ulic, jak na razie, nie 
opanowują hordy upiornych przebie
rańców, bezwzględnie egzekwujących 
swe uświęcone anglosaską tradycją 
prawo do cukierków. Zapewne to nas 
w końcu kiedyś dopadnie, tak jak do- 
padły nas walentynki, kilkanaście lat 
temu w Polsce w ogóle nieznane.

Warto tu przypomnieć, że walen
tynki mają swój słowiański odpo
wiednik w nocy świętego Jana, zwa
nej sobótką. Podobnie dzień Wszyst
kich Świętych został ustanowiony w 
okolicach słowiańskiego święta Dzia
dów. Trudno o lepiej oddającą charak
ter tej uroczystości nazwę. Chodziło 
wszak o ulżenie doli duszom przod
ków, czyli po staropolsku dziadów. O 
to samo przecież chodzi w Zadusz
kach i odpustach przysługujących 
pierwszego listopada przodkom kato
lików, którzy spełnią określone ko
ścielnymi przepisami warunki.

Halloween to festiwal czarnego hu
moru i niech sobie będzie, takjak do tej 
pory, organizowany w klubach. Dzień 
Wszystkich Świętych to uroczystość 

refleksyjna, której tradycyjnej mocy 
nie podważą żadne importowane oby
czaje. To jedna z tych wartości, które 
z dumą wnosimy do europejskiego 
dziedzictwa. To okazja do rodzinnych 
spotkań przy grobach i wspomnień o 
zmarłych bliskich. To także moment, w 
którym niejeden człowiek zastanawia 
się: “Jak też mnie będą wspominać, 
kiedy umrę?”. To wyjątkowy dzień, 
którego głównym bohaterem może stać 
się coś, o czego posiadaniu często nie 
pamiętamy lub pamiętać nie chcemy. 
To uroczystość sumienia.

A maski? Maski trzeba kupić. Przy
dadzą się w karnawale.

Granica dwóch światów - str. 8
Historia zapisana krzyżami - str 10

Klika w szkole
Hanna Firlej-Jackowska 
prezes Stowarzyszenia 

Centrum Antymobbingowe:

- Mobbing stał się problemem nie tyl

ko w oświacie. Coraz częściej molestowa

ni psychicznie są urzędnicy, pracownicy 

służby zdrowia, a nawet prawnicy. Peda

godzy podlegający mobbingowi na dłuż

szą metę zaczynają wypaczać psychikę 

swoich wychowanków. Dzieci wyczuwają 

atmosferę napięcia podświadomie i na

tychmiast odbija się ona na nich. Potem 

dziwimy się, że mamy coraz więcej jedno

stek agresywnych i aspołecznych. Mole

stowani psychicznie nauczyciele muszą 

sobie zdać sprawę, że prędzej czy póź

niej ich praca będzie przypominać pro

dukcję chorego społeczeństwa. Jeżeli lęk 

przed utratą pracy jest górą nad dobrem 

dziecka to przestaje to być ludzkie, ale po 

prostu staje się obrzydliwe. Nauczyciele 

muszą zrozumieć, że mobbing jest 

przede wszystkim patologią uderzającą w 

dzieci i trzeba ją bezwzględnie likwido

wać.

Molestowani psychicznie nauczyciele 

i dyrektor to nie wszystko. Zawsze gdzieś 

obok znajduje się grupa kolegów z pracy 

obojętnych na mobbing i tzw. grupa trzy

mająca władzę, wspierająca mobbingują- 

cego szefa. Ale po co silić się na sztucz

ne określenia. Nazwijmy sobie sprawę po 

imieniu. To nie jest żadna „grupa trzyma

jąca władzę”, ale prostu szkolna klika. A 

jeśli chodzi o ludzi obojętnych to jest kil

ka powodów takiego zachowania. Głów

nie jest to obawa przed represjami i po

stawa wyrażająca się w słowach: „to nie 

moja sprawa". Nierzadko dochodzi do 

tego, że w końcowym stadium mobbingu 

obserwatorzy zjawiska zaczynają się pod

niecać maltretowaniem kolegów.

Mobbing to niezwykle destrukcyjne 

zjawisko. W zależności od nasilenia i cza

su trwania wywołuje w ludziach różne 

konsekwencje. Najczęściej są to choroby, 

poważne urazy psychiczne, stany wy

czerpania i beznadziei. W przypadku ze

społów mobbing niszczy ich spójność, a 

miejsce koleżeństwa i współpracy zastę

puje bezpardonowa walka o względy 

zwierzchnika. Jeżeli nawet ktoś w poje

dynkę zaczyna walczyć z terrorem, to 

zazwyczaj reszta przygląda się obojętnie. 

Mobbing to nie żarty, ale degeneracja 

całego człowieka wraz z jego moralnością 

i uczuciami.
***

Osoby zainteresowane działalnością 

Stowarzyszenia Centrum Antymobbingo- 

wego mogą dzwonić pod numer 022-619- 

71-89 lub pisać do oddziału OSA w War

szawie na adres: ul. Radzymińska 56/5, 

03-752 Warszawa lub e-mail: antymob- 

bing@op.pl.

KBD

Agnieszka 
KURPIŃSKA

Mentalności tak łatwo nie zmienimy

Temat zastępczy
Partia rządząca chce nam zapropo

nować temat zastępczy. Zamiast o 
bezrobociu, aferach, w które zamie
szani są wysocy urzędnicy państwo
wi, czy fatalnym stanie naszej gospo
darki - społeczeństwo ma rozmawiać 
o zupełnie innych sprawach. Na tapetę 
powróci temat dopuszczalności abor
cji i legalizacji związków homoseksu
alnych. Sprawy skądinąd bardzo waż
ne, ale w naszej sytuacji nie najważ
niejsze.

Mdli mnie na samą myśl, że znów 
przed kamerami będą się wymądrzać 
zwolennicy i przeciwnicy takich czy 

Jakub 
DŹWILEWSKI

zJADliwości

Związek 
zawodowy partią?

innych rozstrzygnięć. Nawet jeśli bę
dziemy w końcu mieć nowe prawo, to 
chyba tylko po to, by można było do
chodzić swoich racji i bronić swych 
przekonań przed sądem. Bo mental
ności narodu przez podniesienie ręki 
i wciśnięcie guziczka się nie zmieni.

Nie jesteśmy narodem tolerancyj
nym i tego stanu nie zmieni żadne pra
wo. Na niewiele zdadzą się kampanie 
społeczne dotykające przemocy w ro
dzinie, konieczności równego trakto
wania niepełnosprawnych czy cho
rych na AIDS. To tylko słowa, pięk
ne gesty, powtarzane przez jakiś okres 

czasu.
W rzeczywistości boimy się nawet 

najdrobniejszej inności. Emocje 
wzbudza nawet dziwna fryzura, wi
doczne kalectwo czy brak dzieci w 
małżeństwie. Zatem co tu mówić o 
swobodzie zawierania związków 
osób tej samej płci. Niektóre agencje 
reklamowe nie zgodziły się wywiesić 
na swych billboardach plakatów kam
panii społecznej podjętej w tym roku, 
bojąc się społecznego oburzenia. Nie 
da się ustawowo wprowadzić toleran
cji. Nad mentalnością zaś trzeba bę
dzie jeszcze długo pracować.

Wypowiedz się!
Od niedawna mamy nową rubrykę - SMS-owy sondaż, który cieszy się rosnącym 

zainteresowaniem naszych czytelników. Zachęcamy do jak najczęstszego korzystania 

z tej nowej formy wypowiedzi. Wystarczy wysłać SMS.

Pytanie tygodnia:
Czy starosta Józef Gisman powinien odejść?

SMS-y o treści TAK lub NIE proszę przysyłać na numer 

Koszt SMS wg taryfy operatorów. 0 600 884127

Pytanie sprzed tygodnia
Czy padłeś kiedykolwiek ofiarą mobbingu w pracy?

Mamy w powiecie małe zamiesza
nie. Wszystko za sprawą związkow
ców, którzy postanowili zaapelować 
do radnych o odwołanie starosty i tym 
samym Zarządu Powiatu.

Pomysł jest nie do zrealizowania. 
Koalicja SLD-MN ma zdecydowa
ną większość głosów. Nawet zebra
nie sześciu podpisów pod wnio
skiem będzie trudne. Sami pomy
słodawcy nie kryją, że chodzi o 
“dyscyplinowanie” a nie “dymisjo
nowanie”.

To nie jest dobra pozycja do roz
mów. Obie strony usztywnią swoje 
stanowiska. Teraz, kiedy znacząca 
przeszkoda w dialogu między władza

Gazeta Lokalna - tygodnik, ukazuje się w Kędzierzynie-Koźlu i Powiecie Kędzierzyńsko-Kozielskim. 
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mi powiatu a związkowcami została 
usunięta, problemy w komunikacji nie 
zniknęły. Wręcz przeciwnie. Solidar
ność uwierzyła w swoją siłę i posta
nowiła pójść za ciosem. Byłaby to nie 
lada gratka, gdyby związek zawodo
wy obalił starostę i zarząd. To oczy
wiście political fiction, ale nie można 
lekceważyć ważnego zjawiska. Tak 
jak to miało miejsce w przeszłości, 
związek zawodowy zaczyna wycho
dzić ze swojej roli i idzie krok na
przód. Wcześniejsze bliskie kontakty 
działaczy Prawa i Sprawiedliwości ze 
związkowcami z Solidarności poka
zują, w którym kierunku liderzy 
związkowi chcąpójść. Alians polity

ków ze związkowcami jest tym ła
twiejszy, że te dwie grupy się przeni
kają.

To całkiem prosty układ, gdy jest 
się w opozycji. Problemy zaczynają 
się, gdy dana opcja dochodzi do wła
dzy. Przykład minionych czterech lat, 
kiedy oświatą w powiecie rządził 
związkowiec, pokazały wyraźnie, że 
nie było klimatu do podjęcia trudnych 
reform. Więc, gdy dzisiaj Solidarność 
Oświaty nąwołuje do wyciągnięcia 
konsekwencji wobec osób odpowie
dzialnych za fatalną sytuację w oświa
cie, powinna wymienić także swoich 
liderów. A przynajmniej jednego z 
nich.
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Co się stało w PSP nr 5? - ciqg dalszy

Mobbmg wspierany
W ubiegłym tygodniu pisaliśmy 
o nauczycielach z PSP nr 5, któ
rzy poinformowali naszą redak
cję o zjawisku mobbingu w swo
jej szkole. Dziś kontynuujemy 
temat tego konfliktu.

Słowa nauczycieli z PSP nr 5 ukazu
ją obraz szkoły podzielonej na dwa obo
zy, gdzie faworyzowana jest mniejszość 
kadry, a większość nauczycieli została 
zepchnięta na margines. Przypomnijmy, 
że nauczyciele zgłosili się do nas niedłu
go po tym jak we wrześniu rada pedago
giczna przegłosowała wotum nieufności 
dla dyrektorki Jolanty Podgórskiej.

Oskarżeni oskarżają
Zanim jednak doszło do głosowania 

sala obrad miała być miejscem bezpar
donowych zarzutów ze strony dyrekcji 
pod adresem nauczycieli:- Gronu peda
gogicznemu dyrekcja zarzuciła leni
stwo, zresztą nie po raz pierwszy - 
mówią nauczyciele.

- To niedorzeczność, nie można tak 
stawiać sprawy - mówi Krzysztof Ka- 
zanowski, wieloletni nauczyciel historii 
w PSP nr 5, który od niedawna pracuje 
w szkole tylko dorywczo. - Nasze gro
no potrafiło przez długie lata praco
wać i osiągać sukcesy, a teraz nagle z 
dnia na dzień stało się leniwe?

Teraz sami oskarżeni zaczynają oskar
żać. Zgodnie z tym, co mówią nauczy
ciele, w szkole nie jest przestrzegana 
ustawa o systemie oświaty w części do
tyczącej praw i obowiązków rady peda
gogicznej.

- W zapisach protokołu z rady pe
dagogicznej istnieją braki w stosunku 
do rzeczywistego przebiegu zebrań - 
mówi nauczycielka z PSP nr 5.

To jeden z zarzutów o charakterze 
prawnym formułowanych przez nauczy
cieli wobec dyrektora. Chociaż zastrze

żeń jest dużo więcej, to są to uchybienia 
małej rangi. Poważniej wyglądają oskar
żenia o molestowanie psychiczne, ale te 
są trudne do udokumentowania.

Jak po wojnie
Również niektóre legalne działania 

Jolanty Podgórskiej budzą moralny 
sprzeciw nauczycieli, chodzi tu m.in. o 
sposób przyznawania nagród i zasiłków 
socjalnych. Grono pedagogiczne bul
wersuje np. to, że dwukrotne przyznano 
nagrodę pieniężną mężowi dyrektorki, 
który pracuje w PSP nr 5 tylko na czę
ści etatu i zapłacono za wprowadzenie 
danych osobowych do programu Vul- 
can, co we wszystkich placówkach w 
mieście zrobiono nieodpłatnie.

- To jest zgodne z prawem - mówi 
zastępca prezydenta K-K Piotr Gabrysz. 
- Ale czy moralne? Nie ma chyba w 
mieście dyrektora placówki oświato
wej, który podjąłby tyle niepopular
nych i drażliwych decyzji, co dyrektor 
PSP nr 5.

12 pyfań
Dyrektor szkoły Jolanta Podgórska odmówiła rozmowy 
z naszym dziennikarzem. W związku z tym przedstawi
liśmy jej na piśmie 12 pytań. Odpowiedzi dotarły już do 
naszej redakcji, jednak ze względu na ich dużą objętość 
i naszą deklarację, iż nie dokonamy w nich żadnych 
skrótów, opublikujemy je w następnym numerze GL.

Bolesław BEZEG, redaktor naczelny

Jolanta Podgórska nie zawsze była nie
popularna wśród kolegów. Gdy obejmo
wała stanowisko, miała poparcie sporej 
części kadry nauczycielskiej. Wówczas 
zwolennicy nowej dyrektorki oczekiwa
li, że osoba młoda zmieni i rozwinie pla
cówkę. Teraz, po ponad roku, wielu z 
nich przeszło do grona protestujących. 
Jak powiedziała „Gazecie Lokalnej” na
uczycielka przyrody Urszula Pecio, któ
ra we wrześniu ubiegłego roku przenio
sła się do innej szkoły, Jolanta Podgórska 

dała wyraźnie odczuć kolegom kto rządzi 
w szkole, jeszcze zanim oficjalnie zaczę
ła pełnić funkcję dyrektora.

- Po powrocie z urlopu w sierpniu 
2002 r. mój gabinet wyglądał jak po 
wojnie - mówi Danuta Powęska, była 
wicedyrektor w PSP nr 5. - Dokumenty 
gromadzone przez lata zostały wyrzu
cone z półek i szuflad na środek poko
ju. Wówczas wciąż pełniłam funkcję 
wicedyrektora i nikt nie miał prawa 
wejść do mojego gabinetu. Od perso
nelu wiem, że zawdzięczam to paniom, 
które miały zostać dyrektorkami.

Danuta Powęska po 23 latach pracy w 
PSP nr 5 przeniosła się jeszcze na począt
ku ubiegłego roku szkolnego do innej 
szkoły. Jak powiedziała nam, nie żałuje 
tej decyzji, bo w nowej szkole może bez- 
stresowo pracować. Czy taki luksus mają 
nauczyciele z PSP nr 5?

- Nie wytrzymałam nerwowo - 
mówi Ewa Kita, wieloletnia nauczyciel
ka języka angielskiego w PSP nr 5. - Z

równowagi wyprowadziły 
mnie stresujące i do niczego 
prowadzące rozmowy o ano
nimowych ankietach prze
prowadzonych wśród 
uczniów. Po serii takich roz
mów z wicedyrektor Majo- 
chą, pewnego dnia straciłam 
panowanie nad sobą i napi
sałam wymówienie z pracy.

Nauczyciele uważają, że w zjawisku 
mobbingu dyrektor szkoły wspierany 
jest przez nieliczną część kadry. Ciche 
poparcie to jedna sprawa, druga, to obo
jętność części grona.

Nic z człowieczeństwa
Wizytator kuratorium nie pozostawał 

bierny wobec niepokojących sygnałów 
od nauczycieli i to właśnie on jeszcze w 
pierwszym kwartale 2003 r. zdiagnozo- 
wał istnienie konfliktu w PSP nr 5. 
Mimo to w sprawach wychowawczych 

szczególnej wagi, wykazał się zaskaku
jącą obojętnością.

- Nie rozumiem, dlaczego wizytator 
nie reagował na niezdrowe zachowa

nie dyrekcji - mówi nauczyciel PSP nr 
5 zastrzegający sobie anonimowość. - 
Na jednej z rad pedagogicznych w 
obecności całego grona pedagogiczne
go otwarcie powiedziano o presji wy
wieranej przez dyrektora na dzieci.

Do zdarzenia, o którym „Gazeta Lo
kalna” dowiedziała się od nauczycieli 
PSP nr 5 doszło w ubiegłym roku szkol
nym w klasie, której wychowawstwo 
prowadziła Ewa Kita. Dyrektor Jolanta 
Podgórska poleciła opuścić wychowaw
czyni klasę, ponieważ postanowiła za
stąpić ją na lekcji wychowawczej.

- Po zakończonej lekcji chciałam 
dowiedzieć się, co było tematem go
dziny wychowawczej - mówi Ewa 
Kita, która w maju została zwolniona z 
pracy w PSP nr 5. - Dzieci oświadczy
ły, że pani dyrektor zabroniła im o 
tym mówić.

Jak dowiedzieliśmy się, uczniowie 
klasy szóstej mieli również zakaz infor
mowania rodziców o temacie lekcji. W 
innym przypadku wizytatorowi przedsta

wiono w notatce służbowej 
zapis słów pani dyrektor z jed
nej z rad pedagogicznych: „nie 
będzie we mnie nic z człowie
czeństwa w stosunkach z na
uczycielami”. Wtedy, w obec
ności nauczycieli kurator na
zwał to patologią.

Co na to kurator?
Nauczyciele z PSP nr 5 po

stanowili walczyć o swoje ludz
kie prawa. Niedawno odbyło 
się w siedzibie Związków Na
uczycielstwa Polskiego spotka
nie, które potwierdziło rosnącą 
determinację większości grona 
pedagogicznego. Pedagodzy 
formalnie zaprotestowali prze
ciwko psychicznemu nękaniu 
ich przez dyrektora z.kilkuna- 
stomiesięcznym stażem.

- Mało prawdopodobne, że większość 
grona nie nadaje się do pracy - mówi 
zastępca prezydenta Piotr Gabrysz, obec
ny na spotkaniu w ZNP. - Tym bardziej, 
że wielu spośród nauczycieli to pedago
dzy o wieloletnim stażu i obdarzeni za
ufaniem rodziców. Niemożliwe, że tylko 
pani dyrektor ma pomysł na szkołę.

We wtorek w Kędzierzynie-Koźlu go
ścił Kurator Opolski Franciszek Minor, 
chociaż głównym powodem wizyty były 
kłopoty finansowe w powiatowej oświa
cie, to temat konfliktu w PSP nr 5 nie 
został pominięty. Wczoraj w tej sprawie 
kurator spotkał się z prezydentem mia
sta Wiesławem Fafarą. Jakie kroki za
mierzają podjąć kuratorium i władze 
miasta by rozwiązać problem w PSP nr 
5 napiszemy w kolejnym numerze „Ga
zety Lokalnej”.

Krzysztof BEDNARZ

Przypadek Ewy Kity

Zwolniona za ankietę?
W wyniku zwolnienia z pracy w 
PSP nr 5 Ewa Kita straciła dofi
nansowanie do studiów, zagro
żona została jej przyszłość za
wodowa i byt materialny całej 
rodziny. Jedyną szansą nauczy
cielki na powrót do szkoły i za
wodu nauczyciela stał się sąd 
pracy.

Ewa Kita długo nie mogła otrząsnąć 
się, po tym jak dyrektorka Jolanta Pod
górska wręczyła jej pod koniec maja wy
powiedzenie z pracy. Szok był tym 
większy, że nic nie zapowiadało, że stra
ci posadę.

- Wcześniej nikt nie zgłaszał w sto
sunku do mnie jakichkolwiek zastrze
żeń - mówi Ewa Kita.

Pani Ewa w PSP nr 5 przepracowała 
10 lat i uczyła tam języka angielskiego. 
Wśród kolegów z pracy ma opinię oso
by pracowitej, utalentowanej i całkowi
cie oddanej pracy wychowawczej. Bar

dzo dobre oceny wystawiają nauczyciel
ce rodzice, również dzieci darząją wiel
ką sympatią. Dowodem na to jest fakt, 
że pomimo zwolnienia, po raz kolejny 
dzieci wybrały jądo prowadzenia samo
rządu uczniowskiego. Słaby punkt pani 
Ewy to skończone studia wyższe, ale 
bez obrony pracy dyplomowej. W świe
tle nowego ustawodawstwa nauczycie
le z wykształceniem niepełnym wy
ższym muszą uzupełnić kwalifikacje do 
2006 r. Z tego powodu Ewa Kita w ubie
głym roku rozpoczęła studia na koledżu 
językowym. Częste wyjazdy na studia 
dla żony i matki trójki dzieci nie były 
łatwą sprawą, spowodowały spore per
turbacje w życiu rodzinnym. Mąż na
uczycielki musiał zrezygnować z kon
traktu, aby ona mogła kontynuować do
kształcanie. Dla państwa Kitów najważ
niejsza była przyszłość zawodowa pani 
Ewy. Kiedy została zwolniona z pracy, 
wszystko to straciło sens.

Zdaniem Ewy Kity powody jej zwol
nienia wiążąsię ze sprawą przeprowadze

nia wśród uczniów anonimowej ankiety 
dotyczącej m.in. zagrożeń w szkole.

- Od tej ankiety rozpętało się piekło 
- wspomina Ewa Kita. - Pech chciał, że 
jeden z moich uczniów, zresztą wzoro
wy, napisał, że boi się jak patrzy na 
niego matematyczka. To stało się po
wodem do nagonki na uczącą mate
matyki Barbarę Struś. *

Z opowiadania pani Ewy Kity dowia
dujemy się, że na forum grona pedago
gicznego, bez żadnych dodatkowych 
analiz, dyrekcja otwarcie zasugerowała, 
że pani Struś wywołuje zagrożenie 
wśród uczniów.

- Potem zaczęły się kolejne wezwa
nia na niejasne rozmowy, konfronta
cje, mówienie kto, co i o kim powie
dział, seria rad pedagogicznych mają
cych rozwiązać sytuację mówi Ewa 
Kita. -Zorientowałam się, że próbuje 
się nas skłócić.

Dla pani Ewy sprawa ankiety skoń
czyła się źle. Po jednej z rozmów, gdy 
nie zgodziła się sformułować pochop

nych wniosków z ankiet, w stanie wzbu
rzenia poprosiła o wymówienie z pracy. 
Zaraz po tym zachorowała i wylądowa
ła na L4. Po powrocie sprawa ankiety 
przycichła, a temat został zapomniany.

O przygotowaniach do zwolnienia 
Ewa Kita nic nie wiedziała. Potem wy
szło na jaw, że zanim została zwolnio
na do wydziału oświaty i wychowania 
UM wpłynął wniosek o dofinansowanie 
studiów z opinią dyrektora PSP nr 5, że 
prośba nie spełnia warunków, gdyż Ewa 
Kita jest w okresie wypowiedzenia. Z 
kolei do ZNP wpłynęło zapytanie dyrek
cji PSP nr 5 czy związki zamierzają bro
nić Ewy Kity.

- Odpowiedziałam, że nie mówi 
Alicja Orlik, prezes ZNP w K-K. - Pani 
Kita nie zwróciła się do nas o wspar
cie. Nawet nie była naszym członkiem.

Zwrócić się nie mogła, bo o zamiarze 
zwolnienia nic nie wiedziała. Dopiero 
po fakcie nauczycielka poprosiła o po
moc ZNP i taką otrzymała. Związkow
cy pomogli opracować zwolnionej na

uczycielce pozew do sądu pracy. Rów
nież rodzice opowiedzieli się za panią 
Ewą, pisząc do kuratorium i wydziału 
oświaty UM pismo, w którym proszą o 
przywrócenie nauczycielki do pracy.

Ewa Kita do dziś nie może uwierzyć, 
że została zwolniona ze swojej ulubio
nej szkoły. Przez trzy lata za darmo 
uczyła języka angielskiego dzieci z 
przedszkola nr 6, aby zachęcić rodziców 
do zapisywania swoich pociech do PSP 
nr 5. Teraz w załączniku do zwolnienia 
czyta m.in., że brak jej opanowania 
emocjonalnego w pracy z dziećmi, wpi
suje błędne daty w dzienniku, pozosta
wia dzieci bez opieki, nie wywiązuje się 
z zobowiązań, wprowadza w błąd pra
codawcę, itd.

- Te zarzuty nie mają żadnego po
twierdzenia - mówi pani Ewa. - Są 
zwyczajnie wyssane z palca.

Ewa Kita będzie walczyć o swoje pra
wa. 18 listopada przed sądem pracy od
będzie się pierwsza rozprawa.

Krzysztof BEDNARZ



4STR. AKTUALNOŚCI 29 października 2003 44 (226)

Wytnij i zachowaj

Informacje o powodzi
Sześć lat temu nasze miasto 
nawiedziła powódź, niosąc 
ogromne zniszczenia. Pamięta 
to każdy, kto odczuł tę katastro
fę na własnej skórze. Każdy 
również pamięta kompletny 
brak informacji dotyczących 
zagrożenia niesionego z prą
dem rzeki.

Sekretarz odwiedził
W niedzielę 

w Kędzierzynie- 

Koźlu gości! 

Marek Dyduch, 

sekretarz gene

ralny Sojuszu 

Lewicy Demo

kratycznej. Po

lityk z pierw

szych stron ga

zet spotka! się z 

Radą Powiato

wą SLD posze

rzoną o rad

nych, przewod

niczących kół i

zasłużonych działaczy partii. Mówiono o weryfikacji kadr, którą 

SLD przeprowadza od kilku miesięcy. Omawiano także plan wice

premiera Jerzego Hausnera. Więcej o wizycie w następnym nu

merze GL.

Przy chłopskim stole
Dzisiaj, czyli w środę, odbędzie się Powiatowe Forum Samorządowe 

“Nasz wkład w rozwój ziemi kozielskiej”. Starosta powiatu, prezydent mia

sta oraz wójtowie a także przewodniczący rad spotkają się w hotelu “Cen

tralnym” by lepiej się poznać i wymienić poglądy na sprawy naszego po

wiatu. W programie przewidziano prezentację wszystkich gmin, podsu

mowanie pięciu lat samorządu powiatowego, a także wręczenie hono

rowych wyróżnień - statuetek "Koziołków". Dla utrwalenia rodzącej się 

więzi, po części oficjalnej, samorządowcy spotkają się przy chłopskim 

stole.

Partnerska wizyta
Od poniedziałku gości w Kędzierzynie-Koźlu Paul Fuhr, prezes organi

zacji Europa Union z Idar Oberstein, miasta, z którym Kędzierzyn-Koźle 

nawiązuje współpracę. Głównym celem przyjazdu gościa z Niemiec jest 

zorganizowanie wymiany młodzieży oraz ustalenia form współpracy pomię

dzy naszymi miastami.

Więcej o wizycie przedstawiciela Idar Oberstein w następnym nume

rze.
Ł 

Zebrał JAD

Informacje z jazu teraz bez ruszania 
się z domu

Lata mijają, prace przy obwałowa
niach prowadzone są sukcesywnie. Po
prawił się również stan informacji. Od 
niedawna na przykład możemy skorzy
stać z telefonu o numerze 482 49 04, z 
którego dowiemy się o stanie wody na 
wysokości Koźla. Bez ruszania się z 
domu uzyskamy te same informacje, 
które wyświetlane są na środkowym fi
larze kozielskiego jazu. To nie wszyst
kie możliwości, jakie nam daje dzisiej
sza technika. Wiadomo, że woda niesio- 
na rzeką nie bierze się tylko ze źródła. 
Głównym czynnikiem powodującym 
wzrost poziomu rzek są opady, u nas 
oraz u naszych południowych sąsiadów 
z terenu zlewni Odry, czyli jej wszyst
kich dopływów. Aby uzyskać taką wie
dzę, możemy skorzystać ze specjali

stycznych stron internetowych.
www.imgw.pl/wl/intemet/index.jsp - 

to strona polska, z której możemy się 
dowiedzieć o stanach wód na terenie 
kraju, pogody kilka dni naprzód, jak 
również o wyładowaniach atmosferycz
nych, dzięki którym możemy wywnio
skować i przewidzieć, przez jaki rejon 
mniej więcej przetoczy się nawałnica.

www.chmi.cz/meteo/rad/index.html - 
czeskie radary pogodowe, które swoim 
zasięgiem obejmują również nasze mia
sto. Możemy zobaczyć, jak zmienia się 
przepływ chmur deszczowych od grani
cy Niemiec, Austrii, Słowacji lub Wę
gier.

www.shmu.sk/radar/js/index.html - 
(wybrać: trasovanie burok) - radar sło
wacki, również obejmujący południową 
część naszego województwa. W odróż
nieniu od czeskiego, pomiary wykonu
je się co 15 minut.

www.imgw.katowice.pl - poziom 
rzek województwa śląskiego. Informa
cje z Raciborza na punkcie Miedonia są 
dla naszego powiatu bardzo ważne, po
nieważ woda niesiona przez rzekę docie
ra do naszego powiatu po dwóch godzi
nach, a do Koźla - po 6 godzinach.

Jednak Odra zaczyna płynąć już po 
czeskiej stronie granicy.

www.aquaforum.cz/odra/cz/ - najbar
dziej profesjonalna strona o zlewni 
Odry. Możemy odczytać wskazania, 
również w formie graficznej, poziomu 
wody w rzekach wpadających do Odry.

Wiedzę z tych stron wykorzystują 
profesjonaliści dbający o nasze bezpie
czeństwo. Wykorzystać możemy ją rów
nież my, ponieważ o rzetelną informację 
w godzinach zagrożenia jest trudno, a 
przyczyny paniki czy płotek warto sa
memu sprawdzić.

Tekst i foto: Kamil NOWAK

Zabawa na całego
Zabawa z okazji tegorocznych Dni 

Seniora została zorganizowana w loka
lu „Kubiczek” w Koźlu Rogach przez 
Związek Emerytów Rencistów i Inwali
dów z Kędzierzyna-Koźla. Imprezę 
uświetnili zaproszeni goście, którzy ży
czyli seniorom radosnych chwil w życiu, 
spędzonych z rodziną i bliskimi, oraz 
dużo zdrowia i pogody ducha.

Po odśpiewaniu „hymnu seniorów”, 
przy dźwiękach przygrywającego zespołu 
rozpoczęła się zabawa taneczna. Tym ra-

Od pierwszej piosenki sala była peł
na tańczpcych par

zem na imprezie pojawiło się mniej osób 
niż zwykle, ponieważ duża grupa członków 
związku pojechała na wczasy do Gdańska.

- Na terenie naszego powiatu mamy 
obecnie 1300 seniorów działających 
we własnych kołach - poinformowała 
nas Maria Szyma, prezes ZERil. - Jeste
śmy otwarci dla wszystkich chętnych 
i zapraszamy do naszej siedziby, na 
ulicę Piramowicza 27.

Jednak należy spełnić jeden wymóg: 
należy być emerytem. Chociaż patrząc na 
energię, jaką tryskały pary bawiące się na 
parkiecie, zastanawiające jest, kto dziś 
jeszcze potrafi się bawić tak jak emery
ci.

Tekst i foto: KAN

Prace ria podzamczu

Będzie pięknie
Na terenie kozielskiego pod
zamcza trwają prace remonto
we. Do tej pory rozebrano trzy 
budynki, były magazyn miesz
czący się obok studni na środ
ku placu, przyległy do muru la
musa, były magazyn meblowy 
oraz dobudówkę przylegającą 
do fragmentu podzamcza zwa
nego lazaretem.

- Budynki te nie przedstawiały 
żadnych wartości historycznych, po
nieważ zostały wybudowane w okre
sie współczesnym - poinformował 

nas Stanisław Łuczkowski, inspektor 
referatu inwestycji i remontów Urzędu 
Miasta w Kędzierzynie-Koźlu.

Prowadzone prace mają na celu za
bezpieczenie muru lamusa. W tym celu 
zostanie zdjętych ód trzech do pięciu 
warstw zmurszałej cegły, następnie 
wykona się czapę z cegły klinkierowej 
oraz zabezpieczy się mur środkami 
konserwującymi. Projekt przewiduje 
również obniżenie terenu leżącego 
przy murze lamusa ód ulicy Kraszew
skiego o 2 lub 3 metry. W ten sposób 
powstanie mur oporowy z balustradą 
widokową. Na części zniwelowanej 
ma zostać utworzony parking oraz doj
ście do piwnic zamkowych od strony 
ruin piwnicznej baszty. Baszta jednak 

nie zostanie odbudowana, wyrówna się 
ją tylko do wysokości umożliwiającej 
utworzenie swobodnego wejścia. Od 
strony baszty na wyższą część zamko
wego dziedzińca mają prowadzić scho
dy. Na razie mur oporowy pozostanie 
gładki, przewiduje się Ewentualną bu
dowę wnęk w stylu gotyckim.

Aktualnie prowadzone prace etapu 
pierwszego mają zostać zakończone 
wraz z przygotowaniem przyłączy już 7 
listopada. Jeżeli w przyszłorocznym bu
dżecie miasta przeznaczy się na dalsze 
prace milion złotych, etap drugi pozwo
li na zagospodarowanie zamkowego pla
cu i przystosowanie piwnic na sale mu- 
zealno-dydaktyczne oraz kawiarenkę.

Tekst i foto: Kamil NOWAK

Złoty Mikrofon
W ubiegły wtorek w Domu Kultu

ry w Kędzierzynie-Koźlu odbyło się 
przesłuchańie do Konkursu Piosenki 
Polskiej „Złoty Mikrofon”.

W przesłuchaniu mógł wziąć udział 
każdy chętny, niezależnie od wieku i 
umiejętności wokalnych. W komisji 
kwalifikacyjnej zasiedli muzycy: Wie
sław Kwinta, Dariusz Czarny, An
drzej Barszcz. Wysłuchali oni 35 pio
senek w wykonaniu mieszkańców 
naszego miasta i okolic. Spośród 
wszystkich uczestników jury wybra
ło 22 osoby i trzy zespoły. Wezmą oni 
udział w finale, który odbędzie się 11 
listopada tego roku w sali kina „Che
mik” (aleja Jana Pawła II). Będzie to 
już III Przegląd Piosenki Polskiej o 
„Złoty Mikrofon”.

Uczestnikom przesłuchania towa
rzyszyła miła i przyjazna atmosfera. 
Wszyscy bawili się bardzo dobrze.

Ewa GORGOWICZ

Miniony tydzień obfitował w pijanych 

rowerzystów. Byli to najczęściej miesz

kańcy gmin wiejskich, którzy we krwi mieli 

od 0,6 do 2,8 promila alkoholu. Policjan

ci zatrzymali także kierowcę opla corsy, 

który dachował. Kierujący nim trzydzie

stolatek miał w wydychanym powietrzu 

2,3 promila alkoholu.

***

Grożąc pobiciem 17-latek zabrał 13-lat- 

kowi telefon komórkowy. Zdarzenie mia

ło miejsce tydzień temu, w środę, na te

renie szkoły na Piastach.
***

W kędzierzyńskim gimnazjum 17-latek 

okradł 14-latka. Jego łupem padło... 5 zł.
***

25 zaworów o wartości 27,5 tys. zł 

skradziono w dniach 8-22 października 

w Kotlami. Sprawców na razie nie usta

lono.
***

Nielegalną broń gazową posiadał 

Niemiec, którego zatrzymali policjan

ci w trakcie kontroli drogowej. Okaza

ło się, że sąsiad z Zachodu nie wie

dział, że posiadanie broni gazowej 

bez pozwolenia w Polsce jest nielegal

ne.
***

Kierujący traktorem 44-latek z Reńskiej 

Wsi nie ustąpił pierwszeństwa malucho

wi. Traktorzysta miał we krwi 2,6 promila 

alkoholu. Nikomu się nic nie stało.
***

Siedmiu złodziei w wieku 33-61 lat za

trzymali policjanci na gorącym uczynku. 

W grupie była jedna przedstawicielka płci 
pięknej oraz dwóch mieszkańców Śląska. 

Ich niedoszłym łupem była suwnica i 

metalowe drzwi.

***

Również dla złomu 40 metrów kabla 

spawalniczego ukradł na terenie 

osiedla Azoty nieustalony sprawca. 

Straty wyceniono na 400 zł. Nato

miast w dniach 4 września do 21 paź

dziernika systematycznie okradał fir

mę 29-letni Mariusz G. w sumie 

skradł 140 kg aluminium. Straty wy

niosły 2000 zł.

Zebrał JAD

http://www.imgw.pl/wl/intemet/index.jsp
http://www.chmi.cz/meteo/rad/index.html
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Odbudowana benzolownia

Bez przecięcia
Nie będzie nożyczek, nie bę
dzie wstęgi” - takimi słowa
mi Jerzy Marszycki prezes Pe- 
trochemii-Blachowni SA przy
witał gości przybyłych na 
otwarcie benzolowni, która 
została odbudowana i zmo-

- Staramy się zmienić segment 
rynku, z którym współpracujemy. 
Będziemy się starali odchodzić od 
klientów, którzy mają małe wyma
gania techniczne, a co za tym idzie 
- chcą zakupić produkt za jak naj
niższą cenę - wyjaśnia prezes Mar
szycki. - Zamiast tego oferować bę

dziemy produkty najwyższej jako
ści, oczywiście po wyższych ce
nach.

Podczas uroczystości zaproszeni 
goście mogli oglądnąć fdm na temat 
powstania i działalności firmy, a tak
że zwiedzić odbudowaną instalację.

Adriana NURZYŃSKA

z Ratusza
Radni przegłosowali

Zielone światło 
dla Pradziada

dernizowana po pożarze.

Pożar, który zniszczył instalację 
przerobu benzanolu koksowniczego, 
a konkretnie węzeł rafinacji, wybuchł 
2 lipca br. w godzinach rannych. Te
raz, po trzech miesiącach od zajścia, 
praca znowu ruszyła pełną parą.

- Instalacja, którą dzisiaj oddajemy 
do użytku, jest nie tylko odbudowana, 
ale także zmodernizowana - powie
dział Jerzy Marszycki. - Dzięki temu 
zmniejszyliśmy dwudziestopięciokrot- 
nie emisję benzolu do atmosfery.

Należy wspomnieć, że Petroche- 
mia-Blachownia jest największym 
dostawcą benzenu dla Zakładów Azo
towych „Kędzierzyn” SA, Zakładów 
Azotowych w Puławach i Tarnowie 
oraz eksportuje produkt do naszych 
południowych sąsiadów, Czech.

Na wycieczkę po instalacji benzolu zaprosili gości szefowie Petrochemii 
Blachowni

Benefis Włodzimierza Kotowskiego

Diamentowa uroczystość

Komisje rady miejskiej prawno- 
administracyjna oraz finansowo- 
gospodarcza poparły przystąpienie 
Kędzierzyna-Koźla do Stowarzy
szenia Gmin Polskich Euroregionu 
„Pradziad”.

Euroregion „Pradziad” zrzesza 
gminy leżące po obu stronach pol
sko-czeskiej granicy. Osiemnaście 
gmin po stronie polskiej oraz 69 po 
czeskiej. Poprzednia próba przystą
pienia naszej gminy do stowarzy
szenia podjęta podczas ubiegłej ka
dencji zakończyła się niepowodze
niem.

- Wtedy popełniliśmy błąd, te
raz jestem innego zdania powie
dział podczas obrad komisji Grze
gorz Mankiewicz, radny Kędzie
rzyna-Koźla. - Mając partnera z 
Czech, możemy zwracać się do 
UE o dofinansowanie na cele, 
które sobie wyznaczymy. Jeżeli 
tego nie spróbujemy, nic nie zy
skamy.

Składka roczna będzie kosztowa
ła naszą gminę 27 groszy od miesz
kańca, czyli około 18 tysięcy zło
tych. Po przystąpieniu do Unii Eu

ropejskiej kwoty, z których będzie
my mogli skorzystać, mają wynieść 
750 tys. euro. Uzyskane pieniądze 
wykorzystywane są przede wszyst
kim na imprezy kulturalne oraz pro
mocję gminy.

Niektórzy radni widzieli problem 
w dużej odległości do granicy. Jed
nak to nie odległość stoi na prze
szkodzie w uzyskaniu środków fi
nansowych, ale brak pomysłów, na 
co je spożytkować. Przystąpienie 
stwarza szansę, lecz nie gwarancję. 
Tylko od nas samych zależy, czy 
będziemy potrafili z niej skorzy
stać.

- Dla organizacji pozarządo
wych zastrzyk nawet 1000 euro 
to duża ilość pieniędzy - poinfor
mował nas Radosław Roszkowski, 
prezes stowarzyszenia Stowarzy
szenia Gmin Polskich Euroregionu 
„Pradziad”.

Komisje dyskutowały również 
nad zmianą statutu MZBK regulu
jącą sprawy wspólnot mieszkanio
wych i zaopiniowały kandydatów 
na ławników.

KAN

W kędzierzyńsko-kozielskim od
dziale Stowarzyszenia Inżynierów i 
Techników Przemysłu Chemicznego 
obchodzono uroczyście 75. urodziny 
profesora Włodzimierza Kotowskie
go. Po raz pierwszy w naszym mieście 
zorganizowano taki jubileusz o cha
rakterze benefisu.

Na uroczystości diamentowego 
święta pojawili się goście z całego 
kraju: prezesi zarządów, instytutów, 
uczelni, władz lokalnych i wojewódz
kich. Przyjaciele i znajomi jubilata 
opowiadali związane z nim anegdoty. 
Nie zabrakło oczywiście - jak na tego 
typu imprezę przystało - występów 
artystycznych.

Profesor zaczynał swój kontakt z 
chemią od pracy w Zakładach Che
micznych w Oświęcimiu, w 1965 
roku został oddelegowany do Zakła
dów Chemicznych w Blachowni, 
gdzie pracował do 1973 roku. Uzy
skane doświadczenie doprowadziło 
do awansu do Mazowieckich Zakła
dów Rafineryjnych i Petrochemicz
nych w Płocku, gdzie obejmuje stano

Dyrektorzy placówek oświatowych w szkolnej ławie

Trafione tematy
Trzydniową konferencję szkolenio- 

wądla dyrektorów miejskich placówek 
oświatowych zorganizował w miniony 
weekend w Kudowie Zdroju wydział 
oświaty Urzędu Miasta K-K.

Uczestnicy mieli okazję poszerzyć 
swoją wiedzę w zakresie: pozyskiwania 
środków finansowych z Unii Europejskiej 
w ramach programu Sokrates Comenius, 

wisko dyrektora naczelnego. W 1976 
roku ponownie wraca do naszego

Właściwy człowiek na właściwym 
miejscu

miasta, tym razem obejmując funkcję 
dyrektora Instytutu Ciężkiej Syntezy 
Organicznej. Od 1986 roku zaczyna 
wykładać w Wyższej Szkole Inżynier
skiej, a później na Politechnice Ślą
skiej. W latach 1987-90 pełni na tej 
uczelni funkcję rektora. Od roku 1993 

roli organu prowadzącego w systemie 
oświaty i dyscypliny budżetowej. Szcze
gólnym zainteresowaniem cieszył się te
mat pierwszy. Według wiceprezydenta 
Piotra Gabrysza stan wiedzy o możliwo
ściach i sposobach pozyskiwania grantów 
był niski. Zebrani wysłuchali wykładu, a 
następnie uczestniczyli w warsztatach, w 
trakcie których musieli opracować model 

jest ekspertem UNIDO, agendy ONZ 
do spraw rozwoju przemysłowego.

Również dla naszego miasta profe
sor uczynił wiele. Między innymi z 
jego inicjatywy powstała droga łączą
ca Blachownię z Lenartowicami, był 
również inicjatorem budowy bloków 
mieszkalnych na osiedlu przyzakłado
wym oraz doprowadził do ogromnej 
rozbudowy Instytutu Ciężkiej Synte
zy Organicznej. W latach 1976-78 był 
prezesem klubu sportowego MZKS 
„Chemik” i właśnie to za jego kaden
cji, jedyny raz, drużyna piłkarska 
awansowała do II ligi. Profesor ze 
swoim podejściem do nauki oraz lu
dzi cieszy się uznaniem wśród wielu, 
którzy z nim współpracowali, spotkali 
się lub którzy wyszli spod jego ręki. 
Pod tym względem najlepiej osobę 
profesora Kotowskiego podsumował 
Zdzisław Ingielewicz, dyrektor gene
ralny firmy Dwory SA, mówiąc, że: - 
Profesor to człowiek humanista w 
środowisku ludzi technokratów.

Tekst i foto: KAN

projektu oraz napisać wniosek.
Szeroki zakres przepisów, nowe poja

wiające się zasady i możliwości oraz spe
cyficzna funkcja dyrektora placówki oświa
towej wymagająciągłego zdobywania wie
dzy. Dlatego, jak twierdzi wiceprezydent 
Gabrysz: - Takie szkolenia są niezbędne. 
W tym roku tematy' były trafione.

KOT

Gmina będzie jedynym inwestorem

Targowisko do remontu

Po remoncie kozielskiego tar

gowiska czas przyszedł na 

modernizację placu targowe

go “Manhatan” przy al. Jana 

Pawła II. Władze miasta pla

nują zrealizować inwestycję w 

nadchodzącym roku.

Zaawansowanie przygotowań do 
modernizacji kędzierzyńskiego targo
wiska jest znaczne. Gmina rozstrzy
gnęła przetarg na dokumentację tech
niczną tej inwestycji, która będzie 
gotowa do końca roku. W budżecie 
na 2004 r. zostaną zarezerwowane 
pieniądze i na wiosnę ma ruszyć bu
dowa. Władze miasta remont kędzie
rzyńskiego targowiska chcą zrealizo
wać inną metodą niż zrobiono to w 
przypadku kozielskiego targowiska.

- Chcielibyśmy uniknąć złych 
doświadczeń - mówi zastępca prezy
denta Brygida Kolenda-Łabuś. - Je
dynym i wyłącznym inwestorem 
modernizacji targowiska przy ul. 
Jana Pawła II powinna być gmina. 
Jednak po zakończeniu inwestycji 

chcemy dać możliwość wykupienia 
kupcom pawilonów.

Przygotowywana jest dwuwarian
towa koncepcja targowiska. W wersji 
pierwszej na placu targowym staną 
pawilony, w drugiej duża hala. Reali
zacja drugiego wariantu jest mało 
prawdopodobna. Kupcy handlujący 
na targowisku nie dysponują odpo
wiednim kapitałem, aby odkupić od 
miasta nakłady na kosztowną halę. 
Handlowcy z “Manhatanu” martwią 
się, że w okresie remontu splajtują.

- Nie możemy pójść na kilkumie
sięczne wolne - mówi Jan Kubicki, 
prezes Stowarzyszenia Kupców 
“Manhatan”. - Dostrzegamy jeszcze 
inny problem. Miejsc na targowi
sku zaplanowano zbyt mało w sto
sunku do ilości kupców.

Miejsce na tymczasowe targowisko 
na okres remontu się znajdzie. Gorzej 
jest z ilością nowych pawilonów. Na 
targowisku powstanie 135 budek, a 
chętnych do handlowania na placu 
przy al. Jana Pawła II jest około 150. 
Władze miasta obiecały kupcom zna
leźć jakieś rozwiązanie tego problemu.

Krzysztof BEDNARZ



REŃSKA WIEŚ: Mieszkania socjalne

Przedszkole - domem
PAWŁOWICZKI: Znaki informacyjne

Określony kierunek
Podczas ostatniej sesji Rady Gminy 

Reńska Wieś podjęto uchwałę o nieod
płatnym nabyciu od Agencji Nierucho
mości Rolnej budynków przedszkola 
oraz stołówki w Gierałtowicach.

Wspomniane budynki mają zostać 
przeznaczone na mieszkania socjalne.

- W przekazanych budynkach 
można z powodzeniem wydzielić sie
dem mieszkań - powiedział nam Ma
rian Wojciechowski, wójt gminy Reń
ska Wieś. - W części stołówki wcze
śniej znajdowały się już trzy miesz
kania, które są w tej chwili odmalo
wane, z wyłożoną wykładziną oraz 
piecami. Myślę, że do końca roku 
ktoś będzie mógł w nich zamieszkać.

W pozostałej części stołówki, liczącej 
około 150 m2, znajdzie się również miej
sce na działalność gospodarczą. Budynek 
przedszkola jest mocno zdewastowany, 
dlatego też zanim wprowadzą się tam 
mieszkańcy, musi on przejść generalny re
mont oraz zostać w części przebudowany.

- Uważam, że te siedem mieszkań 
zaspokoi potrzeby mieszkaniowe 
mieszkańców naszej gminy - twier
dzi Marian Wojciechowski. - Nie ist
nieje u nas specjalnie problem bra

W budynku przedszkola w Gierałtowicach zamieszkają cztery rodziny

ku mieszkań. Przypuszczam, że w 
tych, którymi będziemy w niedłu
gim czasie dysponować, zamieszka
ją głównie młode małżeństwa.
Tekst i foto: Adriana NURZYŃSKA

Przejeżdżając przez gminę Pawło
wiczki, można zauważyć nowo posta
wione słupy z oznakowaniem ulic i 
ważniejszych instytucji działających 
na terenie gminy.

Od września wspomniane znaki 
stanęły w siedmiu sołectwach gminy 
Pawłowiczki: Ostrożnicy, Naczęsła- 
wicach, Maciowakrzach, Ucieszko- 
wie, Gościęcinie, Urbanowicach oraz 
w samych Pawłowiczkach.

- W pierwszej kolejności umie
ściliśmy znaki w największych so
łectwach naszej gminy, kierując 
się zasadą, aby stanęły one przy 
głównych drogach - powiedział 
nam Teobald Gocz, kierownik wy
działu inwestycji w UG w Pawło
wiczkach. - Ponieważ w naszej 
gminie mamy 23 sołectwa, to po
staramy się, jeżeli będą na to 
środki, postawić takie znaki in
formacyjne także w kolejnych 
wioskach.

Inwestycja kosztowała gminę 13 
tysięcy złotych.

Tekst i foto: ADA

Teobald Gocz, kierownik wydziału 
inwestycji, z dumq prezentuje znak 
informacyjny

BIERAWA: Selektywna zbiórka odpadów

Baterie za intemet
KOMORNO: Prelekcja o Unii

Europejska lekcja
Zakład Gospodarki Komunalnej i 

Mieszkaniowej w Bierawie rozpoczął 
zbiórkę zużytych baterii. Akcja zosta
ła zainicjowana w ramach programu 
segregacji odpadów.

Zużyte baterie mieszkańcy gminy 
Bierawa mogą wrzucać do specjalnie 
przeznaczonych na ten cel zielonych 
pojemników, które rozstawione są na 
terenie szkół we wszystkich sołectwach 
gminy, w domach kultury, w samym 
urzędzie oraz w większych sklepach.

Akcja została zorganizowana przy 
współpracy ze specjalistyczną firmą

Jedna ze skrzynek do zbiórki zużytych baterii stanęła w pracowni biolo
gicznej gimnazjum w Bierawie

BIERAWA: Dostępni na www

Nagrodzona strona
Strona internetowa Domu Kultury 

w Dziergowicach opracowywana 
przez Grupę Animatorów Kultury 
znalazła się w pierwszej dwudziestce 
wśród stron nagrodzonych w konkur
sie zorganizowanym przez Fundację 
Wspomagania Wsi na najlepszą stro
nę o własnej wsi. W konkursie udział 
wzięło 209 stron z całej Polski.

Na wspomnianej stronie można 

„Reba”, która zajmuje się przerobem 
surowców. Firma dostarczyła pojem
niki do segregacji i będzie je odbiera
ła po napełnieniu.

Dodatkowym bodźcem do zbiera
nia baterii jest dla uczniów szkół 
udział w ogólnopolskim konkursie, w 
którym główną nagrodą jest komputer 
z wykupionym abonamentem dostępu 
do intemetu. Warunkiem otrzymania 
nagrody jest zebranie jak największej 
ilości zużytych baterii w przeliczeniu 
na jednego ucznia.

Tekst i foto: ADA

znaleźć wiele informacji dotyczących 
miejscowości Dziergowice i Solamia, 
a także wszelkich instytucji znajdują
cych się na tym terenie. Nowością na 
stronie jest dział giełda, na której 
można kupić, sprzedać lub zamienić 
rozmaite rzeczy, oraz dział praca, któ
ry ma na celu pomoc w znalezieniu 
prac krótkoterminowych.

ADA

W Zespole Szkół w Komor
nie 24 października odbyła 
się prelekcja informacyjna 
o Unii Europejskiej, prowa
dzona przez pracownika 
Regionalnego Centrum In
formacji Europejskiej w 
Opolu - Sebastiana Faro- 
na.

W dwugodzinnym spotkaniu 
uczestniczyły cztery klasy, zgroma
dzone w sali gimnastycznej szkoły. 
Inicjatywa zorganizowania lekcji 
europejskiej wypłynęła z działają
cego już czwarty rok Szkolnego 
Klubu Europejskiego „Eurokomor- 
no”. Jednym z zadań klubu jest po
szerzanie wiadomości i zbieranie 
informacji o UE wśród członków 
klubu i całej młodzieży szkolnej, 
dlatego skorzystano z możliwości 
zaproszenia do szkoły przedstawi
ciela RCIE. Członkowie klubu za
dbali o dekoracje sali i hasło tema
tyczne: „Unia Europejska bez ta
jemnic”, co w połączeniu z wyko
rzystaniem audiowizualnych moż
liwości prelekcji, rozdawaniem na
gród za udział w dyskusji (mapki 
UE, informatory, znaczki itp.) 
przez prowadzącego lekcję, wpły
nęło na jej sympatyczną atmosferę. 
Dodatkowa lekcja europejska pod 
hasłem „Polityka regionalna Unii 
Europejskiej” została przeprowa
dzona już w bardziej kameralnym 
gronie, gdyż uczestniczyli w niej 
członkowie SKE „Eurokomorno” i 
uczniowie chętni do udziału w kon
kursie wiedzy o UE.

Poza organizacją spotkań informa
cyjnych, przygotowywaniem się do 
różnorodnych konkursów o UE, klub, 
podobnie jak w latach minionych, 
przygotowuje się do organizacji ogól- 
noszkolnej imprezy - Dnia Europej
skiego, związanego tematycznie z

Sebastian Faron z Regionalnego Centrum Informacji Europejskiej przybli
żył młodzieży tematy zwigzane z UE

wejściem Polski 
do UE. Obecnie 
redagowany jest 
już kolejny numer 
gazetki klubowej 
„Euroexpress”. 
Oprócz tego na 
ukończeniu są 
prace nad stroną 
www klubu, którą 
można zobaczyć 
w Internecie pod 
adresem: http:// 
eurokomorno.re- 
publika.pl. Tema
tyka na stronie 
jest obszerna, 
gdyż pokazuje 
pracę klubu od 
chwili powstania 
jesienią2000 r.

Tekst i foto: 
Katarzyna 
Przybyła- 

Malinka, SKE 
„Eurokomorno”

Studio Promocji Zdrowia 
zaprasza na
KOMPUTEROWE BADANIA
STANU ZDROWIA

przy pomocy aparatu

OBERON
- Nowoczesne, nieinwazyjne badanie całego 

organizmu oraz poszczególnych układów, 
narządów i tkanek.

- Pozwala precyzyjnie i szybko wykrywać 
istniejące choroby lub skłonności do nich.

- Umożliwia zastosowanie najbardziej 
nowoczesnych i skutecznych metod 
profilaktyki oraz indywidualny dobór leków.

- Czas trwania badania: od 30 do 90 minut.

Lek. med. Czesław Sokół
REJESTRACJA BADAŃ

(077) 4834341 lub 0 603 936 926 

Studio Promocji Zdrowia
47-224 Kędzierzyn Koźle, ul. P. Skargi 2

publika.pl


AKTUALNOŚCI Z POWIATU

Stanowisko Komisji Zakładowej NSZZ „Solidarność" Pracowników Oświaty i 
Wychowania w Kędzierzynie-Koźlu w sprawie prowadzenia polityki oświa
towej przez Zarzpd Powiatu

Odwołać starostę i zarząd
Odwołanie starosty jest nierealne nawet 
dla pomysłodawców

Tizeba wstrząsnąć
Zarząd Komisji Zakładowej NSZZ 

„Solidarność” Międzyzakładowej Or
ganizacji Związkowej Pracowników 
Oświaty i Wychowania w Kędzierzy- 
nie-Koźlu uważa, iż działania Staro
sty i Zarządu Powiatu Kędzierzyńsko- 
Kozielskiego w zakresie prowadzenia 
zadań oświatowych są niezrozumiałe, 
szkodliwe i rodzą wiele niepokojów w 
środowisku pracowników oświaty i 
wychowania, uczniów i ich rodziców.

Podejmowanie błędnych, niezgod
nych z prawem decyzji i uchwał, któ
rych konsekwencją jest wprowadza
nie niepokoju i niezadowolenia spo
łecznego, zakłócenie funkcjonowania 
placówek oświatowych, obniżenie 
wysokości wynagrodzenia pracowni
ków oświaty i wychowania, brak mo
tywacji do podnoszenia kwalifikacji 
przez nauczycieli, likwidacja zajęć 
pozalekcyjnych, mogą doprowadzić 
do zniweczenia ich dotychczasowego, 
wieloletniego dorobku i wysiłku wło
żonego w rozwój Oświaty i Edukacji 
młodego pokolenia Polaków w po
wiecie kędzierzyńsko-kozielskim.

Przykładem tego jest uchwalenie 
przez Radę Powiatu Kędzierzyńsko- 
Kozielskiego w dniu 12 września br. 
niezgodnej z prawem uchwały skut
kującej drastycznym obniżeniem wy
nagrodzenia pracowników oświato
wo-wychowawczych, a następnie 
uchylenie jej uchwałą z dnia 15 paź
dziernika br. Świadczy to o braku 
kompetencji Zarządu Powiatu, wizji 
funkcjonowania i perspektyw dla 
oświaty powiatowej. Działania Zarzą
du Powiatu i koalicji rządzącej powo

Zarzqd informuje

Odpowiedź Zarządu Powiatu
Obecny Zarząd Powiatu Kę- 
dzierzyńsko-Kozielskiego 
nie ponosi winy za zły stan 
finansów w oświacie. Rze
czywistość oświatowa w 
styczniu 2003 r. (początek 
kadencji obecnego zarządu) 
przedstawiała się następują
co:

- brak w budżecie środków na finan
sowanie oświaty ok. 2.600.000,00 zł,

- kominy płacowe,
- przerost administracji i obsługi,
- nieracjonalne dysponowanie finan

sami, czego przykładem jest m.in. utrzy
mywanie trzech internatów,

- za duża sieć szkół w stosunku do 
potrzeb,

- brak strategii rozwoju oświaty w 
powiecie.

Podjęto szereg działań w celu znale
zienia oszczędności i obniżenia kosz
tów, m.in.:

- połączono internaty,
- wyłączono z użytkowania niewyko

rzystane obiekty szkolne,
- wprowadzono normy zatrudnienia,
- wykorzystano program „Absol

went” i roboty interwencyjne,
- pozyskano kwotę 1.200.000,00 zł z 

dują dużą szkodliwość społeczną i 
zmierzają do obniżenia poziomu 
kształcenia w powiecie kędzierzyń
sko-kozielskim.

Zarząd Komisji Zakładowej NSZZ 
„Solidarność” Międzyzakładowej Or
ganizacji Związkowej Pracowników 
Oświaty i Wychowania w Kędzierzy- 
nie-Koźlu apeluje do radnych, którym 
na sercu leży dobro Oświaty, o spo
wodowanie odwołania Starosty i Za
rządu Powiatu, odpowiedzialnych za 
taki stan rzeczy.

Uważamy, że te funkcje powinni 
pełnić ludzie odpowiedzialni i kompe
tentni, którzy swoje propozycje doty
czące funkcjonowania różnych sfer 
oświaty w powiecie kędzierzyńsko- 
kozielskim będą konsultować z zain
teresowanymi osobami, a przede 
wszystkim z nauczycielami, rodzica
mi, wychowawcami i związkami za
wodowymi. Rozumiemy potrzebę 
wprowadzania niekiedy trudnych 
zmian, ale uważamy, że nie może się 
to odbywać kosztem uczniów i na
uczycieli. Reforma szkolnictwa po
wiatowego powinna być poprzedzona 
szeroką dyskusją oraz rzeczowym i 
rzetelnym rachunkiem ekonomicz
nym i nie może się sprowadzić tylko 
do prób likwidacji szkół i obniżania 
wysokości wynagrodzenia pracowni
ków oświaty.

W ostatnim czasie byliśmy świad
kami ewidentnych manipulacji radny
mi, którym na sesjach podawano nie
zgodne ze stanem faktycznym dane 
dotyczące wysokości wynagrodzenia 
nauczycieli oraz kosztów utrzymania 

kontraktu wojewódzkiego na Centrum 
Kształcenia Praktycznego oraz środki 
niemieckie na jego wyposażenie,

- wprowadzono dyscyplinę finanso
wą,

- szczegółowo analizowano przed 
zatwierdzeniem projekty organizacyjne 
na rok szkolny 2003/2004,

- z dniem 1.12.2003 r. powstanie Po
wiatowy Zarząd Oświaty, co pozwoli na 
monitorowanie wydatków, obniżenie 
kosztów obsługi, wprowadzenie jedno
litego systemu sporządzania informacji 
finansowo-księgowej.

Do tej pory Wydział Oświaty sporzą
dza informacje na podstawie danych 
otrzymanych ze szkół, które Zarząd 
przedkłada na sesji Rady Powiatu.

Zarząd jest kompetentny i zna proce
dury tworzenia polityki oświatowej. Sta
raniem tego zarządu po raz pierwszy 
sporządzono raport o stanie oświaty w 
powiecie, który jest bazą do opracowy
wanej obecnie strategii oświatowej. Jed
nakże mimo apelu i zaproszenia do 
współpracy przy jej budowaniu, związek 
zawodowy „Solidarność” nie podjął 
konstruktywnej i merytorycznej dysku
sji w celu rozwiązania tak trudnego pro
blemu. W zamian za to rozsyła kolejne 
stanowiska, których celem jest sianie 
fermentu i niepokoju. 

poszczególnych placówek. Widzimy, 
że działania podejmowane w celu rze
komej poprawy sytuacji są niesku
teczne i nie przynoszą oczekiwanych 
rezultatów. W świetle przywołanych 
faktów nasuwa się jeden wniosek: w 
powiecie kędzierzyńsko-kozielskim 
Zarząd Powiatu nie ma pomysłu na to, 
jak uzdrowić sytuację w oświacie.

Bulwersujący jest również fakt, że 
propozycje Zarządu Powiatu są przed
stawiane przez obcesowych na se
sjach prawników i urzędników, jako 
zgodne z prawdą i obowiązującymi 
przepisami. Uważamy, że jest to prze
jaw albo braku kompetencji ludzi, 
którzy powinni stać na straży prawa, 
albo chodzi o kolejną manipulację 
radnymi, którzy głosując są nieświa
domi tego, że biorą udział w grze pro
wadzonej przez osoby odpowiedzial
ne za prawidłowe i zgodne z zasada
mi demokracji funkcjonowanie po
wiatu. W świetle powyższych faktów 
Zarząd Komisji Zakładowej NSZZ 
„Solidarność” Międzyzakładowej Or
ganizacji Związkowej Pracowników 
Oświaty i Wychowania w Kędzierzy
nie-Koźlu jeszcze raz apeluje do 
wszystkich radnych o spowodowanie 
wyciągnięcia konsekwencji w stosun
ku do osób odpowiedzialnych za kry
zys oświaty w powiecie kędzierzyń
sko-kozielskim.

Za Zarząd 
Przewodniczący Komisji 

Zakładowej NSZZ „Solidarność” 
Pracowników Oświaty i 

Wychowania w Kędzierzynie-Koźlu 
Andrzej Lachowicz

Spór prawny, który zaistniał w związ
ku z uchwałą określającą-stawki za go
dziny ponadwymiarowe (rozbieżne sta
nowiska prawne), może rozstrzygnąć 
tylko sąd, a decydowanie ojej zgodno
ści z prawem nie leży po stronie związ
ków zawodowych. W 2000 r. została 
podjęta uchwała obniżająca stawki za te 
godziny, przy konstruowaniu której 
ochoczo i aktywnie uczestniczyli przed
stawiciele związku zawodowego „Soli
darność”. Do tej pory prawo oświatowe 
w tym zakresie nie uległo zmianie, a tym 
samym obie uchwały są zgodne z pra
wem.

Wycofanie uchwały ma na celu 
otwarcie drogi do osiągnięcia porozu
mienia w reformowaniu oświaty ponad- 
gimnazjalnej.

Oświata powiatowa dzisiaj potrze
buje spokoju, woli współpracy 
wszystkich partnerów, merytorycznej 
dyskusji w celu wypracowania con
sensusu. Wymaga to wysiłku i zaan
gażowania wszystkich - pod warun
kiem, że celem nadrzędnym będzie 
wyjście z obecnej trudnej sytuacji dla 
dobra wszystkich, a nie pogłębianie 
kryzysu w celu zbijania kapitału po
litycznego.

Zarząd Powiatu 
Kędzierzyńsko-Kozielskiego

W minionym tygodniu do 
mediów dotarło oświadcze
nie Solidarności Oświaty na
wołujące do odwołania staro
sty Józefa Gismana i Zarzą
du Powiatu.

Żeby odwołać starostę, a tym sa
mym Zarząd Powiatu niezbędny jest 
wniosek podpisany przez co najmniej 
jedną czwartą radnych. W przypadku 
Rady Powiatu kędzierzyńsko-koziel- 
skiego jestto sześcioro radnych. Opo
zycja dysponuje dziewięcioma głosa
mi, jednak jest mało realne, aby aż 
sześciu radnych podpisało się pod 
wnioskiem.

Andrzej Krebs, jeden z radnych 
Centroprawicy w rozmowie z Lokal
ną unikał odpowiedzi na pytanie, czy 
widzi realną szansę na wypełnienie 
formalnych wymogów.

- To jest apel związku zawodowe
go - wymijająco odpowiada radny. - 
Związkowcy mają do tego prawo, a 
rolą radnych jest zastanowienie się 
nad tym - podkreśla Andrzej Krebs, 
który jest w zarządzie Solidarności 
Oświaty.

Przewodniczący Rady Powiatu 
Teodor Bek z SLD nie ma wątpliwo
ści, że inicjatywa nie ma szans na po
wodzenie. Była jednak przedmiotem 
poniedziałkowego posiedzenia rad
nych powiatowych Sojuszu Lewicy 
Demokratycznej i Mniejszości Nie
mieckiej.

- Uznaliśmy, że jest to gra politycz
na tym bardziej, że apel pojawił się 
już po wycofaniu się z tej nieszczęsnej 
uchwały obniżającej stawki za godzi
ny ponadwymiarowe nauczycieli - 
stwierdza Teodor Bek. Po spotka

Olimpijczycy nagrodzeni

Mateusz Marzec i Łukasz Serafin, 
niepełnosprawni sportowcy z Kędzie
rzyna-Koźla zostali podczas ostatniej 
sesji Rady Powiatu, odznaczeni przez 
starostę Józefa Gismana nagrodami za 
wybitne osiągnięcia sportowe.

Dwaj uczniowie Zespołu Szkół 
Specjalnych w Kłodnicy reprezento
wali nasz kraj podczas XI Świato
wych Letnich Igrzysk Olimpiad Spe

niu Zarządu Powiatu ze związkowca
mi, które odbyło się tuż przed sesją 
wydawało mi się, że został zawarty 
pakt o nieagresji, który pozwoli spo
kojnie dyskutować o sprawach oświa
ty. Nic z tego.

- Nasz apel ogłosiliśmy teraz, po
nieważ teraz mieliśmy opinie praw
ne, między innymi przedstawiciela 
MEN, z której wynikało, że uchwa
ła jest niezgodna z prawem - tłuma
czy Andrzej Lachowicz, przewodni
czący zarządu Solidarności Oświaty 
w Kędzierzynie-Koźlu. - Samo wy
cofanie uchwały było wyjściem z 
twarzą starostwa, jednak nie zmie
nia to faktu, że limit zaufania się 
wyczerpał.

Związkowcy nie mają złudzeń, że 
apel będzie skutkował realnymi dzia
łaniami. - Nam nie chodzi o to, żeby 
kogoś dymisjonować, nam chodzi o 
to, żeby zdyscyplinować ludzi odpo
wiedzialnych za powiatową oświa
tę - tłumaczy Andrzej Lachowicz.

- Nie będziemy reagowali na ten 
niezwykle ostry protest - stawia 
sprawę jasno Teodor Bek. - Uważa
my, że radni nie są w stanie zebrać 
sześciu podpisów pod tym wnio
skiem.

Proszony o ocenę szans na wdroże
nie w życie apelu Solidarności Oświa
ty, członek jej władz i radny zarazem, 
odpowiada: - Nie wiem. Dożyjemy, 
zobaczymy - Andrzej Krebs.

Nawet jeżeli wniosek zostałby 
zgłoszony, musiałby zyskać akcepta
cję co najmniej trzech piątych wszyst
kich radnych. Oznacza to, że za wnio
skiem musiałoby zagłosować co naj
mniej czternastu radnych. Na to w tej 
kadencji większych szans nie ma.

Jakub DŹWILEWSKI

cjalnych w Dublinie, które odbyły się 
latem. Mateusz Marzec zdobył na 
nich złoty medal w pływaniu na dy
stansie 50 metrów stylem grzbieto
wym, natomiast Łukasz Serafin był 
zawodnikiem reprezentacji naszego 
kraju w koszykówce, która zajęła 
czwarte miejsce.

Tekst i foto: TOM
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Między sesjami

Dominacja 
ławników

Najbliższą sesję Rady Miasta 
Kędzierzyna-Koźla zdominuje 
sprawa wyboru ławników są
dowych, ponieważ wybór 
musi być tajny i dokonany 
większością głosów, kandy
datów jest ponad 300, może 
być tak, że trzeba będzie gło
sowanie powtarzać kilkakrot
nie.

Tradycyjnie między sesjami, radni 
pracowali głównie w komisjach. Ob
radowały wszystkie komisje Rady 
Miasta. W okresie międzysesyjnym 
miały miejsce także dwa ważne wyda
rzenia, jedno z nich to oficjalne otwar
cie szkoły dwujęzycznej w Koźlu- 
Rogach: - To ważna sprawa, przy
bliżająca nas do standardów obo
wiązujących w wielu krajach Euro
py - mówi dr Ryszard Pacułt, prze
wodniczący Rady Miasta.

Drugim ważnym wydarzeniem jest 
odbywające się dzisiaj posiedzenie 
Powiatowego Forum Samorządowe
go, o czym w dalszej części artykułu.

- Będzie to wyjątkowa sesja z kil
ku względów - mówi dr Pacułt. - Po 
pierwsze, ze względu na czas jej 
rozpoczęcia - będzie to godzina 
10.00 rano, o czym informuję w ten 
sposób wszystkich zainteresowa
nych mieszkańców miasta. Po dru
gie, dlatego, że poruszanych będzie 
kilka istotnych kwestii, między in
nymi wybór ławników. Gdyby od
powiedzieć na pytanie „co miesz
kańców miasta najbardziej intere
sowało w ostatnim okresie?” i gdy
by patrzeć na to przez pryzmat od
wiedzin i telefonów do Biura Rady 
Miasta, to właśnie kwestia ławni
ków wzbudzała największe zainte
resowanie - ocenia przewodniczący.

Gmina winna wybrać 131 ławni
ków, w tym czterech do sądu okręgo
wego w Opolu i 127 do sądu rejono
wego w K-K, w tej liczbie 18 ławni
ków do sądu pracy. Zgłoszono 316 
kandydatów. Po dokonaniu odpo
wiednich prac wynikających z 
brzmienia ustawy mówiącej o ławni
kach cztery osoby zostały skreślone z 
listy kandydatów i pozostało ich 312.

- Różne przyczyny o tym zadecy
dowały, między innymi zbyt młody 
wiek - mówi przewodniczący Rady 
Miasta.

Komisja prawno-administracyjna 
Rady Miasta opracowała regulamin 
głosowania, radni otrzymali wykaz 
wszystkich kandydatów i drogą wy
boru tajnego wyłonią odpowiednią 
liczbę ławników. Będzie to głosowa
nie tajne, polegające na postawieniu 
znaku x w kratce przy nazwisku.

Rada ciągle analizuje sprawę reali
zacji budżetu miasta za pierwsze pół
rocze. Przebieg poprzedniej sesji 

wskazywałby na tó, że radni oceniają 
realizację budżetu niezbyt korzystnie.

- Można to tłumaczyć tak czy ina
czej, ja chcę tylko zwrócić uwagę, że 
2 października otrzymałem opinię 
Regionalnej Izby Obrachunkowej, 
która bardzo pozytywnie odnosi się 
do realizacji naszego budżetu za 
pierwsze półrocze, stwierdzając, że 
nie ma zagrożenia wykonania bu

Dr Ryszard Pacułt: - Będzie to wyjątkowa sesja

dżetu do końca roku. Radni byli 
bardzo krytyczni, ale to dobrze, bo 
trzeba uczulić wszystkich, którzy 
odpowiadają za realizację budżetu 
- uważa Ryszard Pacułt.

Ponadto Rada Miasta rozpatrzy ta
kie kwestie jak likwidacje gminnych 
jednostek budżetowych tzn. Miejskie
go Ośrodka Sportu oraz Miejskiego 
Zespołu Basenów i Lodowisk, i połą
czenia ich w jedną jednostkę pod na
zwą Miejski Ośrodek Sportu i Rekre
acji w K-K. Rada rozważy także przy
stąpienie gminy do Stowarzyszenia 
Gmin Polskich Euroregionu „Pra
dziad”. Podjęta też zostanie uchwała 
o przekazaniu niektórym ogródkom 
działkowym nieodpłatnie terenów 
przez nie użytkowanych.

- Niektórym ogródkom, bo nie
które już je otrzymały w przeszło
ści - uzupełnia dr Pacułt.

Radni dokonają zmian w planie 
dochodów i wydatków Gminnego 
Funduszu Ochrony Środowiska i w 
budżecie miasta na rok 2003. Jak 
zwykle będą też interpelacje i zapyta
nia radnych i wolne wnioski. W pro
gramie jest też wystąpienie prezyden
ta informujące o pracach w okresie 
między sesjami.

- Będzie też moja informacja o 
sposobie wypełnienia oświadczeń 
majątkowych oraz informacja pre

zydenta o procedurze w stosunku 
do osób, które powinny takie 
oświadczenia złożyć i złożyły, a któ
re analizuje pan prezydent - doda- 
je przewodniczący RM.

Dziś (środa 29 października) w ho
telu „Centralnym” będzie obradowa
ło Powiatowe Forum Samorządowe, 
które zorganizowano z inicjatywy 
przewodniczącego Rady Powiatu. Na 

spotkanie zaproszeni są wszyscy rad
ni gminni i powiatowi z terenu nasze
go powiatu. Głównym celem jest po
znanie się radnych.

- W trakcie dyskusji pokażemy 
wkład naszych gmin w rozwój ziemi 
kozielskiej. Nie ma rozbieżności mię
dzy naszymi gminami, nie ma roz
bieżności z powiatem, powinniśmy 
wszyscy wspólnie realizować to co 
jest ważne dla ziemi kozielskiej. Że ta 
współpraca różnie się układa, że po
wiat ma do nas takie czy inne uwagi 
a my do powiatu, to chyba w tym tro
chę racji jest - uważa dr Ryszard Pa
cułt. - Ja, będąc zaangażowanym po 
stronie miasta, widzę opieszałość czy 
jakieś niedomówienia z drugiej stro
ny. Ale główną przyczyną jest niepo
rozumienie się odpowiednich urzęd
ników, którzy powinni to czy tamto 
wykonywać, np. podejmować decyzje 
odpowiednio szybko, co jest ważne i 
dla miasta, i powiatu. Wiem, że orga
ny wykonawcze - prezydent i starosta 
- znacznie częściej się kontaktują niż 
to miało miejsce kiedyś. Między prze
wodniczącym Rady Powiatu a mną 
współpraca jest idealna. Od samego 
początku dokonujemy wymiany waż
nych dla nas materiałów. To będzie 
pierwsze spotkanie tej miary i wierzę, 
że nasi radni wezmą w nim udział.

Bolesław BEZEG

1 listopada dniem szczęśliwych powrotów

Granica 
dwóch światów
Już za kilka dni, w pierwszą 
sobotę listopada,- ludzie za- 
czną zjeżdżać z najodleglej
szych stron, nie tylko Polski, 
aby odwiedzić groby najbliż
szych. W tym osobliwym dniu, 
w chwili zadumy, będąc na 
cmentarzu, warto sobie 
uzmysłowić, że jest to miej
sce dzielące świat żywych i 
umarłych.

Wyjeżdżając w tym 
dniu na drogę, pamiętaj
my, że w każdym roku na 
drugą stronę tej granicy 
przybywa blisko 6 tys. 
ofiar wypadków drogo
wych. Prowadzone od 
kilku lat analizy bezpie
czeństwa w ruchu drogo
wym wskazują, że wła
śnie w tym czasie notuje 
się zwiększoną liczbę 
wypadków.

Wśród okoliczności 
mających wpływ na 
wzrost zdarzeń drogo
wych w okresie jesien
nym jest pogorszenie się 
warunków atmosferycz
nych oraz częste nagłe 
zmiany pogody. Decydujący wpływ 
na bezpieczeństwo ma jednak czło
wiek.

Prędkość dozwolona 
nie zawsze bezpieczna
Sprawcami większości wypadków 

drogowych są kierujący pojazdami 
(ponad 80 proc.). Wśród głównych 
przyczyn ciągle na pierwszym miej
scu wymienia się niedostosowanie 
prędkości do warunków ruchu. I nie 
zawsze chodzi tu o jazdę z prędkością 
większą niż dopuszczalna. Często do 
zdarzeń dochodzi na skutek jazdy z 
prędkością nieadekwatną do warun
ków panujących w danym momencie 
na drodze. Przypomnę tylko, że usta
wodawca nałożył na kierującego obo
wiązek jazdy z uwzględnieniem wa
runków, w jakich ruch się odbywa. 
Szczególnie ważne jest branie pod 
uwagę natężenia ruchu, warunków 
atmosferycznych, rzeźby terenu, sta
nu i widoczności drogi. Może się więc 
okazać, że nawet dozwolona prędkość 
dla samochodu osobowego poza ob
szarem zabudowanym (90 km/h) - w 
sytuacji, gdy pada deszcz lub śnieg - 
jest prędkością zbyt dużą.

Ignorowanie 
przepisów
Kolejną przyczyną wypadków jest 

nieprzestrzeganie pierwszeństwa 
przejazdu oraz nieprawidłowe wyko
nywanie podstawowych manewrów 
na drodze, takich jak wyprzedzanie, 
omijanie i wymijanie. Pytanie, czy 
wynika to z nieznajomości przepisów 
ruchu drogowego. Na pewno jest to 
element, który ma duży wpływ na taki 
stan rzeczy, ale głównej przyczyny 

upatrywać należy w świadomym na
ruszaniu zasad bezpiecznego porusza
nia się po drogach i braku subiektyw
nego poczucia zagrożenia wśród 
uczestników ruchu. Zachowania ną 
drodze niektórych kierowców jedno
znacznie potwierdzają tę opinię.

Niefrasobliwość 
i niskie kwalifikacje
Badania nad bezpieczeństwem ruchu 

wskazują że młodzi kierowcy (poniżej

25. roku życia) zaliczają się do grupy 
powodującej najwięcej wypadków. Przy
czynami są najczęściej lekkomyślność i 
brawura, ale także zwykła nieświado
mość zagrożenia i niskie kwalifikacje. 
Nierzadko drogę publiczną wybierająna 
miejsce demonstrowania swej niezależ
ności i popisywania się przed innymi 
uczestnikami ruchu. Nagminne wyprze
dzanie i przejeżdżanie przy tynrpodwój- 
nej ciągłej linii, wpychanie się przed in
nych, skręcanie bez kierunkowskazów- 
to niektóre przykłady manewrów, który
mi okazują lekceważenie przepisów i 
innych kierujących. I nie chodzi tu o 
zwykłą arogancję czy głupotę, lecz o 
pierwotny instynkt, silniejszy od rozumu 
i kultury. Dlatego autorzy „Krajowego 
programu poprawy bezpieczeństwa ru
chu drogowego w Polsce” na problem 
tzw. młodych kierowców położyli szcze
gólny nacisk i umieścili go w katalogu 
zagadnień, które wymagają szczególnej 
koncentracji działań.

Szczęśliwe powroty
Trudno jest znaleźć kraj, w którym 

ruch drogowy w podobnym stopniu 
jak w Polsce nacechowany jest agre
sją, lekceważeniem innych i bezmyśl
nością. Sprawmy, aby dzień 1 listopa
da był na drodze dniem szczególnej 
odpowiedzialności za siebie i innych. 
Oddzieleni od świata wewnątrz samo
chodu, w poczuciu bezpieczeństwa, z 
nogą na gazie, nie dopuszczajmy się 
wyczynów wywołujących u innych 
mrożenie krwi w żyłach. Bo skutki 
takich zachowań bywająpodobne dla 
obydwu stron. Zadbajmy o to, by 
pozostać w świecie żyjących. Decyzję 
o tym, kiedy będziemy musieli prze
być ostatnią ziemską drogę, pozo
stawmy komuś innemu.

Marian MARCINIAK



Jjtty do Lokalna interweniuje

Mściciel dla gimnazjalistów Za młodzi na “Desperado”
Czy to strzał samobójczy, czy grzech 

zaniechania w wykonaniu urzędników 
bądź grona pedagogicznego kędzierzyń- 
skich gimnazjów?

El Mariachi - mściciel (Antonio Ban- 
deras), podróżujący z podręcznym arse
nałem broni w futerale gitary, odkąd 
przeżył osobistą tragedię, żyje w od
osobnieniu. Odnajduje go skorumpowa
ny agent CIA Sandos i proponuje uda
remnić zamach na prezydenta Meksyku, 
który zaplanował narkotykowy baron 
Barillo. El Mariachi przystaje na propo
zycję agenta, albowiem ma do wyrów
nania własne porachunki. Wyrusza do 
walki, mając u boku swych wiernych 
kompanów: Lorenzo i Tideo.

Tak pokrótce wygląda treść filmu 
„Pewnego razu w Meksyku: Desperado 
2” (dozwolony ód lat 15), na który w 
nagrodę za sprzątanie młodzież kędzie- 
rzyńskich gimnazjów w wieku od 13 lat 
powędrowała do kina „Chemik”.

Bardzo długo myślałam nad decy
zją, którą podjął wydział ochrony śro
dowiska (tak, proszę państwa, teraz 
decyzje wychowawcze w sprawie na

szych dzieci podejmuje taki właśnie 
Urząd).

Może i dobrze, bo szkoły teraz ciągle 
żądają karteczek z podpisem rodzica - 
a to że wyrażamy zgodę na wycieczkę, 
a to żeby wcześniej wypuścić dziecko 
do lekarza bądź zgadzamy się na udział 
w zawodach.

A tu nagle bez karteczek taka decy
zja, zrazu wiadomo było, że podjęta 
została nie przez pedagogów, lecz 
Urzędnika, który chciał dać młodzieży 
szybką naukę cwaniactwa, obycia z 
bronią, brutalności - oglądanie śmier
ci, które nie mają sensu, krew, krew i 
krew. Pomyślałam również, że o zacho
waniach agresywnych kędzierzyńskiej 
młodzieży szkolnej nikt ostatnimi cza
sy nie słyszał i nie czytał.. Wszystko 
dzieje się gdzieś tam, wprawdzie już 
blisko, bo w Opolu, ale nie u nas, może 
by krótki kurs: o zabijaniu, korupcji, w 
końcu pełno jej wszędzie, braku logiki 
- bo nie wiadomo kto jest dobry, a kto 
zły.

Dzieci się cieszą, lekcje przepadły i 
jaki film z Banderasem! Ci biedni z 

Koźla pójdą pewnie na „Starą baśń”. A 
co, „takie Rzeczypospolite, jakie mło
dzieży chowanie” - szybki kurs przysto
sowawczy do nowych warunków się 
przyda.

Proszę Państwa, takiej decyzji o pój
ściu na ten właśnie film nie podjęli pe
dagodzy, bo oni takiej chały by nie prze
łknęli, bez ładu i składu, która jedyne 
uczucie, jakie wzbudza w normalnych 
ludziach, to niesmak i... żal wyrzuco
nych pieniędzy.

Cóż na to wydział kultury i kierow
nictwo kina? Czyżby też nie wiedzieli, 
co grają, od ilu lat film jest dozwolony 
i nie znali recenzji?

Rozumiem, ekonomiczne przesłanki 
są ważne, aby z jednej kieszonki wy
działu ochrony środowiska poprzez kino 
do kieszonki wydziału kultury przelać 
pieniążki i basta. Czy warto było

dla pozornego ruchu pieniądza kom
promitować pedagogów?

Tak a propos: kto się kryje za tą wąt
pliwą przyjemnością i ile za nią zapła
cił?

Małgorzata Tudaj

Kontrowersje wśród części 
rodziców wywołał seans fil
mowy będący podziękowa
niem dla młodzieży sprząta
jącej świat.

Za seanse dla młodzieży zapłacił 
wydział ochrony środowiska i infra
struktury Urzędu Miasta. Za wszyst
kie szkoły, była to kwota 10 tys. zł. 
Uczniowie szkół podstawowych obej
rzeli film “Małolaty u taty”. Ucznio
wie szkół gimnazjalnych i średnich 
obejrzeli natomiast film “Pewnego 
razu w Meksyku: Desperado 2” do
zwolony od 15 roku życia. Film obej
rzeli także uczniowie gimnazjum, któ
rzy mają 13 i 14 lat. To oburzyło nie
których rodziców, dzwoniących do 
naszej redakcji.

- Kto na to pozwolił? - pytali 
oburzeni. - Tyle przemocy a nikt 
nas nie spytał o zdanie. Czy dyrek
cja kina nie mogła wybrać innego 
filmu?

Marian Białas, kierownik kina 
“Chemik” wyjaśnia, że w tym termi
nie do wyboru były jedynie te dwa fil
my.

- Już za chwile rozpoczyna się 
emisja trzeciej części filmu „Ma- 
trix”. Ponieważ jest to premiera 
krajowa, dystrybutorzy narzucają 
ostre rygory i wpuszczanie szkół 
nie wchodzi w rachubę po tych 
kosztach - wyjaśnia szczegóły pra
cy dystrybutorów kierownik kina 
“Chemik”.

Zamówienie innych filmów byłoby 
droższe. Wymogi dystrybutorów są 
takie, że cena biletu nie mogłaby być 
niższa niż 8 zł. To oznacza, że po
trzebna byłaby kwota ponad 50 tys. zł. 
a nie 10 tys. którą wyłożył Urząd Mia
sta, by podziękować młodzieży za 
udział w akcji “Sprzątanie świata”. 
Wszystkie strony zapewniają, że w 
przyszłości konieczne będzie pilno
wanie w takich sytuacjach rygorów 
wiekowych.

Jakub DŹWILEWSKI

Miejski Zakład Komunikacyjny 
w Kędzierzynie-Koźlu Miejsce Kłodnickie

Komunikat Ekologiczny fetor
Dotyczy dodatkowych kursów auto

busów Komunikacji Miejskiej w dniach 
31 października - 2 listopada 2003 r.

Linia K-BIS relacji ul. E. Orzeszko
wej - Kuźniczka cmentarz kursuje:

31 października w godzinach 10.00
- 16.20, co 40 minut

1 listopada w godzinach 11.05 - 
15.20, co 45 minut

2 listopada w godzinach 10.20 - 
15.20, co 60 minut

Linia 3 BIS relacji osiedle Piastów 
III - Kuźniczka cmentarz kursuje:

31 października w godzinach 10.20
- 16.05, co 45 minut

1 listopada w godzinach 10.20 - 
19.25, co 25 minut

Rozkład jazdy dodatkowych autobusów MZK kursujących

w dniach 31.10. - 2.11.2003 r.
K-BIS relacji ul. Orzeszkowej - Kuźniczka cmentarz

31.10.: 10.00,10.45,11.35,12.30, 13.15,14.00, 16.00

1.11. : 11.05,11.50,12.30,13.10, 13.50,14.40,15.40, 16.20,17.10,17.55

2.11. : 10.00,11.00,12.00, 13.00,14.00,15.20

K-BIS relacji Kuźniczka cmentarz - ul. Orzeszkowej

31.10.: 10.20,11.05,12.10, 12.50,13.40,14.25,16.20

1.11. : 11.25, 12.10,12.45,13.30, 14.10,15.00,16.00,16.40, 17.30,18.15

2.11. : 10.20,11.20,12.20,13.20,14.20,15.45

3 BIS relacji osiedle Piastów III - Kuźniczka cmentarz

31.10.: 10.20,11.00,11.45, 12.25,13.10,13.55,14.25,15.10,15.45
1.1'1.: 10.20, 11.00,11.45,12.05,12.30,12.50,13.15,13.35,14.05,14.15,14.35, 

14.45,15.20,15.30,16.05, 16.40,16.50,17.30,17.35,18.20, 19.05

2.11. : 10.20,11.00,11.45, 12.30,13.15,14.05,14.35,15.20, 16.05,16.50,17.30
3 BIS relacji Kuźniczka cmentarz - osiedle Piastów III

31.10.: 10.40,11.20,12.05,12.50,13.35, 14.05,14.45,15.30, 16.05

1.11. : 10.40,11.20,12.05,12.25,12.50,13.10,13.35,13.55,14.55,15.05,15.40,

15.50,16.20,16.25, 17.00, 17.10,17.45,17.55,18.40,19.25

2.11. : 10.40,11.20,12.05, 12.50,13.35,14.55,15.40,16.25,17.10,17.45

6 BIS relacji Koźle dw. PKP - Koźle cmentarz - Kobylice

31.10.: 10.30,11.40,12.50,13.35,14.50,15.40,16.45

1.11. : 10.30,11.40,12.50,13.35,14.50,15.40, 16.45

2.11. : 10.30,11.40,12.50,13.35,14.50,15.40, 16.45
6 BIS relacji Koźle cmentarz - Koźle dw. PKP

31.10.: 11.19,12.29,13.19,14.24,15.14,16.14

1.11. : 11.19,12.29,13.19,14.24, 15.14,16.14

2.11. : 11.19,12.29,13.19, 14.24, 15.14,16.14
I BIS relacji Azoty - Kuźniczka cmentarz

1.11. : 10.30,13.35,14.25

I BIS relacji Kuźniczka cmentarz - Azoty

1.11.: 12.30,14.00, 16.10

2 listopada w godzinach 10.20 - 
17.45, co 45 minut

Linia 1 BIS relacji Azoty - Kuź
niczka cmentarz 1 listopada

odjazdy z Azotów o godzinie: 
10.30, 13.35, 14.25

Odjazdy z Kuźniczki cmentarz o 
godzinie: 12.30, 14.00, 16.10

Linia 6 BIS relacji Koźle dworzec 
PKO - Kobylice kursuje:

od 31 października do 2 listopada w 
godz. 10.30 - 17.25, co 70 minut

Uwaga: Rozkłady jazdy ww. linii 
będą wywieszone na głównych przy
stankach trasy przejazdu. Szczegóło
wych informacji udzieli dyspozytor 
(dyżur całodobowy), tel. 483 52 52.

Na początku października szeroko 
pisaliśmy na temat ochrony środowi
ska w naszym mieście. Zagadnieniu 
temu poświęciliśmy bezpłatny numer 
specjalny gazety, który spotkał się ze 
sporym zainteresowaniem wśród 
Czytelników. Cieszy nas fakt, że świa
domość proekologiczna mieszkańców 
naszego miasta wzrasta i nie jest nam 
obojętny stan środowiska, w którym 
żyjemy.

Mieszkańcy interweniują i proszą 
o ukazywanie problemów na łamach 
gazety. Tym razem rzecz dotyczy 
jednego z osiedli - Miejsca Kłodnic- 
kiego. Zadbane, czyste, uporządko
wane, estetyczne, ale... tylko na ze
wnątrz, bo w pobliskich lasach wy
rastają dzikie wysypiska śmieci. 
Częściowo już porosłe trawami i 
krzewami, jednak doskonale widać 
to, co ludziom jest zbyteczne. Stare 
telewizory, łóżka, muszle klozeto-

Okiem kibica
Mecz trzynastej nomen omen kolejki 

IV ligi pomiędzy Unią Krapkowice a 
Victorią Cisek pomimo kiepskiej jesien
nej aury zapowiadał się na ciekawe wi
dowisko.

Spora grupa zgromadzonych kibiców 
miała nadzieję na moc gorących wrażeń. 
I nie zawiodła się. Szkoda tylko, że 
głównymi aktorami nie byli z determi
nacją walczący zawodnicy obu drużyn, 
lecz sędzia W. z Opola (ponoć klasy III- 
ligowej), który za wszelką cenę chciał 
zostać gwiazdą tego spotkania - co chy
ba w pełni mu się udało. Pokazanie sied
miu kartek, w tym trzech czerwonych, w 
kilku bardzo wątpliwych sytuacjach - w 
meczu równorzędnych rywali, grających

W lesie w Miejscu Kłodnickim wyrastają dzikie wysypiska śmieci

we, gruz, papa, pozostałości po 
komputerach i wiele innych zbęd
nych rupieci.

Innym drażliwym problemem 
Miejsca Kłodnickiego są zanieczysz
czenia pochodzące z szamb. Fekalia 
wylewane są na pola, łąki, do lasu i 

raczej fair, bardzo wypaczyło przebieg 
tego spotkania.

Wątpliwy faul na polu karnym w 45. 
minucie, a w konsekwencji czerwona 
kartka dla obrońcy gospodarzy - i bram
ka „do szatni”.

Początek drugiej połowy - tak jak i 
początek meczu - zapowiadał się na 
dobre widowisko dla zziębniętych kibi
ców. Ale nic z tego! Tutaj pan sędzia 
W. - a nie piłkarze - dyktował warun
ki gry. Zbyt pochopnie, a i nieco jedno
stronnie rozdzielane kolorowe kartoni
ki doprowadziły do tego, że gospoda
rze kończyli mecz w dziewiątkę, a go
ście w dziesiątkę. Konsekwencją była 
druga bramka dla gości w 80. minucie. 

nie jest to niestety rzadkością. Pozo
stawiają po sobie drażniący fetor oraz 
chmary much. Zjawisko jest po
wszechne i ogólnie akceptowane. Nikt 
nie interweniuje i nie zapobiega takim 
praktykom.

OGR

Wynik meczu 2:0 dla Unii Krapkowi
ce.

Poza dobrą grą piłkarzy, drugim Ja
snym” punktem meczu była urocza 
blondynka z chorągiewką na linii, któ
ra mimo urody i poprawnego „macha
nia” nie była w stanie zatrzeć fatalnego 
wrażenia z gwizdania „gwiazdy pierw
szej wielkości” tego meczu, sędziego W. 
A tak r propos: więcej kobiet sędziują
cych na linii, a mniej „mięsa” na widow
ni - doświadczyłem tego już na kilku 
meczach. Największe chojraki z widow
ni, rzucą co najwyżej jakąś „cholerą” lub 
czymś równie łagodnym. Kibic, jak 
chce, to potrafi być też gentlemanem.

Janbe



CYTAT TYGODNIA:

Ksiądz proboszcz dr Alfons Schu
bert: - Kości złożyliśmy do wspólnej 
krypty na terenie kościoła. Zostały za

murowane i niech spoczywają w po
koju.

Cmentarze Kędzierzyna-Koźla

Historia zapisana krzyżami
Przełom 

października i 
listopada to 

okres, w 
którym każdy z 

nas częściej 
odwiedza 

cmentarze. 
Wraz z naszy

mi bliskimi 
odchodzą 

uczucia, 
wspomnienia, 

historia. 
Cmentarze to 

miejsca szcze
gólne. Nigdzie 

tak jak tu 
przeszłość nie 

łączy się ze 
współczesno

ścią. Nekropo
lie to również 

wspaniałe 
świadectwo 
historii oraz 
tożsamości 
narodowej. 

Dlatego warto 
zapoznać się z 
historią takich 

miejsc w 
Kędzierzynie- 

Koźlu.

Najstarsze cmentarze chrześci
jańskie na terenie miasta powstały 
w XIII wieku, wraz z pierwszymi 
kościołami w Sławięcicach i Koź
lu. Zwłoki duchownych, możnych 
i dobroczyńców Kościoła chowano 
w podziemiach lub murach świą
tyń, natomiast pozostałe groby sy
tuowano wokół kościołów. Kolej
ny cmentarz w Koźlu założyli w 
XV wieku franciszkanie, poza mu- 
rami miejskimi. Cmentarz ten słu
żył miastu do XVIII wieku.

Z czasem zaprzestano grzebania 
zmarłych wokół kościołów. Spra
wy te uregulował dekret Fryderyka 
II z 1773 roku, który nakazywał 
zakładanie nowych nekropolii na 
terenach pozamiejskich.

Średniowieczny przykościelny 
cmentarz w Sławięcicach został 
zlikwidowany w XIX wieku, wraz 
z rozbiórką starego kościoła. Pod 
koniec XIX wieku podobny los 
spotkał miejsce pochówku przy 
drewnianym kościółku w Kędzie
rzynie (okolice dzisiejszej ulicy 
Tartacznej). Wybudowana linia 
kolejowa zatarła ślady po tej nekro
polii, choć niektóre groby prze
trwały jeszcze do lat sześćdziesią
tych minionego stulecia.

Dziewiętnastowieczne 
ślady
Nowe cmentarze w tej części 

miasta powstały pod koniec XIX 
stulecia. Do dziś dobrze zachowa
ła się część rzymskokatolicka, nie
co gorzej - ewangelicka. Niestety, 
duże pomniki z przełomu wieków 
zostały zniszczone. Najstarszy grób 
datuje się na 1897 rok. Niewielki 
cmentarzyk ewangelicki został w 
ostatnich latach uporządkowany. 
Do dziś zachowało się kilka cieka
wych pomników z czytelnymi in
skrypcjami.

Najstarszym czynnym miejscem 
pochówku na terenie miasta jest 
nekropolia w Kłodnicy. O tym za
bytkowym miejscu pisaliśmy przy 
okazji 700-lecia Kłodnicy. Przypo- 
mnijmy, że powstał on na począt

Na cmentarzu przy ul. Raciborskiej można zobaczyć ten ta
jemniczy nagrobek ze startym nazwiskiem i pentagramem

ku XIX wieku. Najcenniejszym za
bytkiem jest dwukondygnacyjna 
kaplica z 1840 roku. Zachowało się 
również kilkanaście, ponadstulet- 
nich pomników.

Około 1850 roku powstał cmen
tarz przy ul. Sławięcickiej. Przenie
siono tu niektóre groby ze starej 
nekropolii. Spotkać można pomni
ki oficerów pruskich oraz człon
ków rodzin ze sławięcickiego zam

Figura Chrystusa stoi samotnie pośród drzew nieczynnego już 
cmentarza w Koźlu

ku. Godne uwagi są: stara kaplica, 
krzyż cmentarny oraz duży pomnik 
Wilhelma Brauera, urzędnika ro
dziny książęcej. Ciekawych na
grobków jest więcej, niestety, czas 
zatarł ślady na niektórych kamie
niach. Po przejściu frontu w 1945 
roku rozgrabiono wiele cennych 
pomników.

Tajemnice 
podziemi
Ślady po najstarszym cmentarzu 

w Koźlu znajdują się w kościele 
pod wezwaniem św. Zygmunta i 
św. Jadwigi Śląskiej. Po wielkiej 
powodzi w 1997 roku świątynia 
przeszła remont, który odsłonił 
mroki przeszłości.

- Woda uszkodziła kościelną 
posadzkę i podtopiła mury, dlate
go musieliśmy rozpocząć prace - 
wspomina ksiądz proboszcz dr Al
fons Schubert. - Wywieźliśmy wiele 
ton ziemi. Jednak wiedzieliśmy, że 
miejsce, na którym stoi obecna 
bryła kościoła, było w średniowie
czu terenem cmentarza. Dlatego 
podczas prac przesialiśmy przez 
sita każde wiadro ziemi.

Efekt tych działań był zaskaku
jący. Znaleziono wiele szczątków 
ludzkich, złożono je w dziewięciu 
dużych workach. Same czaszki za
jęły trzy.

- Kości te złożyliśmy do 
wspólnej krypty na terenie ko
ścioła. Zostały one zamurowane 
i niech spoczywają w pokoju - 

dodał Alfons Schubert.
W kozielskim kościele znajdująsię 

również podziemne krypty. Najsłyn
niejszego odkrycia dokonano w 1938 
roku, kiedy to pod nawą boczną kapli
cy Matki Bożej z Koźla znaleziono 
kryptę grobową. W środku znajdowa
ły się trzy cynowe trumny z bogaty
mi zdobieniami i herbami rodowymi 
Oppersdorifów. W trumnach spoczy
wają: Urszula von Hake, wdowa po

Wilhelmie von Oppersdorffie, jej syn 
Wilhelm oraz hrabina von Hardeck, 
właścicielka Kłodzka. Kryptę wybu
dowano na początku XVII wieku. 
Dzisiaj niestety nie można zobaczyć 
już tego miejsca. Podziemna krypta 
została zamknięta i zamurowana, a o 
jej umiejscowieniu świadczy krzyż w 
kościelnej posadzce.

Urok greckiej 
świątyni
Z zachowanych do dziś koziel

skich cmentarzy szczególne wraże
nie robi nekropolia przy ul. Racibor
skiej. Graniczą tu ze sobą cmenta

Stare cmentarze majq swój urok

rze katolicki i ewangelicki. Na ich 
terenie zachowały się dwie zabytko
we kaplice. Przypominająca wiejski 
kościółek z dzwonnicą - katolicka 
- oraz stylizowana na świątynię 
grecką - ewangelicka. Budowle, 

choć mocno zniszczone, nadal mają 
swój niepowtarzalny urok. Wokół 
kaplic znajduje się wiele ciekawych, 
często mocno zniszczonych pomni
ków z przełomu XIX i XX wieku.

Obok grobów polskich i niemiec
kich można tu znaleźć spiżowe 
krzyże z 1914 roku, które wskazują 
miejsce pochówku jeńców wojen
nych z Francji, Włoch i Rosji.

Nowy cmentarz w Koźlu, przy 
wyjeździe z miasta na Kobylice, 
założony został w 1941 roku i 

czynny jest do dzisiaj.
Cennym zabytkiem jest też ma

lutka nekropolia przy kościele w 
Rogach. Dokładnie nie wiadomo, 
kiedy cmentarz ten został założony. 
Najstarsze odczytane pomniki po

chodzą z drugiej połowy XIX stu
lecia, jednak są tu też starsze, z któ
rych dat już nie da się odczytać.

Na okres międzywojenny datuje 
się powstanie cmentarza w Ciso

wej. Najstarszym obiektem na jego 
terenie jest krzyż z 1932 roku. Tu 
też znajduje się zbiorowa mogiła 
żołnierzy poległych w czasie II 
wojny światowej.

Po wojnie na terenie Kędzierzy
na-Koźla powstały nowe cmenta
rze. Jeden zlokalizowany został w 
Blachowni, natomiast największy - 
na Kuźniczce.

Warto również wspomnieć o ne
kropoliach wojskowych. Najstarsze 
pochodziły z okresu wojny prusko- 
francuskiej w 1807 roku. Żołnierzy 
chowano w zbiorowych mogiłach w 
Koźlu, Kłodnicy oraz Kędzierzynie. 
Oficerowie miejsce spoczynku znaj
dowali w osobnych mogiłach lub 
ich prochy wracały do ojczyzny. Je
dynym śladem po tych mogiłach 
jest krzyż u zbiegu ulic Skargi i Gli
wickiej w Kędzierzynie.

W latach 1952-1956 przy obec
nej al. Jana Pawła II powstał 
ogromny cmentarz wojenny, w któ
rym złożono ciała ponad osiemna
stu tysięcy żołnierzy Armii Czer
wonej oraz dwóch tysięcy żołnie
rzy innych armii.

Tekst i foto: Grzegorz ŁABAJ



Zielona biblioteka
Czworonożni bracia

Teresa Rosiak opowiadała dzieciom o pracy w schronisku dla zwierzgt

Zjazd absolwentów w "Elektrowni"

Nie było łatwo

Miejska Biblioteka Publiczna w 
Kędzierzynie-Koźlu w ramach „Zie
lonej Biblioteki” zorganizowała spo
tkania z Teresą Rosiak, pracownicą 
schroniska dla bezdomnych zwierząt. 
Okazją do tego były obchody Między
narodowego Miesiąca Dobroci dla 
Zwierząt. Dzieci z ze szkół podstawo
wych nr 5 i 9 dowiedziały się, jakie 
prawa mają zwierzęta, jak się pracuje 
w schronisku i dlaczego psy trafiają

Jesienny Collage

W sobotę w Domu Dzienne
go Pobytu nr 2 w Kędzierzy- 
nie-Koźlu odbyła się impreza 
pod hasłem „Plastyczne Kli
maty - Jesienny Collage 
2003”.

Uczestniczyli w niej pensjonariusze 
domów dziennego pobytu, osoby nie
pełnosprawne, wolontariusze, pra
cownicy Miejskiego Ośrodka Pomo
cy Społecznej oraz zaproszeni goście.

- W tym roku po raz pierwszy do 
uczestnictwa w imprezie zaprosili
śmy seniorów i osoby niepełno
sprawne spoza terenu Kędzierzyna- 
Koźla - powiedziała nam Danuta 
Ceglarek, kierownik Domu Dzienne
go Pobytu nr 1 w Kędzierzynie-Koź
lu.

Prace powstały w ciągu trzech go
dzin. Tematyka była dowolna, ale 
dotyczyła darów jesieni. Do ich wy
konania wykorzystano kolorowe li
ście, jarzębinę, kasztany, szyszki, 
kwiaty, fasolę, kukurydzę, pestki 

do tej placówki.
- Każdy z was może pomóc zwie

rzętom znajdującym się w schroni
sku. Możecie organizować zbiórki 
żywności, koców, smyczy i innych 
potrzebnych nam rzeczy lub zostać 
wolontariuszem i pomagać w pra
cach na terenie placówki - przeko
nywała uczniów Teresa Rosiak.

Tekst i foto: ŁAG

dyni, farbę oraz inne dodatki. Roz
szerzono również technikę kolażu o 
bukieciarstwo i pamiątkarstwo. W 
związku z tym obok prac wykona
nych w postaci obrazów można było 
podziwiać fantastyczne bukiety, a 
także figurki przedstawiające jeża, 
smoka czy rybę z Bałtyku. Celem 
spotkania była integracja osób zdro
wych z chorymi, jak również zaspo
kojenie ich potrzeb plastycznych. 
Trzeba przyznać, iż wszystkie oso
by, które czynnie uczestniczyły w 
tworzeniu prac, wykazały się 
ogromną inwencją, talentem i pomy
słowością.

- Podziwiam państwa inwencję i 
twórczość - powiedział na zakończe
nie Wiesław Fąfara, prezydent Kę- 
dzierzyna-Koźla.

Twórcy dzieł otrzymali pamiątko
wy dyplom wraz z nagrodą. Imprezie 
towarzyszył występ zespołu Akustic 
Duo, zabawa taneczna, ale przede 
wszystkim dobry humor jej uczestni
ków.

Ewa GORGOWICZ 

Dzień 18 października po
przedzały wielomiesięczne 
intensywnie prowadzone 
przygotowania, zarówno ze 
strony obecnych pracowni
ków i uczniów Zespołu Szkół 
nr 5, jak i absolwentów. Wszy
scy starannie przygotowywa
li się do uroczystych obcho
dów 40-lecia istnienia tech
nikum - szkoła zawodowa 
powstała rok wcześniej - po
łączonych z I Zjazdem Absol
wentów.

Pamiętkowe zdjęcie wszystkich uczestników zjazdu absolwentów Zespołu Szkół przy Elektrowni „Blachownia”

Pomysł zorganizowania tego rodza
ju imprezy zrodził się rok wcześniej z 
inicjatywy uczniów, którzy już daw
no opuścili mury naszej szkoły. Dzię
ki systematycznym spotkaniom komi
tetu organizacyjnego, któremu prze
wodniczył Gerard Kurzaj, zdarzenie 
mające dopiero nastąpić stawało się 
coraz bardziej realne, a tym samym 
pochłaniało coraz więcej osób chęt
nych do współpracy.

Wkrótce nastąpił podział obo

Wieloletni dyrektor szkoły Władysław Orlik, za którego urzędowania szko
ła przeżywała swoje najlepsze lata. W tle w roli wodzireja radny powiato
wy Bronisław Pirog i oczywiście absolwent szkoły

wiązków; absolwenci postanowili 
się zająć stroną artystyczną spo
tkania, natomiast nauczyciele i 
młodzież z naszej szkoły zadbali o 
wystrój hali sportowej, która w 

tym dniu miała ugościć ponad 300 
osób.

Zjazd Absolwentów rozpoczął się o 
godzinie 9.00 uroczystą mszą, która 
odbyła się w kościele parafii Piusa X. 
Mszę celebrował ksiądz proboszcz 
Józef Stryczek, któremu towarzyszy
li księża absolwenci naszej szkoły - 
ks. dr Piotr Tarliński, ks. Piotr Kwo- 
czała i ks. Jerzy Pawlik. Następnie 
wszyscy absolwenci oraz zaproszeni 
goście udali się do Zespołu Szkół nr 
5. Tutaj uroczystość miała rozpocząć 
się o godzinie 11.00, dlatego część 
przybyłych nieco wcześniej osób, po
stanowiła zwiedzić szkołę, w czym 

okazali się pomocni uczniowie, cze
kający już od rana na gości.

Z chwilą wybicia godziny 11-tej 
ubiegłoroczny absolwent Jacek Nie- 
zabitowski, przebrany za woźnego, 
przywołał do porządku szkolnym 
dzwonkiem rozentuzjazmowany 
tłum. Od tej pory nad całością czu
wała czwórka wspaniałych konferan
sjerów, oczywiście absolwentów na
szej szkoły. Zróżnicowani wiekiem 
Gerard Kurzaj, Barbara Koprowska,

Bronisław Pirog oraz Mateusz Sza- 
blicki tworzyli wyjątkowy zespół, 
który wzajemnie się dopełniał. To 
właśnie oni na początku serdecznie 
przywitali zaproszonych gości, 

wśród których były takie osobistości 
jak przewodniczący Rady Powiatu 
Teodor Bek, starosta powiatu kędzie- 
rzyńsko-kozjelskiego Józef Gisman, 
prezydent miasta Kędzierzyna-Koź- 
la Wiesław Fąfara, dyrektor ds. tech
nicznych Elektrowni “Blachownia” 
Kazimierz Działach, prezes oddzia
łu ZNP Alicja Orlik oraz pierwsi dy
rektorzy Szkół Elektrowni Blachow
nia Jan Pizoń i Władysław Orlik. 
Szczególnie ciepło przywitano na
uczycieli, którzy byli odpowiedzial
ni za edukację kilku pokoleń 
uczniów. Owację na stojąco zgoto
wano pani Mirosławie Grabowskiej, 

równie mocno oklaskiwano panią 
Grażynę Jarosz-Sztuka oraz pana 
Stanisława Durkacza. Wzruszenie to
warzyszyło wszystkim, czego wyraź
nym dowodem była łezka kręcąca się 
w niejednym oku.

Po powitaniach i zabawnych wier
szykach na temat profesorów przy
szedł czas na wspomnienia absol
wentów, którzy byli zgodni co do 
jednego - w “Elektrowni” nie było 
łatwo, czasem było wręcz bardzo 
ciężko, ale właśnie to dało uczniom 
kończącym naszą szkołę siłę, która 
pozwoliła im pokonać wiele trudno
ści napotykanych w życiu dorosłym. 
Chętnych do podzielenia się swoimi 
wspomnieniami było tak wielu, że w 
pewnym momencie organizatorzy 
musieli przypomnieć o słodkim po
częstunku i gorącej kawie czekają
cych na gości.

Spotkanie w murach szkoły zakoń
czyło się około godziny 14.00, lecz 
dla wielu absolwentów, którzy przy
jechali z odległych stron świata, by 
spotkać dawnych znajomych, było 
ono zdecydowanie za krótkie. Z tego 
powodu z niecierpliwością oczeki
wano na bankiet, który miał rozpo
cząć się o godzinie 19.00 w hotelu 
“Centralnym”. Tutaj każdy swobod
nie mógł porozmawiać z dawnym 
profesorem lub kolegą ze szkolnej 
ławy. Szampańska zabawa trwała do 
rana.

Katarzyna STELMACH-BASA



Marek BIURO TURYSTYCZNE 
“MAREK”

47-220 Kędzierzyn-Koźle, al. Jana Pawła II 14, tel. 4811457 
Koncesjonowane Biuro Turystyczne

Iipma wtjnajmie

pomieszczenie biurowe
Już w sprzedaży ZIMA I SYLWESTER,2003/2004 

Super zniżki za wczesną rezerwację nawet 16 % !l!
Jesienne weekendy z wyjazdem z K-Kożla m.ln.:

Praga 08 -10.11.03 cena 449 zł, Wiedeń 08 10.11.03 cena 399 zł
Duży wybór ofert na wycieczki objazdowe po Europie, m.in. Paryż, Londyn, Rzym. 

Weekend na Słowacji: hotel *** w pobliżu basenów termalnych cena ok. 135 zł 
SŁOŃCE NA CHŁODNE MIESIĄCE:

Maroko, Egipt, Tunezja od 990 zł II! Teneryfa, Gran Canaria, Majorka od 1500 zł. 
Wylot z Katowic!!!

Bogaty wybór ofert: kuba, Dominikana, Meksyk, Bali, Maledywy, USA 
Zapraszamy po informacje i katalogi, przygotujemy Państwu każdą propozycję.

Tydzień dla zdrowia w luksusowym Hotelu Klinice Zdrowia i Urody w 
Ciechocinku dowolne terminy, zapraszamy po szczegóły do biura 

Bilety autokarowe cała Europa, bilety lotnicze cały świat
Karty Euro<26, ubezpieczenia turystyczne. Wizowanie paszportów.

w Kędzierzynie - Koźlu na ul. Matejki 9.

Koniaki tel. 601492371 luk 601427458.

I
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Zawsze piękne ciało
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Zapraszamy do naszego oddziału:
Kędzierzyn*Koźle,

ul. Mostowa 3, tel. 481 24 36

..

SALON

Kosmetyki
Naturalnej

33
£

Tatuaż
P PIERCING

. >
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KĘDZIERZYN-KOŹLE. AL. JANA PAWŁA II 14/3 

ZAPRASZAMY OD PON-PT GODZ. 12-18:

TEL. 607 891 052. 605 401 607

MIEJSKI ZAKŁAD ENERGETYKI CIEPLNEJ
Spółka z o.o.

Kędzierzyn-Koźle, ul. Bema 23

Masz problem z ogrzaniem mieszkania ? 
Marzniesz zimą ? 

Chcesz płacić niższe rachunki ?
Chcesz dostosować temperaturę mieszkania 

do swoich wymagań ? 
Nie jesteś jeszcze podłączony 
do naszych sieci cieplnych?

DZWOŃ, A POMOŻEMY Cl NA PEWNO!
Zapamiętaj te numery :
483 34 85 - Pyrefccj* , t>xi«t 5prxed>fy A «Ł Bcomi 93
483 4® 55 ' Oziat Tcdwdctwy z uŁ Stafamdw 13

993 - Pogotowie Ciepłownicze ( nr bezpłatny )

Zastanawiasz się jak ekonomicznie ogrzać swoje mieszkanie, dom, lokal? 
Chcesz mieć spokojną głowę i nie marznąć? 

Przyłącz się do naszej sieci!
Dlaczego do naszej? Bo to my odpowiadamy za :

- dostarczenie ciepła o określonych parametrach jakościowych,
- za zapewnienie bezpieczeństwa energetycznego,
- za ochronę środowiska,
- za sprawność przesyłu energii cieplnej,
- za zatrudnianie wykwalifikowanych pracowników posiadających 

stosowne uprawnienia,
- za remonty i modernizację sieci, rurociągów i węzłów cieplnych 
grupowych i indywidualnych,

- usuwanie nieprawidłowości bądź awarii.
A Odbiorca po podpisaniu umowy z nami jedynie - wymaga . 

Zastanów się co zyskasz budując kotłownię indywidualną 
wszystkie kłopoty spadną na Ciebie .

Nie zyskasz nic! Przelicz sobie, biorąc pod uwagę wszystkie składniki, 
a nie tylko rachunek za paliwo .

Zrób sobie bilans nasza taryfa, jest na stronie internetowej
_________________________ www.mzec-kk.pl_______________________

rfMcm/' Granit
”"080 WCE , teL077/481 66 13

•DODATKOWO WYKONUJEMY REMONTY NAGROBKÓW

....• ul. Kalinowa 1
47-220 K-K

Al"' tel. 481 02 00
(os. Kużnlczki)

ul. Judyma 8 
47-220 K-K 
tel. 481 66 13
(przy Kościele św. Mikołaja}

CHROBRY

AGENCJA—
47-220 Kędzierzyn-Koźle

ul. Damrota 26/1
tel. 481 81 98

od 1.000 zł do 20.000 zł netto

stały dochód - min 600 zł netto
gotówka w ciągu 3 dni
żadnych dodatkowych opłat
dogodny okres spłaty - nawet do 3 lat

# wywóz nieczystości stałych i płynnych

* wywóz gruzu i innych odpadów dużych gabarytów 
w dostarczanych przez nas kontenerach

oczyszczanie ulic, placów i chodników w okresie 
zimowym i letnim

likwidację dzikich wysypisk

konserwację i utrzymanie terenów zielonych

# wyposażenie nieruchomości w pojemniki
I kontenery

NA FIRMA WYSOKA JAKOŚĆ TERMINOWOŚĆ

http://www.mzec-kk.pl


Ifemisaż w Baszcie

Vystawa pt. „Dawne pocz- 
fki i współczesne fotografie 
źla i okolic Krystyny i Jo- 
lima Foluszów” została 
<arta w piątkowe popołudnie

w muzeum Towarzystwa Ziemi 
Kozielskiej „Baszta” w Koźlu. 
Jak stwierdził Joachim Filusz, 
prezentowane około 100 foto
grafii to tylko cząstka liczącego

około 11 000 fotografii zbioru 
autorskiego małżeństwa. Ich 
prace można oglądać też na stro
nie internetowej http://www.k- 
k.pl.

Jam Kacper session

Muzyczne Jam session od
było się w miniony piątek w 
Domu Kultury „Koźle”.

- Nasze jam session to zajęcia

Jam session poprzedził występ ekipy o wdzięcznej nazwie „Kacper band”.

warsztatowe, podczas których 
profesjonalni muzycy - Dariusz 
Czarny i Wiesław Kwinta, uczą 
młodych muzyków jak włączać

się do gry i brać udział w koncer
tach jamowych - powiedziała 
nam Alicja Gorgowicz, kierownik 
Domu Kultury „Koźle”

Niespodziewanym rachunkom powiedz STOP!
ldeaMIX to pewność, że nie wjedziesz w zbyt wysokie rachunki. To w każdym miesiącu 
stoły, niski abonament z hamulcem.

Salony sprzedaży Kędzierzyn, ul. Kozielska 20. tel. 483 40 56

O
 otwarte w godzirwch (pasaż HYPERNOVA)

poniedziałek - sobota

09 00-2030
niedziela
9.00 -19.00informacja Handlowa: 0 801 234567

Kont pokjaemc 1 jednostka h»r,fikocyjno wg cenrAa TP SA

www.idea.pl

Samsung Cl 00

99 zł
120,78 zł z VAT

Nakia 3510i

69 zł
84.18 zł z VAT

Motorola C35O

49 zł
59.78 zł z vaT

Łqczy Cię z ludźmi

film
Kodak Bold 200/36

aparat
Olympus G0100

aparat cyfrowy
Canon PowerShot A-70

Brzeg, ul. Jabłkowa 1
K-Koźle, Al. J.Pawła I114

Al. J.Pawła II30 - miniMAL

Krapkowice, ul. Opolska 2
Strzelce 0p„ ul. ludowa 2

aparat
Olympus IS 31
zoom 28-115 mm

Oferta dostępna tylko w następujących 
salonach

mafryca3.2fflega \ 
zoon?optj/b?hyx3.. 
zoom cyfrowy x 3.2 
LCD 1.5” TFT 
karty CF

Oferta ważna do 20.11.2003 lub do wyczerpania zapasów.

http://www.k-k.pl
http://www.idea.pl
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Nowy konkurs
Kuchenka 
na Mikołaja
Zapraszamy Państwa do 
udziału w nowym konkur
sie, w którym nagrodą 
główną jest kuchenka 
mikrofalowa. Zwycięzca 
otrzyma ją tuż przed 
dniem św. Mikołaja. Ale 
to nie jedyna nagroda 
jaką będzie można wy
grać.

Zasady udziału w konkursie są 
bardzo proste, wystarczy zebrać 
sześć kuponów, które począwszy 
od dnia dzisiejszego przez osiem 
najbliższych tygodni będziemy 
drukować w “Gazecie Lokalnej”. 
Komplet kuponów, w raz z 
nazwiskiem i adresem uczestnika 
konkursu należy dostarczyć do 
naszej redakcji, 
pocztą lub 
osobiście: al. 
Jana Pawła II
27, 47-220 
Kędzierzyn-Koźle 
(budynek kina 
“Chemik”) do 
piątku 28 listopa
da.

15 październi
ka, około 

godziny 19.15, 
niedaleko 

Wylatowa w 
województwie 

kujawsko- 
pomorskim, 

widziano 
niezidentyfiko

wany obiekt 
latający, który 
wylądował na 
polu. Na miej

scu lądowania 
tego obiektu 

Adam Piekut z 
Fundacji 

“Nautilus” 
znalazł otwór w 

ziemi. Rozma
wialiśmy z nim 

podczas 
pobytu w 

„Trójkącie 
Wylatowskim”.

Obcy wiercą w Wylatowie? TBUTYJO
NIEBEZPIECZNE

Kolejne dziury pojawiły się w Niemczech. Czy „obcy” pro 
wadzę badania naukowe?

- Jak się dowiedziałeś o tej histo
rii?

- Wieczorem zadzwoniła do mnie 
babcia, że widziała kiłka godzin 
wcześniej trójkąt jakiś. Akurat miałem 
wolne od zajęć i na drugi dzień poje
chałem tam dowiedzieć się, o co cho
dzi... Postanowiłem pójść w kierunku 
gdzie wylądowało UFO, z nadzieją, 
że może coś znajdę. Szedłem, sze
dłem, aż w końcu trafiłem na dziurę!

- Czy możesz opowiedzieć, jak 
babcia opisywała ten obiekt, który 
wylądował?

- Mówiła, że jej się bardzo podobał, 
że jest pod wrażeniem tego, że chcia- 
łaby to jeszcze raz zobaczyć. Przez 
cały czas opisuje, że przypominało to 
jej choinkę... “Najróżniejsze kolory: 
niebieski, żółty, czerwony, biały - jak
by to były bombki zawieszone na cho
ince” - opisywała.

- To był 
trójkąt czy 
może ostro
słup?

- Widziała 
to jako trój
kąt, ale być 
może był to 
ostrosłup.

- Czy wi
działa go w 
ruchu, czy 
nieruchomo?

- W bezru
chu, ale na ja
kiś czas we
szła do domu 
coś tam zro
bić, wyszła z 
powrotem na 
dwór i wtedy 
obiekt był już 
niewidoczny. 
I w pewnym 
momencie od 

prawej strony zaczęły te światełka 
rozbłyskiwać i był już w innym 
miejscu, nieco przesunięty w bok i 
wyżej nieco...

- Czy mówiła, że się poruszał?
- Nic nie widziała, żeby był w ru

chu czy coś... Nic takiego nie było.
- Ile trwała jej obserwacja i jak 

się zakończyła? Czy ten obiekt 
zniknął?

- Od momentu, jak babcia to zo
baczyła do momentu, jak ostatni 
raz go widziała to było pół godzi
ny. Jak zniknął, to akurat go nie 
widziała bo weszła do domu na ten 
czas.

- Babcia mniej więcej ci poka
zała, gdzie ten obiekt był na polu 
i po prostu poszedłeś, żeby zoba
czyć to miejsce?

- No, właśnie tak. Wskazała ręką 
po prostu, w które miejsce lasu 

mam iść i się kierowałem mniej 
więcej we wskazanym kierunku.

- Czy tę dziurę zobaczyłeś od 
razu, czy była widoczna z dale
ka? Jak to było?

- Tę dziurę zauważyłem z odle
głości trzech metrów... Wcześniej 
nie było mowy, żeby było ją widać, 
bo ona była w lekkim zagłębieniu.

- Uważasz, że ta dziura ma 
związek z tym obiektem czy może 
tę dziurę zrobili... sami właścicie
le pola?

- No, raczej właściciele pola jej 
nie zrobili, bo ona jest zbyt głębo
ka i zbyt małą ma średnicę... Nie 
wiem... Świdrem jakimś wiertni
czym, ale nic takiego nie wchodzi 
raczej w grę.

- Jak oceniasz, jaką głębokość 
ma dziura?

- Sprawdzałem kijem - cztery 
metry.

- Czy jest wyczuwalne dno?
- Jest, jest. W pewnym momencie 

czuć opór, ale wchodzi jeszcze 
gładko ten kij.

- A jeżeli chodzi o krawędzie 
tej dziury, co byś powiedział? 
Czy to są krawędzie mające 
wcześniej kontakt z jakimś urzą
dzeniem, narzędziem?

- Lekko widać tak jakby ślady od 
świdra. Na zdjęciu to najlepiej wi
dać było, ale tak gołym okiem to 
też jest widoczne, a od góry trochę 
się obsunęła ziemia bo woda trochę 
spłynęła w tę dziurę.

- Jak oceniasz, czy zakładając, 
że ta dziura ma rzeczywiście 
związek z nieznanym obiektem, 
czy tam raczej „ktoś” coś wsadził 
do środka bądź wyciągnął?

- To wygląda tak jakby ktoś tę 
ziemię wyciągnął.

Pytali Adam Lecibil 
i Arkadiusz Gustowski

Sobota 18.00-20.00

Prowadzenie: Adam Misterkiewicz

Notowanie 507, Data 2003-10-25

W notowaniu: 20 utworów, 9 w dół, 9 w górę, 2 nowości

1 3 6 The Ełlack Eyed Peas - Whereis The Love

2 1 5 Nickelback - Someday

3 4 7 Dido - White Flag

4 7 5 Bajm - Być z Tobą

5 2 23 The Razmus - In The Shadows

6 8 3 Evanescence - Going Under

7 18 2 Sugababes - Hole In The Head

8 14 3 Blu Cantrell feat. Sean Paul - Breathe

9 15 3 Kasia Klich - Calvados

10 9 5 One-T & Cool-T - Cool-t’s Paradise

11 13 5 El Samah - Habibi

12 10 7 Łzy - Anka, 0 tak

13 5 7 Sarah Connor - Bounce

14 6 9 Brainstorm - A Day Before Tomorrow

15 17 28 Mezo/Lajner - Żeby nie było

16 11 3 R.E.M - Bad Day

17 16 16 Kayah - Testostereon

18 12 5 Forever Young - We Will Bock You

19 new 1 Kylie Minogue - Slow

20 new 1 Laura Pausini - lt’s not Good-Bay

JAK GŁOSOWAĆ ?
www.parkfm.com.pl /muzyka

SMS 7160 0 TREŚCI*PABK LISTA”, PODAJĄC UTWORY ORAZ IMIĘ I NAZWISKO 

KOSZT 1,22 ZŁ
TEL. 4821212

WYTNiJ i WYGRAJ

Możecie głosować na 5 ulubionych 
piosenek z listy przebojów. 
Wypełniony kupon prześlijcie na adres:

Radio Park FM
ul. Piastowska 1

47-200 Kędzierzyn-Koźle

Kto wypełni i prześle kupon drukowany 
w naszym tygodniku, weźmie udział 
w losowaniu nagród muzycznych.

Od deski do deski

Worek kości
Atrakcyjne upominki czekają na oso
by, które uważnie czytają nasz tygo
dnik.

Warto czytać „Gazetę Lokalną' od przysłowiowej „de

ski do deski”, bo można zyskać cenne nagrody. Wystar

czy prawidłowo wskazać tytuł artykułu, z którego pocho

dzi wybrany fragment tekstu. A oto i on: “Efekt tych dzia

łań był zaskakujący. Znaleziono wiele szczątków ludz

kich, a kości te złożono w dziewięciu dużych workach”.

Wśród osób, które nadeślą prawidłową odpowiedź 

zostaną rozlosowane wartościowe nagrody. Odpowiedzi 

z dopiskiem „Od deski do deski’ prosimy przesyłać na 

adres redakcji: „Gazeta Lokalna”, al. Jana Pawła II27, 

47-220 Kędzierzyn-Koźle lub e-mail: konkursy@lokal- 

na.com.pl.

Rozwiązanie 

konkursu z nr 42. 
Przed dwoma 

tygodniami pytali
śmy o następujący 

fragment tekstu, 
który ostatecznie 

nie wszedł do 

numeru. Prawidło

wa odpowiedz 

brzmiała, że 

takiego tekstu w 

gazecie nie ma. 
Nagrodę rzeczową 

wylosowała Rafał 
Bogusz. Po odbiór 

nagrody prosimy 

zgłaszać się do 

redakcji “Gazety 

Lokalnej”.

KUPONY DO GŁOSOWANIA ZNAJDZIECIE W:
- NTO

- GAZECIE LOKALNEJ
- ECHU GMIN

- WIEŚCIACH KRAPKOWICKICH

Nadawca

Kosmetyki natury
Zadzwoń 
po nagrodę

Zadzwoń po atrakcyjne usługi za
kładu kosmetycznego “Studio 33”.

W naszym konkursie prowadzonym 
wspólnie ze “Studiem 33” można wy
grać nagrodę, dzwoniąc pod numer tel. 
kom. 0607 891 052. Zwycięży ta oso
ba, która jako pierwsza zadzwoni pod 
wskazany powyżej numer. W sprawie

nagrody należy się kontaktować dzi
siaj, czyli w środę, w godz. 18.00 - 
19.00. A dzwonić naprawdę warto, bo 
zwycięzca skorzysta z zaoferowanych 
usług kosmetycznych “Studia 33”, np. 
masażu twarzy, maseczki i wielu in
nych zabiegów. Zapraszamy do uczest
nictwa w konkursie.

a

http://www.parkfm.com.pl
mailto:konkursy@lokal-na.com.pl
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Badania prenatalne

Diagnoza najbardziej pierwsza
Ostatnio coraz częściej mówi 
się o badaniach prenatal
nych. Wiele informacji na ten 
temat podają media, a wypo
wiadający się tam lekarze 
mają o nich różne zdania.

W Polsce badania prenatalne zosta
ły wprowadzone w roku 1975. Zaczę
to je wykonywać w warszawskim Za
kładzie Genetyki przy współpracy z 
Centrum Zdrowia Dziecka w Warsza
wie. Jednym z prekursorów był nieży
jący już prof. Lucjan Wiśniewski. W 
latach osiemdziesiątych stały się po
wszechniejsze i objęto nimi większą 
liczbę pacjentek. Badania prenatalne 
polegają na rozpoznawaniu wad i 
ciężkich chorób płodu w stosunkowo 
wczesnym okresie ciąży. Przeprowa
dza się je różnymi technikami, takimi 
jak amniopunkcja, biopsja trofoblastu, 
USG, badanie krwi pępowinowej i 
tzw. test potrójny.

- Badania prenatalne można po

dzielić na badania inwazyjne i nie
inwazyjne - powiedział nam dr Jaro
sław Karoń, ordynator oddziału gine
kologiczno-położniczego w koziel
skim szpitalu. - Badanie inwazyjne 
daje nam stuprocentową pewność, 
że dziecko jest zdrowe, jeżeli chodzi 
o wady typu zespól Downa, zespół 
Edwordsa. Zaliczamy do nich ami- 
nopunkcję oraz biopsję trofoblastu.

Aminopunkcję można już przepro
wadzić między 11. a 12. tygodniem 
ciąży. Podczas badania pobiera się 
próbkę płynu przez nakłucie powłok 
brzusznych i pęcherza owodniowego 
ciężarnej pod kontrolą ultrasonografu, 
dzięki czemu lekarz może dokładnie 
obserwować, jakie miejsce nakłuwa i 
uniknąć uszkodzenia płodu. W pobra
nym płynie znajdują się komórki pło
du pochodzące z owodni, ze skóry, 
układu moczowo-płciowego i pokar
mowego. Na specjalnej sztucznej po
żywce zakłada się ich hodowlę in vi- 
tro, a po ich namnożeniu wykonuje 
się badanie zestawu chromosomów 

dziecka, czyli określa jego kariotyp. 
Proces ten trwa przeciętnie cztery ty
godnie.

Biopsja trofoblastu to badanie po
legające na diagnostyce biochemicz
nej i analizie DNA, którą wykonuje 
się między 8. a 11. tygodniem ciąży. 
Materiał pobiera się albo przez po
włoki brzuszne, albo - rzadziej - 
przez szyjkę macicy (przypomina 
uszczypnięcie kosmówki). Pobranych 
komórek nie trzeba hodować, gdyż 
stanowią one już gotowy preparat do 
badania. Sporządza się go po jedno- 
trzygodzinnej inkubacji kosmków w 
specjalnej pożywce. Wynik uzyskuje 
się już w ciągu 1 - 3 dni. Badanie to 
ma ograniczenia i jest obarczone nie
co większym ryzykiem niż amnio
punkcja.

Diagnostyka tego typu poprzedzo
na poradnictwem genetycznym może 
dostarczyć przyszłym rodzicom infor
macji o istocie choroby genetycznej 
ich dziecka, sposobie dziedziczenia i 
skutkach, jakie pociąga za sobą uro

dzenie dziecka z wadą wrodzoną, 
możliwościach leczenia i rehabilitacji, 
prognozach na przyszłość związanych 
z nieustannym postępem medycyny, 
zwłaszcza w ostatnich latach w dzie
dzinie genetyki.

- Głównym wskazaniem do prze
prowadzenia badania prenatalnego 
jest wiek pacjentki, jak również 
wywiad przeprowadzony z pacjent
ką, podczas którego dowiadujemy 
się, że w rodzinie występowały już 
choroby dzieci z określonymi wada
mi - tłumaczy dr Karoń.

Mitem jest, że badania prenatalne 
są tylko jedną z przyczyn aborcji, bo
wiem nie każda stwierdzona bada
niem prenatalnym wada jest wskaza
niem do przerwania ciąży. W wielu 
przypadkach już dziś wczesne lecze
nie może usunąć skutki choroby uwa
runkowanej genetycznie. Poza tym 
niektóre z tych chorób ujawniają się 
dopiero w okresie dojrzałości, dając 
możność przeżycia wielu lat w sto
sunkowo dobrym zdrowiu. Ponadto 

należy wiedzieć, że przy rokowaniach 
płodu bierze się pod uwagę także po
stęp nauk medycznych, ponieważ z 
wieloma chorobami, które jeszcze 
niedawno sprawiały duże kłopoty te
rapeutyczne, współczesna medycyna 
daje sobie coraz lepiej radę.

Wiedza o badaniach prenatalnych 
oraz świadomość społeczna na ten te
mat jest niewielka. Teoretycznie są one 
dostępne, ale stale zbyt mało rodzin wie 
o ich istnieniu oraz o tym, że diagnosty
ka prenatalna jest z zasady bezpłatna.

- Obecnie współpracujemy z 
ośrodkiem we Wrocławiu, z którym 
opolski oddział Narodowego Fun
duszu Zdrowia podpisał umowę - 
mówi dr Jarosław Karoń. - Jest to 
stosunkowo młody ośrodek, który 
jeszcze ma niewielkie doświadcze
nie. Najważniejsze ośrodki w Pol
sce, które przeprowadzają tego 
typu badania, to Centrum Zdrowia 
Dziecka w Warszawie i Instytut 
Centrum Zdrowia Matki w Łodzi.

Adriana NURZYŃSKA

Ogólnopolska akcja i- * ]*» z*s erce m •

Szpital z Sercem
Zmiany w kształce
niu lekarzy

Dwa do jednego

Remont trwa

Ciepło i miło
Szpital w Koźlu dołączył do zor

ganizowanej przez Telekomunika

cję Polską, „Gazetę Wyborczą” 

oraz miesięcznik „Dziecko” akcji 

pod nazwą „Szpital z Sercem”

Akcja ma na celu przyczynić się do 
poprawy warunków hospitalizacji dzie
ci i trwale zmienić rzeczywistość szpi
tali, w których leczy się najmłodszych 
pacjentów.

Każdy szpital musi zaakceptować 
Dekalog „Szpitala z Sercem” i zobowią
zać się do jego przestrzegania.

W ramach akcji Telekomunikacja Pol
ska przekaże ponad milion złotych stu 
oddziałom szpitalnym na poprawę wa
runków kontaktu z bliskimi. Dodatkowo, 
zainteresowane oddziały szpitalne zosta
ną wyposażone w automaty telefoniczne 
„Telefon do mamy”, a mali pacjenci 
otrzymają darmowe karty telefoniczne.

- Nasz szpital dopiero niedawno 
przyłączył się do zorganizowanej ak
cji - powiedziała nam Monika Wąsik- 
Kudla, przełożona położnych w koziel
skim szpitalu. - Na razie dopiero sta
ramy się wprowadzić punkty dekalo
gu w życie.

ADA
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O trwającej akcji informują naklejki rozklejone na terenie szpitala

Dekalog
Szpitala z Sercem

1. Dzieci w miarę możliwości leczone są 

w domu - szpital to ostateczność.
2. Nasz szpital jest przyjazny dzieciom 

i ich opiekunom.
3. Na oddziale opiekun może być przy 

dziecku przez całą dobę.
4. Wszyscy pacjenci dostają przy wpisie 

na oddział pisemny regulamin, pełną 
informację o zasadach pobytu dziecka 
i jego opiekuna w szpitalu.

5. Opiekunowie i dzieci w przystępny i 
zrozumiały sposób są informowani ó 
stanie dziecka i przebiegu leczenia.

6. Dziecko jest traktowane z poszanowa
niem jego godności i intymności.

7. Szpital oferuje opiekunowi godne wa
runki towarzyszenia dziecku na od
dziale. Ewentualne opłaty służą po
kryciu kosztów pobytu.

8. Opiekunowie mogą być obecni przy za

biegach, o ile nie ma przeciwwskazań 
medycznych.

9. Staramy się oszczędzić dziecku stre

su np. nie budząc wczesnym rankiem 
na pomiar temperatury.

10. W miarę możliwości minimalizujemy 
ból przy zabiegach i operacjach.

i

Wraz z reformą zdrowia zmienił się 

system kształcenia lekarzy, między 

innymi dotyczący otrzymywania 

stopni specjalizacji.

Przed reformą zdrowia istniał dwu
stopniowy system kształcenia lekarzy. 
Pierwszy stopień specjalizacji uprawniał 
lekarza do wykonywania tylko pewnej 
części zabiegów i czynności medycz
nych, natomiast po uzyskania drugiego 
stopnia mógł on już wykonywać wszyst
kie czynności lekarskie. Drugi stopień 
lekarski uprawniał do ubiegania się o 
stanowisko ordynatora.

W połowie lat dziewięćdziesiątych 
został podpisany aneks o zbliżeniu z 
Unią, co powodowało, że prawo me
dyczne musiało zostać dostosowane do 
wymogów Unii, gdzie istnieje jeden sto
pień specjalizacji.

- Tytuł lekarza specjalisty otrzy
muje się po pięcio-, sześcio- łub sied
mioletniej praktyce specjalistycznej, 
w zależności od typu specjalizacji - 
tłumaczy dr Jarosław Karoń, przewod
niczący Opolskiej Izby Lekarskiej. - 
Uważam, że było to słuszne posunię
cie. Dla lekarzy podział na dwa stop
nie specjalizacji był o tyle trudniejszy, 
że musieli oni zdawać dwa egzaminy. 
Obecnie zdają tylko jeden.

ADA

Piętnasta lokata w kraju
Oddział okulistyki kozielskiego 

szpitala znalazł się na piętnastym 

miejscu w rankingu zorganizowa

nym przez tygodnik „Wprost”.

W plebiscycie udział wzięło 147 od
działów okulistycznych z całego kraju, 
i to nie tylko mniejszych szpitali, ale 
także dużych ośrodków leczenia oka. 
Oddział został wyróżniony za leczenie 
zmian w rogówce oka. Zmiany takie 

Zakończono wymianę okien 
i grzejników na oddziale gi
nekologiczno-położniczym 
Szpitala Zespolonego w Kę- 
dzierzynie-Koźlu.

Na porodówce wymieniono okna oraz grzejniki

Wymiana okien spowodowała, że 
na oddziale temperatura podniosła się 
o kilka stopni.

-Jestem tutaj od kilku dni i nie zauwa
żyłam, aby trwający remont w jakikol
wiek sposób przeszkadzał chorym - po
wiedziała nam Sylwia Lisowska, jedna z 
pacjentek oddziału. - Można powiedzieć, 
że jest tutaj miło, ciepło i przyjemnie.

mogą być spowodowane częstymi stana
mi zapalnymi oka, postępującą jaskrą 
czy zaćmą. Nie leczone mogą doprowa
dzić do bielactwa, co w efekcie spowo
duje ślepotę.

- Wykonujemy takie same zabiegi 
jak wiele oddziałów w całym kraju 
powiedziała nam Marzanna Głowacka, 
ordynator kozielskiej okulistyki. - Wy
różnienie jest dla nas wielkim zasko
czeniem, ponieważ nikt z nas się tego 
nie spodziewał. Jednak jest nam bar

Trwający remont nie spowodował 
przestojów w pracy oddziału.

- Cały czas oddział pracuje w 
normalnym trybie powiedziała 
nam Monika Wąsik-Kudla, przełożo
na położnych kozielskiej porodówki.

- Przyjmujemy porody jak dotych
czas oraz wszystkie pacjentki, któ
re do nas trafią. Do tej pory w paź
dzierniku przyjęliśmy 42 porody.

W przyszłym roku planowane jest 
przeniesienie oddziału na obecną chi
rurgię, gdzie właśnie rozpoczyna się 
remont.

Tekst i foto: ADA

dzo miło, że ktoś docenił naszą pra
cę.

Corocznie oddział przyjmuje około 
1000 pacjentów, z czego ponad połowa 
ma wykonywane zabiegi operacyjne. 
Oddział wyposażony jest w nowoczesny 
laser, którym wykonuje się zabiegi prze- 
ciwjaskrowe i leczy wtórną zaćmę. W 
najbliższym miesiącu oddział okulisty
ki zostanie przeniesiony do nowo wyre
montowanej części z I piętra na parter.

ADA



STR. 16 INFORMATOR 29 października 2003 44 (226)

Biuro poselskie 
Kazimierza 
Pietrzyka

Dyżury
...aptek

W Koźlu dyżuruje apteka "Aronia”, ul. Chro
brego 8, tel. 482 14 54. W czwartkowy wieczór | 
zastąpi ją apteka mgr Anny Kocot ul. Piastów- | 
ska 22, 482 28 80, której dyżur potrwa do 23 
października.

W Kędzierzynie dyżur wciąż pełni apteka | 
“Pod Bazylią", tel. 483 59 76. Jej dyżur zakoń
czy się 7 listopada.

K .

...reportera
Dziś w godz. 14.00 - 16.00 na sygnały od 

Czytelników czeka Tomasz Kapica.
Tel. 483 40 49. Zapraszamy też osobiście: al. 

Jana Pawła II27,1 piętro.

Notatnik Kulturalny
♦ Koncert

9 listopada w hali sportowej o godzinie 17.00 wystąpi Krzysztof Krawczyk, 
bilety do nabycia Ban-Art. (Orbis), kino „Chemik” oraz hala sportowa.

♦ Wystawa

Towarzystwo Ziemi Kozielskiej oraz autorzy zapraszają na wystawę dawnych 

pocztówek i współczesnej fotografii Koźla i okolic ze zbiorów Krystyny i Jo
achima Filuszów.

♦ Koncert

W ramach zaduszek jazzowych 2 listopada o godzinie 19.00 w sali kinowej 
Domu Kultury „Chemik” odbędzie się koncert zespołu The Globetrotters w 

składzie: Bernard Maseli (wibrafon, kalimba), Jerzy Głóczewski (saksofon, flet), 

Kuba Banach (wokal), Nippy Noya (perkusja).

♦ Warsztaty

Wszyscy zainteresowani uczestnictwem w IV warsztatach muzycznych organi

zowanych w Domu Kultury „Koźle” proszeni są o składanie wniosków do 14 listo
pada. Dom Kultury „Koźle” ul. Skarbowa 10, tel. 482-34-69,482-35-69 Wykła

dowcami będą Marek Raduli - gitara, Tomasz kosowski - perkusja, Wojciech Pi- 

lichowski - gitara basowa.

♦ Impreza

Niewiernych zapraszamy na wysłuchanie skowytu szatana na mega Halloween 

party, 31 października w klubie muzycznym Tunel.

♦ Nabór

Miejski Ośrodek Kultury ogłasza nabór do Teatru Tańca. Zajęcia prowadzi Michał 

Zubków - absolwent Szkoły Baletowej w Permie (Rosja), założyciel zespołu bale
towego Oranim Dance Group, choreograf zespołu Pieśni i Tańca „Śląsk”, twórca 

choreografii do „Skrzypka na dachu” w Krakowie. Zapraszamy młodzież szkół gim

nazjalnych i pierwszych klas szkół średnich. 5 listopada o godzinie 17.00, sala 

baletowa Domu Kultury „Chemik”.

♦ Spotkanie

W piątek 31 października zapraszamy na spotkanie „Rozmowy o sztuce wszel

kiej”- Dom Kultury „Koźle” godzina 19.00

Zebrał KAN

Środa - czwartek (29-30.10): MAŁOLATY U TATY (USA, komedia familijna, polska wersja 
językowa, b.o., bilet 10 zł) 17.00, WŁOSKA ROBOTA (USA, przygodowo-kryminalny, od 15 
lat, bilet 10 zł) 19.00, 21.00
Piątek - sobota (31.10.-01.11.): KINO NIECZYNNE

Niedziela (02.11.): ZADUSZKI JAZZOWE
Poniedziałek (03.11.): DKFŻUREK (reż. Ryszard Brylski, bilet 8 zł) 19.00
Wtorek (04.11.): KINO NIECZYNNE
Środa (05.11.): MATRIX- REWOLUCJE (USA fantastyczny, PREMIERA ŚWIATOWA, bilet 12 zł) 15.00,17.30,20.00,22.30

...radnych
Jak w każdą środę na sygnały od mieszkań

ców Kędzierzyna-Koźla oczekują radni miejscy i 
powiatowi. Dziś w godz. 14.00 -16.00 Krzysztof 
Gudejko i Jerzy Drzewiecki dyżurować będą w 
gabinecie przewodniczącego Rady Miasta (Urząd 
Miasta, ul. Piramowicza 32).

Oprócz tego w każdą środę w Biurze Rady 
Miejskiej w godz. 10.00 -13.00 dyżuruje przewod
niczący Rady Miejskiej Ryszard Pacułt, czy też 
jego zastępcy Hubert Majnusz lub Grzegorz Chu- 
domięt.

KBD

PREMIERA ŚWIATOWA

Matrbc Rewolucja

Środa - czwartek (29-30.10.): STARA BAŚŃ, KIEDY SŁOŃ
CE BYŁO BOGIEM (Polska, od 12 lat, bilet 12 zł) 16.30,18.30, 
20.30
Piątek (31.10.): STARA BAŚŃ, KIEDY SŁOŃCE BYŁO BO

GIEM 16.00, ZRÓBMY SOBIE WNUKA (Polska, komedia, od 12 lat. bilet 12 zł) 
18.00,19.45. NOC HALLOWEEN: THE RING-KRĄG 2, HALLOWEEN RESUR- 
RECTION, CIŚNIENIE (bilet 20 zł) 21.30
Sobota (01.11.): KONO NIECZYNNE
Niedziela - środa (02-05.1.): STARA BAŚŃ. KIEDY SŁOŃCE BYŁO BOGIEM 
17.00, ZRÓBMY SOBIE WNUKA 19.00,21.00

Muzeum Towarzystwa Ziemi
Kozielskiej
“Baszta”
czynne w poniedziałki i piątki w godz.
10.00 -15.00 oraz w środy w godz.
10.00-17.00, tel. 482-36-86

Zbiórka na pomnik

Do premiery ostatniej części trylogii braci Wa

chowskich pozostało już tylko 7 dni. Wojna pomię

dzy ludźmi i maszynami zbliża się do finału.

Armia maszyn drąży tunel wprost do ostatniej 

twierdzy ludzi, agent Smith z każdą sekundą rośnie 

w siłę, a Neo i Trinity decydują się na podróż, ja

kiej nie odbył wcześniej żaden człowiek. Wędrują 

poprzez spaloną Ziemię do serca niebezpieczne

go Miasta Maszyn, gdzie Neo staje twarzą w twarz 

z największą potęgą świata maszyn - z Deus Ex 

Machina. Wojna zakończy się tej samej nocy.
Światowa premiera filmu “Matrix: Rewolucja" 5 

listopada, kino „Chemik” (godzina zero o 15:00).

WAW

To jeden z najciekawszych filmów festiwalu w Gdyni. Ak
cja toczy się w sennym, przygranicznym miasteczku, które 
zostało odcięte od świata z chwilą likwidacji połączenia kole
jowego. Kolejarz, który nie chciał się z tym pogodzić, popełnił 
samobójstwo. Był mężem starszej kobiety, a ojcem młodszej. 
Nad jego grobem żona składa uroczystą przysięgę: ochrzci 
nowonarodzone dziecko 15-letniej córki, ale przedtem odnaj
dzie jego ojca. Problem jednak w tym, że córka podaje różne 
nazwiska, matka sprawdza kandydatów... i nic.

Największym odkryciem filmu jest jednak Katarzyna Figu
ra, po raz pierwszy w roli babci. Jest prawdziwa i wzruszają
ca od pierwszej do ostatniej sceny.

“Żurek" należy w całości do Katarzyny Figury, zaskakują

cej nie tyle zmianą aktorskiego emploi, ile prawdziwą dojrza
łością kreacji. „Oto narodziła się nowa Katarzyna Figura - 
wybitna aktorka dramatyczna, świadoma swych wielkich moż
liwości.” - pisał Kamil Rudziński w miesięczniku „Kino”.

“Żurek” w DKF-ie kina „Chemik” 3 listopada.

WAW

Zróbmy sobie wnuka
W centrum wielkiego miasta mieszka Marian Kosela z żoną 

Gieńką. Z zamiłowaniem uprawiają pomidory i odprawiają kolej

nych przedsiębiorców w czarnych limuzynach, którźy dadzą 

każde pieniądze za ich ziemię. Koselę i jego żonę bardziej niż 

ziemia martwi los dwójki dorosłych dzieci - Zosi i Janka. Zacią

gają kolejne kredyty, aby utrzymać wysoki standard życia, nie 

mają stałych partnerów, dbają tylko o karierę i dobra material

ne. Dzieci starają się namówić rodziców, aby sprzedali ziemię 

tajemniczemu greckiemu milionerowi - Arystotelesowi Papaso- 

wi. W zamian za pomyślną transakcję Grek obiecał umorzyć licz

ne długi Zosi i Janka.

“Zróbmy sobie wnuka" w kinie „Hel” od 31 października.

WAW

INFORMATOR GOSPODARCZY

Dla naszych Czytelników mamy zaproszenia do obu kin. 
Aby je otrzymać należy przyjść do naszej redakcji z aktualnym 

numerem Gazety Lokalnej" w środę o godz. 14.30.
___ ___________________________________________________ .

TELEFONY INFORMACYJNE

i Ten prześliczny szczeniak trafił do schroniska 
kilka dni temu. To mieszaniec rottweilera. Jak 
każdy maluch uwielbia psoty i zabawy. Pie
sek nie ma jeszcze imienia, bo w schronisku 
wszyscy liczą na to, że szybko znajdzie no
wego właściciela, który sam mu je wymyśli.

***

Pomóż nam pomóc zwierzętom
; Zostań sponsorem w modernizacji i rozbudowie 
naszego schroniska, wpłacając datek na konto 
PKO BP SA Kędzierzyn-Koźle 10203714- 
1088344-270-201 z dopiskiem “Rozbudowa”.

Schronisko przy ul. Gliwickiej 20 czynne jest 
od poniedziałku do piątku, w godz. 8.00 - 
17.00, w dni wolne od pracy w godz. 11.00 — 
13.00. Za szczeniaka trzeba zapłacić 10 zł. 
Pies średniej wielkości kosztuje 30 zł, nato
miast duże i rasowe czworonogi - 60 zł. Te
lefon 483 85 28.

INFORMACJA!!!

Na internetowej stronie ZUS znajduje się poprawka do 

nowego Programu Płatnika.

www.zui.gov.pl/pobrpp.htm

KAPITAŁ POCZĄTKOWY

Gdy pracodawca zatrudnia do 20 pracowników

Jeżeli osoba była pracownikiem zakładu zatrudniającego 

do 20 pracowników ło powinna zwrócić się do ZUS z 

wnioskiem o wydanie zaświadczenia o okresie 

ubezpieczenia z dołączonym świadectwem pracy. Po 

otrzymaniu takiego zaświadczenia powinna złożyć do 

ZUS wniosek o ustalenie kapitału początkowego, 

składając formularz Kp-1 wraz z następującymi 

dokumentami:

zaświadczenie o okresie ubezpieczenia 

akt urodzenia dziecka+ oświadczenie o 

sprawowaniu osobistej opieki na które przyznano 

urlop wychowawczy lub nastąpiła przerwa w 

zatrudnieniu

książeczka wojskowa lub zaświadczenie z WKU

Napisz do nas damir@pro.onet.pl a wyślemy ci wzór 

wniosku oraz formularz KP-1. W temacie wiadomości 

napisz „Wniosek"

ROK PODATKOWY 2003

Koszty uzyskania przychodu 99,96 zł 

Podwyższone o 25% 124,95 zł 

Kwota zmniejszenia podatku 530,08 zł 

Progi podatkowe 2003

Podstawa obliczenia podatku 

w złotych Podatek wynosi

Ponad Do

37.024,00 19% podstawy 

obliczenia minus 

kwota 530,08 zł

37.024,00 74.048,00 6.504,48 + 30% 

nadwyżki ponad 

37.024,00 zł

74.048,00 17.611,68+40% 

nadwyżki ponod 

74.048,00 zl

TEL. ALARMOWE
Lisłopad 2OO3r.

Minimalne wynagrodzenie uczniów w miesiącach Wrzesień-

1 klasa 2 klasa 3 klasa

85,64 zł 107,05 zł 128,46 zł|

ZUS

Ubezpieczenie zdrowotne osób prowadzących działalność

gospodarczą oraz współpracujących. 

Wrzesień - Listopad 2003

Ubezpieczenie 137,39

Odliczane od podatku 133,10

Nie odliczane od podatku 4,29

Zasiłek rodzinny 01.06.2002 - 31.12.2003

Na małżonka, pierwsze i drugie dziecko 42,50 zl

Na trzecie dziecko 52,60 zł

Na czwarte i następne dziecko 65,70 zł

Maksymalna miesięczna kwota ryczałtu 

za używanie sam. osob. w gminie i mieście do 100 łys. 

Mieszkańców.

Do 900 cm3 Powyżej 900 cm3

Limił 300 km 143,94 zł Limit 300 km 230,76 zł

DIETY I RYCZAŁTY

Dieta Nocleg Dojazd
20,00 zł [' 30,00 zł | 4,00 zł

Policja: 997
Pogotowie ratunkowe: 999
Straż pożarna: 998
Pogotowie gazowe: 992
Pogotowie wodno-kanalizacyjne: 994
Pogotowie energetyki cieplnej: 483 41 55
Pogotowie elektryczno-energetyczne: 991
Pogotowie ratunkowe, ul. Piastowska 11, tel. 
482 59 39
Komenda Powiatowa Policji, ul. Wojska Pol
skiego 18, tel.centrala 472 46 66, dyżurny 
jednostki 472 46 03
Komisariat Policji, ul. Racławicka 3, tel./fax 
4822103
Straż Miejska, ul. Piramowicza 32, tel. 482 24 
37
Państwowa Straż Pożarna, Komenda Powia
towa, ul. Kraszewskiego 12, tel. 482 33 79, fax 
482 33 80
Państwowa Straż Pożarna, Jedn. Ratowniczo- 
Gaśnicza nr 1, ul. Mostowa 1, tel. 481 23 55, 
fax 481 38 41

TEL. INFORMACYJNE

Maksymalna sławka z 1 km przebiegu pojazdów
Informacja o numerach tel.: 913
Zegarynka: 92 26
Informacja PKP: 483 59 84
Informacja PKS: 482 15 15
Informacja MZK 483 36 12

ODSETKI

Ustawowe: od 25.09.2003 wynoszą 12,25%

Od zaległości podatkowych: od 26.06.2003 wynoszą 13,5%

Stan odsetek na dzień 27.10.2003

BIURO RACHUNKOWE „DAMIR’'
INFORMUJE

Ul. Balwirczaka 1 47-200 K-Koźle 

(koło Banku Śląskiego w Koźlu) 

8 482-68-05 E3dumir@pro.oneł.pl

URZĘDY
Opolski Urząd Wojewódzki, Opole ul. Piastow
ska 14, tel. centrala 452 41 00, fax 453 69 75 
Starostwo Powiatowe w K-Kożlu, pl. Wolności 
13, tel. 483 31 16, fax 483 31 18
Urząd Miasta w K-Koźlu, ul. Piramowicza 32, 
tel. 405 03 11, fax 482 29 14
Urząd Skarbowy, ul. P. Skargi 19, tel. 483 79 
20, fax 483 79 88
Powiatowy Urząd Pracy, tel. 482 70 41 do 43 
Sąd Okręgowy w Opolu, pl. Daszyńskiego 1, 
tel. 453 02 81 fax 454 36 29

ZUS, ul. P. Skargi 23, tel.centrala 405 66 00 
Powiatowy Inspektorat Weterynarii, ul. Gazowa 
1, tel. 482 15 61
Powiatowa Stacja Sanit.-Epidemiologiczna, ul. 
Anny 14, tel. 482 11 74
Zarząd Dróg Powiatowych, ul. Piastowska 15, tel.
482 91 33
Zarząd Oświaty i Wychowania, ul. Reja 2a, tel.
483 35 12

SZPITALE
Szpital nr 1, ul. Roosevelta 4, tel. 406 24 00
Szpital nr 1 Oddz. Dziecięcy, ul. 24 Kwietnia 
13, tel. 406 25 14
Szpital nr 2, ul. Judyma 4, tel. 483 50 61

OPIEKA SPOŁECZNA
Dom Dziecka, ul. Skarbowa 8, tel. 482 96 55 
Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej, ul. Reja 
2a, tel. 483 59 49
Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie, ul. Gajowa 
10, tel. 481 0282

KULTURA
Miejski Ośrodek Kultury, al. Jana Pawła II 27, 
tel. 483 40 57
Dom Kultury Koźle, ul. Skarbowa 10, tel. 482 
35 69
Kino „Chemik”, tel. 483 2925
Kino „Hel” tel. 482 32 22

INNE TELEFONY
Policyjny telefon zaufania: 483 87 88
Punkt konsultacyjny dla ofiar przemocy w rodzi
nie: 482 66 77
Schronisko dla bezdomnych zwierząt: 483 85
28
Informacja o AIDS: 958
Budzenie: 900

http://www.zui.gov.pl/pobrpp.htm
mailto:damir@pro.onet.pl
pro.one%25c5%2582.pl


Chcesz sprzedać, kupić, o lici i u i c r

(nie ograniczamy liczby słów)

Nie zwlekaj przyjdź
- al. Jana Pawła II 27 pokój 31.

UWAGA: Ogłoszenia w rubryce PRACA zamieszczamy bezpłatnie!

Motoryzacyjne
Sprzedam VW LT 35 1998/99, 2.500 

ccm, TDI, WEBASTO, stan bardzo dobry, 
przebieg 110 tys. km. Tel. 0601 075 437

Sprzedam Lublina 2 turbo diesel 98 rok. 
Tel. 0600 920 183

Sprzedam Toyotę Carinę II diesel 1986 
r„ 162 tys. km, garażowany, opony zimowe. 
Tel. 0606 639 888

Sprzedam malucha po wypadku, cena 
100 zł. Tel. 0502 730 640

Nieruchomości
Sprzedam mieszkanie 60 m2 + 3,5 a 

działka Koźle oraz 83 m2 Koźle. Tel. 0600 
886 490

Sprzedam mieszkanie 126 m2 dwupo
ziomowe. Tel. 0604 441 446

Sprzedam garaż na ul. Bema. Tel. 0600 
318 566

Do wynajęcia mieszkanie dwupokojowe,

KORMORAN« s.C.
SPRZEDAŻ

OPON ZIMOWYCH

Wysoka jakość usług

Zapraszamy w godz. 9.00 - 17.00 

W soboty 10.00- 14.00

K-Koźle, Al. Jana Pawła II45 D

Tel. 483 83 06

38 m2, c.o., K-K, od 1 listopada br. Tel. 
0506 635 564

Sprzedam mieszkanie na os. Piastów, 
trzy pokoje + balkon, 52 m2. Możliwość 
zakupu z garażem. Tel. 0608 288 632

Odstąpię mieszkanie w Kędzierzynie- 
Koźlu. Tei. 0502 315 924.

Sprzedam kawalerkę 34 m2 w centrum 
Kędzierzyna, po remoncie, balkon, cena do 
uzgodnienia. Tel. 0606 294 044.

Sprzedam kamienicę w centrum Koźla z 
lokalami użytkowymi o pow. 270 m2 oraz 
mieszkaniami o łącznej pow. 540 m2 - do 
remontu. Tel. 0605 080 378,0609 651 800 
lub 482 63 98 po 22.00.

Sprzedam pół kamienicy w centrum Koź
la, z lokalami użytkowymi o pow. 70 m2, z 
dwoma mieszkaniami o powierzchni po 70 
m2. Tel. 0605 080 378, 0609 651 800 lub 
482 63 98 po 22.00.

Sprzedam działkę rekreacyjną przy 
akwenie Dębowa z dostępem do jeziora. 
Tel. 0605 080 378, 0609 651 800 lub 482

auto:;--Z

• kredyt do 100% wartości pojazdu
• oprocentowanie od 6,2%
• okres kredytowania do 8 lat
• preferencyjne warunki ubezpieczeń
• uproszczona procedura

- wymagany dowód osobisty

kwota kredytu
np. "10.000 zł

Nawiążemy współpracę na atrakcyjnych warunkach 
z salonami, komisami samochodowymi oraz 

przedstawicielami z woj. opolskiego tel. 0502 557 098

FILIA KĘDZIERZYN-KOŹLE, ul. Damrota 26/1 
tel./fax (077)481 81 98

PRACA W HOLANDII
DLA POSIADACZY PASZPORTÓW UE 

do sortowania, budownictwa, 

ślusarz, stolarz, spawacz, 

kierowca LKW 

tel. 0 604 931 118

63 98 po 22.00.
Do wynajęcia garaż przy ul. Żwirki i Wi

gury z prądem, kanałem. Tel. 0503 
809 125.

Poszukuję współlokatora, os. Pogorze
lec. Tel. 0503 809 125.

MALOWANIE, TAPETOWANIE 

WYTWARZANIE SIATKI

_____________ TEL. 482 33 37__________

Sprzedam mieszkanie w K-K przy ul. 
Wyzwolenia, 33 m2 i mieszkanie przy ul. 
Gagarina 18 m2. Tel. 0692 433 970.

Posiadam garaż do wynajęcia przy ul. 
Wojska Polskiego koło Policji. Tel. 483 84 

01.
Sprzedam mieszkanie 122 m2, ścisłe 

centrum Koźla, parter c.o. - gaz, po remon
cie. Tei. 0603 865 902.

Sprzedam mieszkanie na os. Piastów, 3 
pokoje + balkon, 52 m2. Możliwość zakupu 

z garażem. Tel. 0608 288 632.

INTERNET
BEZPRZEWODOWY 

w Kędzierzynie

cena 
już od 

390 zł
Kędzierzyn-Koźle

ul. Harcerska 13
tel.4-810-820 www.kursor.pl

Odbiór auta odrazu
po dopełnieniu formalności!

miesięczna rata
np. 145,0 zł

Dolnośląska Grupa 
Rnansowa Sp. z ao.

www.dgf.pl

Sprzedam dwa mieszkania do remontu, 
45 m2, bezczynszowe. Tel. 0604 886 716.

Sprzedam mieszkanie 48 m2, ul. Ko

smonautów, I piętro, 2 pokoje, widna kuch
nia, po remoncie, podwyższony standard 
nowe okna plastiki, przyzwoita cena. Tel. 
482 25 37, 0502 301 336.

Do wynajęcia pomieszczenie biurowe, 
gabinety, centrum Koźla. Tel. 482 39 63, 
0608 350 316.

Do wynajęcia lokal handlowy, mały me
traż, centrum Koźla. Tel. 482 39 63, 0608 
350 316.

Poszukujemy do wynajęcia lokalu na 
działalność gospodarczą przy ul. Wojska 
Polskiego. Tel. 4-810-820.

Sprzedam mieszkanie własnościowe, 3 
pokoje, 57 m2, z balkonem, VIII piętro, cen
trum Kędzierzyna. Tel. 0507 540 410.

Pilnie sprzedam mieszkanie w Kędzie
rzynie, 3 pokoje + kuchnia, 60 m2, Pogorze
lec. Tel. 0603 753 206, 0605 101 733.

Masz kłopoty z mieszkaniem, chcesz 
zdać do spółdzielni lub administracji - 
dzwoń. Tel. 0600 886 490.

SPECJALISTA NEUROCHIRURG

Tomasz Krzeszowiec 

Konsultacje, leczenie 

chorób kręgosłupa i głowy 

"TEL. 0 609 23 30 43

Szukam mieszkania do wynajęcia, 2 
pokoje, w K-K, Sławięcicach, Ujeździe, Bla
chowni (na dłużej). Tel. 0507 070 878.

Sprzedam mieszkanie 100 m2 Koźle, 
dobra cena. Tel. 0600 886 490, 0504 
423 762.

Sprzedam mieszkanie 126 m2, dwupo
ziomowe. Tel. 0 604 441 446. .

Sprzedam
Sprzedam gitarę elektryczną belgijskiej 

firmy STAGG z nabitymi nowymi progami i 
gitarę basową firmy YAMAHA. Cena do 

AGD/ RTV EVEREST Sklep
Pralki, lodówki, kuchnie gazowe, elektryczne (podłączenia gratis), 

odkurzacze, roboty, junkersy i inny sprzęt dobrej jakości i cenionych 
marek. Duży wybór,realizujemy zamówienia indywidualne. 

Sprzedaż promocyjna, dow bezpłatny.
Sprzedaż kredytowa

KĘDZIERZYN, UL. DAMROTA 44 (RÓG Z 1-MAJA)

TEL.483 51 79

Wydział Ochrony Środowiska i Infrastruktury Urzędu Miasta, 
47-200 Kędzierzyn-Koźle, ul. Grzegorza Piramowicza 32, 

tel. 077/40-50-374, fax 077/40-50-375

ogłasza przetarg nieograniczony na zadanie pt.
„Zbiórka odpadów wielkogabarytowych 

z gospodarstw domowych”.

Przedmiotem zamówienia jest świadczenie usług w ramach zbiórki odpadów wiel

kogabarytowych na terenie osiedli miasta Kędzierzyn-Koźle.

Kryteria oceny złożonych ofert:

• cena brutto usunięcia 1 tony odpadów wielkogabarytowych -100 pkt.

Warunki zamówienia można odebrać w siedzibie Zamawiającego, w Wydziale 
Ochrony Środowiska i Infrastruktury, ul. Piastowska 15, pokój 16.

Termin realizacji ustala się na okres od 1 stycznia do 31 grudnia 2004 roku.
Oferty można składać w Wydziale Ochrony Środowiska i Infrastruktury Urzędu 

Miasta Kędzierzyn-Koźle, ul. Piastowska 15, pokój 16, do 12 listopada 2003 roku, 
do godz. 10°°.

Otwarcie ofert nastąpi w Wydziale Ochrony Środowiska i Infrastruktury, ul. Pia

stowska 15, w pokoju 16,12 listopada 2003 r. o godz. 1O30.

Pracownikiem uprawnionym do kontaktu z oferentami jest inspektor Maria Szy- 

nal. .

Uczestnikami przetargu mogą być tylko ci oferenci, którzy:

1. Nie są wykluczeni na podstawie art. 19 ustawy o zamówieniach publicznych 

(tekst jedn. DzU z 1998 r. nr 119 poz. 773 z późniejszymi zmianami) oraz warunki 

zawarte w art. 22 ust. 2 wyżej wymienionej ustawy.
2. Posiadają zezwolenie na prowadzenie działalności w zakresie zbierania, trans

portu lub unieszkodliwiania odpadów, zgodnie z ustawą o utrzymaniu czystości i 

porządku w gminach z 13 września 1996 r. (DzU 132 poz. 622 z późniejszymi zmia

nami) na terenie miasta Kędzierzyna-Koźla, ważne co najmniej do końca 2004 roku.

uzgodnienia. Tel. 481 10 83 lub 0504 674 
509.

Sprzedam za symboliczną cenę pralkę 

automatyczną Predom Polar Superauto- 
mat. Stan bardzo dobry. Tel. 483 45 70.

Okazja! Sprzedam futro z norek. Roz-

HOLTER - EKG

24 GODZINY

ANALIZA BIOPIERWIASTKOWA 
. WŁOSÓW

DIAGNOZA STANU ORGANIZMU 
TOMASZ ŚWIĄTKOWSKI 

specjalista chorób wewnętrznych 

tel. 0 506 162 692

ARTYKUŁY MOTORYZACYJNE 

Oferujemy m.in.:

Tanie tłumiki Alu, haki holownicze, 

filtry, paski, elementy zawieszenia, 

klocki, szczęki, tarcze...
SKLEP „Wojtek”, ul. Leszka Białego 1, 

tel. 481 04 76

miar 42, fason klasyczny, długość do pół 
łydki. Tel. 483 65 12, 0505 689 283.

Sprzedam pianino Calisia oraz używaną 
pralkę automatyczną. Tel. 481 71 34.

Sprzedam ladę chłodniczą w bardzo 
dobrym stanie, długość 2 m, gięta szyba. 
Tel. 0607 229 872.

Różne
Angielski korepetycje oraz angielski w 

biznesie. Tel. 0603 602 179 •
Pogotowie komputerowe. Tel. 0607 

206 577.
Historia, j. niemiecki - korepetycje, przygo

towanie do matury, lekcje indywidualne, kon
wersacja. Tel. 0502 884 222 po godz. 18.00.

Przepisywanie teksów na komputerze. 
Tel. 483 26 30, 0691 068 012.

Tanie i solidne korepetycje z matematy
ki i fizyki. Tel. 0696 222 475.

Udzielę korepetycji z języka francuskie
go. Tel. 483 16 63, 0501 769 884.

Karykatury ze zdjęć. Tel. 0602 469 270.

OGŁOSZENIE

Dam pracę
■ Hurtownia drobnoprzemysło- 

wa zatrudni pracowników fi
zycznych i umysłowych na sta
łe. Tel. 0603 356 734

■ Zatrudnimy specjalistę ds. kredy
tów - jedno miejsce - Opolska 
Spółdzielcza Kasa Oszczędno
ściowo-Kredytowa, K-K, ul. Mo
stowa 3. Od kandydatów ocze
kujemy: wykształcenia wyższe
go, doświadczenia w bankowo
ści - specjalizacja kredytów kon
sumpcyjnych dla osób fizycz
nych, znajomości obsługi kom
putera, dyspozycyjności oraz 
prawa jazdy kat. B. Oferty (CV+ 
list motywacyjny) należy prze
słać listownie na adres firmy.

■ Zbiór warzyw, pakowanie, sor
towanie, atrakcyjne warunki. 
Paszport UE. Tel. 442 56 15.

■ Holandia - pakowanie, sorto
wanie, zbiór warzyw. Atrakcyj
ne warunki. Paszport UE. Tel. 
463 63 26.

■ Szukam do pracy osób ambit
nych powyżej 21 lat, minimum 
średnie wykształcenie, prawo 
jazdy. Tylko poważne oferty. 
Tel. 0501 309 004.

■ Firma poszukuje elektryków, 
pomocników elektryków do 
pracy do Kolonii. Wymagany 
paszport niemiecki. Atrakcyjne 
warunki. Praca do końca roku. 
Tel. 071/346 17 53.

■ Firma zajmująca się doradz
twem personalnym tworzy bez
płatną bazę osób chcących z 
dniem 01.05.2004 r. podjąć 
pracę w Holandii, Anglii lub 
Szwecji. Zainteresowanych 
prosimy o kontakt 071 341 81 
31 lub 346 17 53. Zgłoszenia 
pisemne prosimy kierować na 
adres: Personel Service, ul. 
Kazimierza Wielkiego 6, 50- 
077 Wrocław.

■ Firma zajmująca się doradz
twem personalnym tworzy bez
płatną bazę spawaczy wszyst
kich specjalności, którzy chcie- 
liby podjąć pracę w Polsce, 
oraz z dniem 01.05.2004 r. w 
Niemczech, Anglii, Holandii, 
Szwecji i innych krajach UE. 
Zainteresowanych prosimy o 
kontakt 071 341 81 31 lub 345 
17 53 lub przesłać oferty pi
semne z kopią książeczki spa
wacza i uprawnieniami na ad
res: Personal Service ul. Kazi
mierza Wielkiego 7, 50-077 
Wrocław lub faxem na nr 
071 346 17 55.

Szukam pracy
■ Kobieta lat 40 zaopiekuje się 

dzieckiem, osobą starszą, 
chętnie zajmie się prowadze
niem domu (os. Leśne i Pogo
rzelec). Tel. 481 68 32

■ 26-latek szuka pracy, mogę zro
bić stronę internetową za 23 
złote, mogę przepisywać teksty 
na komputerze. Tel. 481 90 67.

■ Muzyk, nauczyciel muzyki, in
strumenty klawiszowe, klarnet, 
saksofon poszukuje zatrudnie
nia lub podejmie współpracę. 
Tel. 481 58 15.

http://www.kursor.pl
http://www.dgf.pl


Kolejny kosz u krwiodawcy z Blachowni

l Dusznik do K-K
Henryk Danylczuk był w paź
dzierniku tym krwiodawcą, 
do którego uśmiechnął się 
los przy losowaniu tzw. kosza 
obfitości, ufundowanego tra
dycyjnie przez Fundację na 
rzecz HDK. Działa on od wie
lu lat przy Klubie HDK w Bla
chowni.

.Do Kędzierzyna-Koźla przyjechał 
przed laty z Dusznik, w poszukiwaniu 
mieszkania. Czasy były inne i bez tru
du otrzymał pracę w jednym z zakła
dów ZChB oraz własne lokum. Ale 
teraz, gdy sytuacja gospodarcza w 
kraju się zmieniła, co odczuwalne jest 
przede wszystkim na dole, czyli w 
przedsiębiorstwach, pracy dla niego 
zabrakło. W pierwszej połowie tego 
roku został zwolniony w ramach re
dukcji etatów. Szuka teraz stałego za
jęcia, ale na razie bezskutecznie.

- Wiem, że gdybym wrócił w ro

dzinne strony, bez trudu znalazł
bym pracę, ale tam nie mam gdzie 
mieszkać. Mam uprawnienia na 

Henryk Danylczuk (z prawej) przyjmuje kosz obfitości z rqk Stanisława Ma
jewskiego, także wieloletniego honorowego dawcy krwi.

obsługę kotłów c.o. i wysokopręż
nych, więc w którymś z tamtejszych 
ośrodków coś by się znalazło, ale 

przecież nie zostawię rodziny. Na 
razie nasza piątka utrzymuje się z 
pensji żony i mojego zasiłku dla 
bezrobotnych. Będę go otrzymywał 
jeszcze do grudnia. A co potem? 
Dwie córki chodzą do gimnazjum, 
syn co prawda skończył już szkołę, 
ale też nie może znaleźć pracy - 
opowiedział nam krwiodawca.

Henryk Danylczuk oddaje krew od 
30 lat. Za ten czas nazbierało się już 
kilkadziesiąt litrów. Ma wszystkie 
odznaki zasłużonego honorowego 
dawcy krwi, a także Brązowy Krzyż 
Zasługi. Po raz pierwszy oddał krew, 
gdy potrzebował jej ktoś z rodziny, a 
potem robił to już regularnie. W wol
nym czasie bawi się trochę elektroni
ką i domowymi naprawami. Chodzi 
także na spacery ze swoim psiakiem. 
Tęskni za rodzinnymi stronami - trud
no bowiem porównywać Kędzierzyn- 
Koźle i Duszniki. Przed laty pracował 
w ośrodku wypoczynkowym ZChB.

Tekst i foto: Zofia WISŁA

W osiedlowym parku

Śmieci na drzewie
Sławy o osteoporozie

W połowie drogi

Gdyby zadać czytelnikom py
tanie, co przedstawia prezen
towane tu zdjęcie, pewnie 
odpowiedzieliby bez chwili 
zastanowienia, że worek na 
śmieci wiszący na drzewie, 
co byłoby zgodne z prawdą.

Od akcji „Sprzątania świata” mi
nęło już trochę czasu, co zresztą tu 
i. ówdzie widać już gołym okiem. 
Jednak wierzę, że z roku na rok bę
dzie lepiej i przynajmniej ci, którzy 
w akcjach uczestniczą, postarają się 
zachować czystość, a to już sporo. 
Powolutku zmienia się nastawienie 
naszego społeczeństwa do otocze
nia, w którym żyjemy. Najlepszym 
tego dowodem jest właśnie ten wo
rek śmieciowy wiszący na jednym z 
drzew osiedlowego parku. Znalazł 
się tam za sprawą pani Marii, jednej 
z mieszkanek Blachowni, która cho

dząc na spacery z psem, obserwo
wała bywalców „Parkowej”, czyli 
zwolenników spożywania mocnych 
trunków pod chmurką i krzaczkiem. 
Zwykle potem w tym właśnie miej
scu roiło się od kapsli, butelek po 
piwie, „jabolach” i innych wynalaz
kach. Wspomniana pani zauważyła, 
że wśród bywalców znajduje się jej 
znajomy sąsiad.

- Tak mu wygarnęłam, nagada
łam, że śmiecą, paskudzą, aż mu 
poszło w pięty. Na drugi dzień zoba
czyłam, że posprzątano tę okolicę, a 
na gałęzi zawieszono worek, do któ
rego wrzucali pozostałości po liba
cjach - opowiedziała nam pani Maria, 
mieszkanka pobliskiego bloku. Wnio
sek: każdemu można przemówić do 
rozumu, gdy się użyje odpowiednich 
argumentów. Dlatego nie pozostawaj- 
my obojętni, gdy widzimy, że ktoś coś 
robi nie tak...

Tekst i foto: ZET

Na początku października w 
Krakowie odbył się XII Zjazd 
Polskiego Towarzystwa Oste- 
oartrologii i Polskiej Funda
cji Osteoporozy, w którym 
uczestniczyła także doktor 
Ryszarda Janucik-Gągalska, 
dyrektor NZOZ „Medicogen”. 
Podczas zjazdu osteoporozę 
na wszystkie sposoby oma
wiały największe światowe i 
europejskie sławy w tej dzie
dzinie.

Od 1994 roku, kiedy to W HO ogło
siła definicję choroby zwanej oste
oporozą, wiele się zmieniło.

- Dzisiaj już inaczej patrzy się na 
tę jednostkę chorobową, inaczej 
diagnozuje. Kiedyś się uważało, że 
jest to choroba charakteryzująca 
się jedynie niską masą kostną, pro
wadzącą do złamań. Kryteria den- 
sytometryczne były jednocześnie 
jedynymi kryteriami terapeutycz
nymi. Znane wszystkim minus 2,5 
T-score, było głównym wyznaczni
kiem branym pod uwagę opowia
da Ryszarda Janucik-Gągalska. Od 
kongresu chicagowskiego w roku 
2000 zaczął się zmieniać sposób pa
trzenia na tę chorobę. Zaczęto „rozli
czać się z przeszłością”. Teraz lekarze 
nie patrzą tylko wyłącznie na wynik 
badania densytometrycznego. Równie 
ważne są tzw. markery obrotu kostne
go, mówiące nam, jak kość żyje, a tak
że mikroarchitektura tkanki kostnej.

- W ostatnich latach robiono w 
świecie szeroko zakrojone badania 
epidemiologiczne w kierunku oste
oporozy i wynika z nich jedno
znacznie, że gdybyśmy wszystkich 
ludzi na ziemi obdarzyli idealną 

masą kostną, czyli tzw. masą szczy
tową, to i tak uniknęlibyśmy tylko 
50 proc, złamań po niewielkim ura
zie. Co ciekawe, z badań tych wyni
ka, że znacznie częściej złamania 
notuje się u chorych w przedziale 
osteopenii, czyli u chorych posiada
jących T-score około minus 1,5, a 
więc w początkowej fazie choroby 
dodąje doktor Janucik-Gągalska.

Proces poznawania choroby ciągle 
trwa. W tej chwili specjaliści znajdu
ją się w połowie drogi do całkowite
go rozszyfrowania jej mechanizmów. 
Dzisiaj do czynników ryzyka zalicza 
się także: wiek, predyspozycje gene
tyczne, wcześniej przebyte złamania, 
geometrię i rozmiar kości oraz upad
ki. Obecnie osteoporozę definiuje się 
jako chorobę łamliwego szkieletu. 

Ryszarda Janucik-Gagalska (druga z prawej) podczas kolejnego wykła
du

Odpowiedni tryb życia i odżywianie 
mają ogromne znaczenie przy jej 
przeciwdziałaniu.

Organizatorem zjazdu była Klinika 
Ortopedii Collegium Medicum UJ, 
Krakowskie Centrum Medyczne. 
Wzięli w nim udział m.in. prof. Kanis 
z USA, prof. Olszański z Kanady, a 
także przedstawiciele wszystkich kli
nik w Polsce zajmujących się oste
oporozą, z prof. Januszem Badurskim, 
Romanem Lorencem i Edwardem 
Czerwińskim na czele. Kilkanaście 
dni później o osteoporozie mówiła 
doktor Janucik-Gągalska podczas 
spotkania kędzierzyńskich lekarzy, 
które odbyło się 22 października w 
hotelu „Court”. Dwa dni wcześniej, 
czyli 20 października, obchodzony 
był Światowy Dzień Osteoporozy.

zws



Czytelnicy pytajq, „Lokalna" wyjaśnia

Uciążliwy lokator
Co zrobić z sąsiadem, które
go zachowanie jest kłopotli
we dla reszty mieszkańców? 
Z takim pytaniem zwrócił się 
do nas czytelnik, który jest 
mieszkańcem jednego z blo
ków administrowanych przez 
RSM „Chemik”. Jako przyczy
nę uciążliwości sąsiedzkich 
czytelnik wymienił nocne 
awantury, krzyki i inne hała
sy dochodzące z mieszkania, 
a systematycznie zakłócają
ce ciszę nocną.

Problem poważny, tym bardziej że nie 
pomaga spokojna, rzeczowa rozmowa z 
sąsiadem. Ten na próby zwrócenia uwa
gi reaguje agresją i wyzwiskami. Jak w 
takiej sytuacji mają się zachować inni 
współlokatorzy bloku?

Wyjaśnia Janusz Kmieciak, prezes 
RSM „Chemik”:

- Jeżeli w bloku należącym do spół
dzielni mieszka osoba uciążliwa dla loka

torów danej klatki bądź budynku, to pozo
stali mieszkańcy powinni wystosować pi
smo do zarządu spółdzielni i zawrzeć w 
nim dane na temat tego, kto i co, zdaniem 
skarżących się, robi niezgodnie z regula
minem porządku domowego. Regulamin 
taki jest dostępny w każdej administracji 
osiedla i tam można się zapoznać z jego 
treścią. Dokument ten precyzuje, czego nie 
można robić, jakie zachowania są zabro
nione i naruszają regulamin.

Ważne jest, aby skarżący nie wystę
pował tylko w swoim imieniu i by osób 
tych było więcej. Wszyscy, którym prze
szkadza zachowanie uciążliwego loka
tora, powinni się podpisać pod wnio
skiem. Wówczas taki wniosek ma więk
szą szansę na pozytywne rozstrzygnię
cie. Procedura jest następująca: taki 
wniosek zarząd spółdzielni kieruje do 
zaopiniowania przez radę osiedla. Rada 
osiedla wzywa skarżących się i ewentu
alnie osobę, pod adresem której inni 
mieszkańcy wystosowali skargę. Przed
stawiciele RO rozmawiają z wezwany
mi osobami, próbują pogodzić obie stro
ny, przedstawiają punkty regulaminu, 
które są naruszane. Jeśli tego typu postę
powanie nie jest skuteczne, to rada osie

dla może postawić wniosek o wyklucze
nie z rejestru członków spółdzielni na 
skutek naruszania regulaminu porządku 
domowego. Taki wniosek rozpatruje 
rada nadzorcza, która również ma obo
wiązek wezwać osobę podejrzewaną o 
tego typu zachowania. Jeżeli rada nad
zorcza dojdzie do wniosku, że opisana 
sytuacja ma miejsce w rzeczywistości, 
to może wykluczyć takiego członka z 
podaniem konkretnego uzasadnienia. 
Efektem tego jest, że osoba wykluczo
na wraz z wszystkimi osobami wspólnie 
zamieszkującymi dany lokal powinna 
opuścić mieszkanie, a spółdzielnia 
zwraca jej wkład. To powinno rozwią
zać sprawę. Niestety, ten ostatni etap jest 
zazwyczaj trudny do wykonania. W każ
dym razie, na podstawie decyzji rady 
nadzorczej o wykluczeniu - w przypad
ku nieopuszczenia lokalu - spółdzielnia 
ma prawo wystąpić do sądu o eksmisję 
takiego uciążliwego lokatora. Jeśli eks
misja zostanie orzeczona, to może być 
wykonana nawet na bruk - jeśli sąd nie 
orzeknie obowiązku dostarczenia loka
lu zastępczego. Jest to jedyna procedu
ra, która może doprowadzić do tego, że 
pozbędziemy się z danego budynku lo

katora naruszającego regulamin porząd
ku domowego. Oczywiście, aby doszło 
do eksmisji, wszystkie fakty muszą być 
udokumentowane, muszą istnieć świad
kowie, którzy w razie potrzeby potwier
dzą, że dane uciążliwości występują i w 
jakim zakresie dotykają innych miesz
kańców. Świadkowie muszą się podpi
sać pod wnioskiem. Jest to bardzo po
ważna sprawa i dlatego od początku 
musi być przeprowadzona w sposób 
zgodny z prawem, nie budzący zastrze
żeń. W RSM „Chemik” zdarzały się już 
wcześniej przypadki wykluczeń z powo
du naruszania regulaminu porządku do
mowego, ale do ostateczności, czyli eks
misji z tego powodu nie doszło. Wszyst
kie wykluczenia spowodowały radykal
ną zmianę sposobu zachowania lokato
rów, którzy w momencie zagrożenia 
poprawili się, zmobilizowali się i prze
stali zakłócać spokój i porządek.

Uciążliwi lokatorzy muszą wiedzieć, 
że nie są bezkarni. Dysponujemy środ
kami prawnymi, które mogą doprowa
dzić do tego, że uciążliwości w stosun
ku do pozostałych lokatorów zostaną 
trwale zniesione.

Barbara ADAMIAK

ńca w SDK
Chcesz z gracją poruszać się na par- 
ecie? Pragniesz występować i tań- 
tyć na parkietach w całej Polsce? 
hcesz mieć ładną figurę i piękne 
roje oraz posiąść umiejętność tań- 
'enia w różnych stylach?
Do 8 listopada Spółdzielczy Dom 
ultury RSM „Chemik” prowadzi 
ipisy do Klubu Tańca Towarzyskie- 
5 „Czar Par”. Zajęcia prowadzi za- 
odowa para taneczna Ewa i Franci- 
'ek Witosowie - dyplomowani tre- 
erzy tańca towarzyskiego i sędzio- 
ie klasy międzynarodowej. Szcze
blowe informacje w biurze SDK, ul. 
Maja 6, tel. 483 32 36 wewn. 37.

BAD

Najlepszą wizytówką klubu „Czar 
Par” są jego tancerze, odnoszący 
sukcesy na licznych turniejach orga
nizowanych na terenie całego kraju

Aktualne stawki w RSM „Chemik"

Wynagrodzenie członków organów 
samorządowych

Krótko z SDK

Pamięci zmarłych szachistów
Klub Szachowy „Szach”, działający 

przy Spółdzielczym Domu Kultury 
RSM „Chemik”, zaprasza jutro, tj. 30 
października, na otwarty turniej szacho
wy pod nazwą,,Ku pamięci”. Organiza

torzy chcąw ten sposób uczcić pamięć 
zmarłych kolegów szachistów z terenu 
naszego miasta. Początek turnieju o 
godz. 15.30 w SDK przy ul. 9 Maja 6.

BAD

Na najbliższym zebraniu przedsta
wicieli członków RSM „Chemik” 
przedstawiony zostanie proponowany 
regulamin wynagradzania członków 
organów samorządowych spółdzielni. 
Uzależnia on wysokość tych wyna
grodzeń od płacy minimalnej. W 
chwili obecnej, kiedy płaca minimal
na kształtuje się na poziomie 800 zł, 
wynagrodzenia te wynosiłyby warto
ści przedstawione w poniższej tabeli. 
I jest to poziom wynagrodzeń, jaki 
obecnie otrzymują członkowie orga
nów samorządowych.

BAD

Tabela: Wynagrodzenie członków organów samorządowych RSM „Chemik”
Wynagrodzenie 
brutto

Podatek Ubezpieczenie 
zdrowotne

Wynagrodzenie 
netto

posiedzenie 
rady nadzorczej ■ 142,40 28,50 11,39 102,51
posiedzenie 
prezydium rady 
nadzorczej

75,20 15,00 6,02 54,18

posiedzenie 
komisji rady 
nadzorczej

75,20 15,00 6,02 54,18

posiedzenie 
rady osiedla 75,20 15,00 60,20
posiedzenie 
prezydium rady 
osiedla

40,00 8,00 - 32,00

posiedzenie 
komisji rady 
osiedla

40,00 8,00 - 32,00

Zakończyły się zebrania osiedlowe

Cenne uwagi mieszkańców

5

RSM „CHEMIK” W KĘDZIERZYNIE-KOŹLU 
WYNAJMIE LOKALE UŻYTKOWE:

- osiedle Leśne (AO-2):
* 227,00 m kw., plac Gwardii Ludowej, I piętro
* 133,87 m kw., plac Gwardii Ludowej, I piętro

* 215,00 m kw., ul. Bema 13, parter
* 46,80 m kw., ul. Bema 13, parter

- osiedle Piastów (AO-3):
* 52,70 m kw., ul. Bolesława Śmiałego 4,1 piętro
* 46,60 m kw., ul. Bolesława Śmiałego 4, parter
* 115,26 m kw., ul. Bolesława Śmiałego 4, parter

* 32,18 m kw., ul. Łokietka 9,11 piętro

- osiedle Jedność (AO-4):
* 263 m kw., ul. Marii Konopnickiej 2, parter

- osiedle Powstańców Śląskich (AO-5):

* 8,53 m kw., ul. Bolesława Krzywoustego 14, parter
* 18,00 m kw., ul. Królowej Jadwigi 10, parter

Szczegółowe informacje w siedzibie Zarządu RSM „Chemik”, ul. 9 Maja 6 
w Kędzierzynie, oraz u kierowników wyżej wymienionych administracji.

5 grudnia odbędzie się zapowiadane 
od kilku miesięcy zebranie przedstawi
cieli członków RSM „Chemik”, podczas 
którego ma zostać uchwalony nowy sta
tut, a także regulamin ZPC i regulamin 
wynagradzania członków organów sa
morządowych.

Szczegółowe zapisy związane z tymi 
dokumentami były omawiane podczas 
ostatnich zebrań osiedlowych, które od
były się w dniach od 20 do 24 paździer
nika oraz 27 października - podczas ze
brania członków oczekujących. Miesz
kańcy wnosili liczne uwagi i propozycje 
do statutu i regulaminów.

W tym tygodniu odbędzie się posie
dzenie komisji statutowej, która rozpa
trzy wszystkie te uwagi, a w przyszłym 
tygodniu rada nadzorcza spółdzielni 
przygotuje ostateczny projekt statutu, 
który będzie przedstawiony delegatom 
na ZPC.

Wnoszone uwagi były bardzo różne.

- Pojawiła się dość duża grupa 
uwag z różnym uzasadnieniem, z róż
nych przyczyn, ale nie mogą one być 
uwzględnione, ponieważ są sprzeczne 
z prawem - powiedział nam Janusz 
Kmieciak, prezes RSM „Chemik”.

Były ponadto liczne uwagi członków 
obawiających się o pewne sytuacje, któ
re mogą w przyszłości zaistnieć w spół
dzielni.

- Sami członkowie zdecydują, czy 
takie zapisy chcemy mieć w statucie 
czy nie - dodał prezes Kmieciak. - Nie
mniej jednak są to najczęściej obawy 
bezpodstawne, ponieważ pewne zapi
sy statutowe umożliwiają np. prowa
dzenie działalności deweloperskiej 
przez spółdzielnię, za zgodą ZPC, a 
nie zmuszają spółdzielni do tego. Czy
li uchwalenie takiej propozycji w sta
tucie daje nam pewne możliwości, co 
wcale nie oznacza, że musimy to robić. 
Natomiast nieuchwalenie ogranicza i 

uniemożliwia nam podjęcie takiej 
działalności w przyszłości, jeśli kiedy
kolwiek uznamy, że powinna być ona 
prowadzona.

Trzecią grupę wniosków stanowią 
postulaty, które wynikają z innego punk
tu widzenia pewnych spraw przez człon
ków.

- Myślę, że te wnioski są najciekaw
sze, bo umożliwią komisji statutowej 
bardziej obiektywne spojrzenie na 
powstający dokument - argumentował 
Janusz Kmieciak. - Sądzę, że z tej gru
py wniosków największa ich ilość bę
dzie uwzględniona. W trakcie spo
tkań na zebraniach osiedlowych 
wpłynęło bardzo wiele sensownych 
wniosków - i tutaj należy podzięko
wać członkom spółdzielni za wielką 
aktywność w ustalaniu zapisów tych 
bardzo ważnych dla spółdzielni doku
mentów.

Barbara ADAMIAK



CYTAT TYGODNIA

Andrzej Urbański, trener Polskiej 
Energii Sosnowiec, po przegra
nym meczu z Mostostalem-Azota- 
mi: - Dobrze, że ugraliśmy chociaż 

seta, bo bardzo brzydko wyglądałby 

nasz wynik w tym spotkaniu.

Sporttkalny

Lokalne 
podwórko

SIATKÓWKA: Ekstraklasa

Mistrz wraca do gry
Grzegorz 

ŁABAJ

Miłośnicy 
czterech 

kółek
Patrząc na dokonania automobi- 

listów z naszego miasta w zakoń
czonym sezonie, śmiało można 
stwierdzić, że Kędzierzyn-Koźle 
jest potęgą w sportach motoro
wych. Nasz niewielki automobil
klub może poszczycić się kilkoma 
sukcesami. Jan Herbeć i Magdale
na Herbeć-Labocha zostali mistrza
mi Polski w rajdach nawigacyj
nych. Tomasz Mielnik zwyciężył 
natomiast w jeździe samochodem z 
przyczepą. W tej samej konkuren
cji kędzierzynianie wywalczyli 
trzecie miejsce drużynowo. Sukce
sy na trasach rajdowych odnoszą 
też Jarosław Hebzda i Lech Kora- 
szewski, którzy startują w barwach 
innych klubów.

Zastanawiające jest to jak w nie
dużym mieście, bez wielkich trady
cji sportów motorowych, dochodzi 
się do takich sukcesów? W tym 
miejscu muszę jednak przeprosić, 
gdyż ktoś może poczuć się urażony, 
bo przecież dawno, dawno temu 
działy się tu przecież ciekawe rze
czy. Kto jednak pamięta tor kartin- 
gowy i organizowane na nim Mi
strzostwa Europy? Ja byłem za 
mały.

To były po prostu inne czasy. 
Dziś o sukcesy jest wyjątkowo 
trudno. Zawodowy sport wymaga 
wielkich nakładów finansowych, a 
chyba każdy wie, jak trudno zdo
być te pieniądze dzisiaj. Dlatego 
wielkie słowa uznania należą się 
miłośnikom czterech kółek z Kę- 
dzierzyna-Koźla. Wiadomo, że to 
co robią, przede wszystkim sprawia 
im satysfakcję. Nie mają z tego 
żadnych profitów, a często do star
tów trzeba dołożyć z własnej kie
szeni.

Jednak działalność automobili- 
stów nastawiona jest nie tylko na 
osiąganie sukcesów sportowych. 
Członkowie klubu organizują prze
różne szkolenia, pokazy i rajdy, 
którymi promują nie tylko sporty 
samochodowe, ale przede wszyst
kim zasady bezpiecznej i kultural
nej jazdy na drogach. A to przyda- 
je się bardzo wielu kierowcom i 
często decyduje o czyimś życiu lub 
śmierci.

Siatkarze Mostostal u-Azotów 
rozegrali bardzo dobre spo
tkanie i pokonali aspirujący 
do medalu zespół Polskiej 
Energii Sosnowiec. O zwycię
stwie gospodarzy przesądzi
ły bardzo dobra zagrywka i 
skuteczna gra blokiem.

Mostostal-Azoty Kędzierzyn-Koź
le - KP Polska Energia Sosnowiec 3:1 
(23, 11,-24, 14)

M-A: Lipiński, Chadała, Szczerba- 
niuk, Januszkiewicz, Soroka, Popel- 
ka, Kubica (libero) - Dembończyk. 
Trener Waldemar Wspaniały.

Energia: Pliński, Wagner, Nowak, 
Kudłaczewski, Niedziela, Hupka, Le- 
gień (libero) - Żygadło, Łomacz, Dace- 
wicz, Divis. Trener Andrzej Urbański.

Gospodarze rozpoczęli spotkanie ner
wowo. Nie najlepsze przyjęcie i kłopoty 
w ataku sprawiły, że po kilku minutach 
przegiywalijuż4:8. Mostostalowcy szyb
ko odrobili jednak straty: Z każdą akcją 

Waldemar Wspaniały, trener Mostc 

stalu-Azotów: - Powinniśmy wygrać t 

spotkanie 3:0. W końcówce trzecieg 

seta popełniliśmy błędy taktyczne i to si 

zemściło. Zwycięstwo było nam potrzeb 

ne. Prezentujemy się coraz lepiej, ale te 

zespół stać na jeszcze lepszą grę.

rozkręcał się Popelka. Nie do zatrzymania 
na siatce był Szczerbaniuk. Zresztą w 
przekroju całego meczu nasi środkowi 
prezentowali się lepiej od ponaddwume- 
trowych gigantów z Sosnowca.

W drugiej partii kędzierzynianie 
zdeklasowali rywali. Potężne zagryw
ki i świetna gra blokiem zupełnie ode
brały gościom ochotę do gry. Trener

DART: Zakończenie sezonu

Lotki w Kurzej Łapce
W ubiegłą sobotę odbyło się ofi

cjalne zakończenie sezonu klubo
wego „Kurzej Łapki” 2002/2003. 
Do końca rozgrywek trwała zacię
ta walka o końcowy sukces. Osta
tecznie zwycięzcą klasyfikacji ge
neralnej, po dwunastu turniejach, 
został Stanisław Jankowski. Dru
gie miejsce zajął Jacek Kużaj, a 
trzeci był Ryszard Drużbański. Na 
kolejnych pozycjach sklasyfiko
wani zostali Zdzisław Lisowski i 
Stanisław Runka. Sezon „Kurzej 
Łapki” rozegrany został po raz 
drugi.

Ł 

Urbański zmieniał ustawienie, brał 
przerwy, ale nie pomogło to uchronić 
jego zespołu od klęski.

Kiedy wydawało się, że mecz za
kończy się w trzech setach, goście nie
spodziewanie stawili zdecydowany

Jiri Popelka był bohaterem spotkania. Jego zagrywki i ataki rozbiły sosnowiczan.

opór. Obrońcy 
mistrzowskiego 
tytułu rozpoczęli 
trzeci set od moc
nego uderzenia, 
obejmując prowa
dzenie 4:0 i prze

wagę tę utrzymy
wali do stanu 
24:23. Niestety, w 
końcówce nasz 
zespół pogubił się 
i stracił tę partię.

W decydującej 
odsłonie podopieczni Waldemara 
Wspaniałego nie popełnili już takich 

Zwycięzcy rozgrywek „Kurzej Łapki”

Terminarz sportowy
2.11. PIŁKA NOŻNA, klasa A juniorów. TKKF Blachowianka Kędzierzyn-Koźle 

- KTS Kłodnica Kędzierzyn-Koźle, stadion przy ul. Szkolnej, godz. 11.00

8.11. PIŁKA NOŻNA, I liga juniorów. Odra Kędzierzyn-Koźle - OKS Olesno, sta

dion przy ul. Chrobrego, godz. 11.00

8.11. SIATKÓWKA, III liga. MMKS Mostostal Kędzierzyn-Koźle - Mechanik Na

mysłów, hala przy al. Jana Pawła II, godz. 11.00

8.11. PIŁKA NOŻNA, IV liga. KS Kędzierzyn-Koźle - Hetman Byczyna, stadion 

przy ul. Sadowej, godz. 14.00

8.11. PIŁKA NOŻNA, liga wojewódzka. Odra Kędzierzyn-Koźle - Unia Tułowi

ce, stadion przy ul. Chrobrego, godz. 14.00

9.11. PIŁKA NOŻNA, II liga juniorów. KS Kędzierzyn-Koźle - Włókniarz Kietrz, 

stadion przy ul. Sadowej, godz. 11.00

Ł

błędów. Świetnie zagrał Demboń

czyk, który zmienił Sorokę. Agresyw
na zagrywka znowu odrzuciła rywali 
od siatki, a trener Urbański, próbując 
ratować sytuację, wprowadził na 
przyjęcie nominalnego środkowego, 

mierzącego 215 cm Nowaka. Nie 
zmieniło to jednak obrazu gry i miej
scowi pewnie dowieźli przewagę do 
końca, a mecz skończył dwoma asa
mi serwisowymi Chadały.

Wyniki pozostałych spotkań: AZS 
Politechnika Warszawa - Hefra

Paweł Papkę, 

atakujący AZS-u 

Olsztyn:-Przyje

chałem do Kę

dzierzyna i Mosto

stal od razu wy

grał. Cieszę się, 

że przyniosłem
szczęście chłopakom. Patrzyłem na 

mecz i w sercu coś ściskało. Martwi 

mnie rosnąca forma zespołu, bo w 

Pucharze Polski nasze zespoły grają 

przeciwko sobie.

tyn 0:3 (-19,-16, -16), BBTS Origi- 
nal Bielsko-Biała - Skra Bełchatów 
1:3 (23, -22, -18, -23), Pamapol AZS 
Częstochowa - Ivett Jastrzębie Bory- 
nia2:3 (23, -28, 23,-21,-9)
1. Skra Bełchatów 4 12 12:2

2. Ivett Jastrzębie Borynia 4 11 12:2

Jakub Łomacz, 

przyjmujący 

Energii: - Dzisiaj 

wyjątkowo nic 

nam nie szło. Mo

stostal rozbił nas 

zagrywką. Mam 

nadzieję, że w ko

Andrzej Urbański, trener Energii So

snowiec: - Oglądałem cztery kasety z 

meczami Mostostalu i takiej zagrywki się 

nie spodziewałem. Mieliśmy słabe przyję

cie i nie potrafiliśmy się pozbierać. Dobrze, 

że wygraliśmy chociaż jednego seta.

Gwardia Wrocław 2:3 (21, 21, -20, • 
26, -13), NKS Nysa - PZU AZS Olsz-

lejnych spotkaniach będzie lepiej. Mu- 

simy się w końcu zgrać, bo w każdym 

meczu występujemy w innym ustawie
niu.

3. Pamapol AZS Częstochowa 4 11J 11:4

4. PZU AZS Olsztyn 48 10:5
5. Polska Energia Sosnowiec 4 7 9:7

6. Mostostal-Azoty K-K 46 7:7

7. Hefra Gwardia Wrocław 43 6:11

8. BBTS Bielsko-Biała 42 4:11
9. AZS Politechnika Warszawa 40 1:12

10. NKS Nysa 40 0:12

Tekst i foto: Grzegorz ŁABAJ



SPORTY SAMOCHODOWE: Zakończenie sezonu karawaningowego

Gala dla mistrza
Automobilklub kędzierzyń- 
sko-kozielski był gospoda
rzem uroczystego zakończe
nia sezonu karawaningowe
go. Bohaterem wieczoru był 
Tomasz Mielnik, który wywal
czył mistrzostwo Polski w jeź- 
dzie samochodem z przycze
pą.

Najlepsi kierowcy w jeździe samochodem z przyczepę. W towarzystwie 
pięknych hostess stoję od lewej: Stanisław Reterski, wiceprzewodniczęcy 
komisji do spraw sportów popularnych, Tomasz Mielnik, mistrz Polski, Da
riusz Jajko, pierwszy wicemistrz, Adam Jajko, drugi wicemistrz.

Podsumowanie sezonu zbiegło 
się z organizacją rajdu „Nietoperz 
2003”, tak więc na gali oprócz ka- 
rawaningowców byli również kie
rowcy startujący w innych rajdach 
popularnych. W spotkaniu wzięło 
udział wielu znakomitych gości z

PIŁKA NOŻNA: Turniej gimnazjów

Kopali na hali
Zwycięstwem reprezentacji 
gimnazjum nr 5 w Kędzierzy- 
nie-Koźlu zakończył się halo
wy turniej piłki nożnej drużyn 
mieszanych im. Leszka Ku- 
śmierczyka.

W zawodach rozegranych w minio
nym tygodniu uczestniczyło sześć 
drużyn. Zespoły podzielone zostały 
na grupy, w których każdy zagrał z 
każdym.

- W każdym zespole musiała być 
dziewczyna, a mecze trwały 15 mi
nut - powiedział nam Henryk Sadow
ski. - Poziom spotkań był dobry, a 
finałowy pojedynek mógł się każde
mu podobać. Zwycięzca tego tur
nieju będzie reprezentował nasz 
powiat w finale wojewódzkim.

W pierwszej grupie padły następu
jące wyniki: PG 5 Kędzierzyn-Koźle 
- PG 4 Kędzierzyn-Koźle 5-0, PG 
Cisek - PG 5 K-K 1-4, PG 4 K-K - 
PG Cisek 1-2. W drugiej grupie naj
lepsza była drużyna z Długomiłowic, 
która pokonała PG 2 Kędzierzyn- 
Koźle 7-2 oraz PG 7 Kędzierzyn- 

Polskiego Związku Motorowego 
oraz przedstawiciele władz miasta, 
powiatu i województwa. Automo- 
biliści z Kędzierzyna-Koźla otrzy
mali list gratulacyjny od wojewody 
opolskiego, a słów uznania pod ich 
adresem było tego wieczoru mnó
stwo.

Jednak najważniejszą częścią 
uroczystości było wręczenie szarf 
mistrzowskich najlepszym w kraju 

kierowcom w jeździe z przyczepą. 
Zwycięzcą tej rywalizacji został 
Tomasz Mielnik z Kędzierzyna- 
Koźla, który wyprzedził braci Da
riusza i Adama Jajko z Wodzisła
wia.

- Wbrew pozorom to trudna

Koźle 6-2. W trzecim spotkaniu PG 7 
K-K uległo PG 2 K-K 2-5.

W meczu finałowym reprezentacja 
gimnazjum nr 5 pokonała swoich ró
wieśników z Długomiłowic. Trzecie 
miejsce wywalczyła szkoła z Ciska, 
wygrywając z gimnazjum nr 2 z Kę
dzierzyna-Koźla 4-3.

Końcowa kolejność turnieju: 1. PG 
5 Kędzierzyn-Koźle, 2. PG Długomi- 

Mecze były zacięte, a zawodnicy grali z dużym poświęceniem

Sławomir KOWALIK

SZACHY

Turniej pamięci
Klub „Szach” organizuje I turniej szachowy „Ku pamięci” dla uczczenia zmarłych 

kolegów - szachistów. Turniej odbędzie się 30 października w RSM „Chemik", sala 

nr 54. Zapisy przyjmowane będą od godz. 15.30. Początek gier o godz. 16.00. Wpi

sowe wynosi 5 zł, a młodzież do 18 lat płaci tylko złotówkę. Turniej rozegrany bę

dzie systemem szwajcarskim, czyli dziewięć rund o tempie gry 10 minut dla zawod

nika. Organizatorzy serdecznie zapraszają wszystkich miłośników królewskiej gry.

Zebrał ŁAG

konkurencja. Trzeba być opano
wanym, mieć wyczucie i dobry re
fleks. Trasę pokonuje się na peł
nym gazie i minimalny błąd może 
kosztować bardzo wiele - powie
dział nam Tomasz Mielnik. - W 
przyszłym roku na pewno będę 
się starał obronić tytuł.

Drużynowo automobilklub z Kę
dzierzyna-Koźla został sklasyfiko
wany na trzecim miejscu. Oprócz 
Tomasza Mielnika w mistrzostwach 
startowali jeszcze: Jacek Nowak, 
Aleksander Błażewicz oraz Marek 
Kuli. Ten ostatni kierowca to były 
mistrz Polski w jeździe samocho
dem z przyczepą, który w tym se
zonie przerzucił się na pojazdy te
renowe. W ostatniej rundzie wspo
mógł jednak kolegów i dzięki temu 
drużyna wywalczyła trzecie miej
sce.

Ten rok był wyjątkowo udany dla 
miłośników czterech kółek z nasze
go miasta. Oprócz sukcesów na tra
sach, docenione zostały również 
działania klubu w celu popularyza
cji sportów motorowych. Jacek No
wak, prezes automobilklubu, został 
członkiem komisji krajowej spor
tów popularnych.

- Jesteśmy jedynym klubem 
karawaningowym na Opolszczyź- 
hie. Każdy startuje za własne pie
niądze i robi to dla własnej satys
fakcji - uważa Jacek Nowak. - Ten 
sezon był udany dla naszego au
tomobilklubu. Działamy od szes
nastu lat i mamy już spore osią
gnięcia. Mamy nadzieję, że w 
przyszłym roku będzie jeszcze le
piej.

Tekst i foto: Grzegorz ŁABAJ 

łowice, 3. PG Cisek, 4, PG 2 Kędzie
rzyn-Koźle, 5. PG 7 Kędzierzyn-Koź
le, 6. PG 4 Kędzierzyn-Koźle.

Zwycięski zespół PG 5 wystąpił w skła
dzie: Grzegorz Zyga, Sławomir Kierdal, 
Daniel Zawada, Grzegorz Polak, Krzysztof 
Smorczewski, Bartosz Czerw, Iwona Pelc, 
Justyna Zimmermann, Dominika Karpeta, 
Ewa Dudala. Opiekun Henryk Sadowski.

Tekst i foto: ŁAG

^/okalnych

SZACHY

Tytuł dla Hetmana
Zakończył się otwarty turniej szachowy o tytuł mistrza klubu Hetman-MOK. W 

dwóch ostatnich rundach nie było niespodzianek, choć faworyci sporo musieli się 

namęczyć, żeby wygrać swoje partie.

0 końcowych wynikach turnieju często decydowała punktacja dodatkowa. Oto 

ostateczna kolejność zawodników: 1. Kazimierz Arendarski (Hetman) 8 pkt, 2. Wa

lery Grzyb (Hetman), 3. Roman Pietruczuk (Szach) po 6 pkt, 4. Jan Janocha (Szach), 

5. Jan Wużyński (Szach), 6. Antoni Prokopczuk (Szach), 7. Ginter Faber (Hetman), 

8. Zdzisław Marszałek (Szach) wszyscy 

po 5,5 pkt, 9. Andrzej Kopeć (Hetman) 

4,5 pkt, 10. Arkadiusz Inkendyker (Het

man) 4 pkt.

Nagrody specjalne otrzymali: najlep

sza juniorka Joanna Młotkowska, najlep

szy junior Nicolo Cristofoli, najstarszy za

wodnik Jan Gruszka. Puchar, dyplomy i 

nagrody ufundował Miejski Ośrodek 

Sportu. Podziękowania należą się 

wszystkim sponsorom, jak również Miej

skiemu Ośrodkowi Kultury za udostęp

nienie sali do gry.

W małym turnieju (18 zawodników) 

zdobyto 5 kategorii szachowych: 3 cen

tralne i 2 okręgowe oraz 6 klas sportowych. Drugą normę kandydata na mistrza 

zdobył Kazimierz Arendarski z Hetmana. Pierwsze normy na I kategorię zdobyli 

Walery Grzyb z Hetmana i Jan Wużyński z Szacha. III kategorie zdobyli Nicolo Cri

stofoli i Andrzej Kopeć, obaj z Hetmana. II klasę sportową zdobył Kazimierz Aren

darski z Hetmana, a III klasy zdobyli: Walery Grzyb i Ginter Faber z Hetmana oraz 

Roman Pietruczuk, Antoni Prokopczuk i Jan Wużyński, wszyscy z Szacha.

Ginter FABER
***

LEKKA ATLETYKA

Medale w Lasocicach

W ostatniej rundzie Kazimierz 
Arenderski, zwycięzca turnieju (z 
lewej), zmierzył się z najstarszym 
szachistą - Janem Gruszką

Fo
to

: Ł
AG

Dwa złote medale wywalczyły uczennice Publicznego Gimnazjum nr 5 w Kędzie- 

rzynie-Koźlu podczas wojewódzkich indywidualnych biegów przełajowych gimnazjów. 

Podczas zawodów, rozegranych w minionym tygodniu w Lasocicach, najlepsza w 

rywalizacji zawodniczek z rocznika 1988 okazała się Agata Dudek. Natomiast w 

kategorii rok młodszej najlepsza była Małgorzata Wiśniowska. Gorzej spisali się 

chłopcy. Najlepsi z kędzierzynian byli Mateusz Razim i Damian Stegman, którzy 

sklasyfikowani zostali na szesnastych miejscach w swoich kategoriach wiekowych.
***

TENIS STOŁOWY: III liga

Niedosyt
Tenisiści stołowi Odry Kędzierzyn-Koźle podejmowali na własnym terenie drużynę 

LKS-u II Mańkowice. Po ciekawej i emocjonującej grze mecz zakończył się remisem 

5:5. Miejscowi byli bliscy wygrania tego meczu. Po czterech indywidualnych grach Odra 

prowadziła 4:0.1 wtedy karta się odwróciła. Nasi przegrali dwa deble w tie-breaku. I to 

było główną przyczyną remisu. Z kolei Andrzej Adamski był zmuszony jechać do pra

cy na nocną zmianę, a zastępujący go młody Tomasz Czemerys nie sprostał posta

nowionemu zadaniu i przegrał swój pojedynek. O przewadze gospodarzy świadczy 

stosunek rozegranych setów, który wyniósł 22:17 dla Odry. Z czterech rozegranych tie- 

breaków, trzy wygrali goście. Punkty dla naszej drużyny zdobyli: Jarosław Taraszkie- 

wicz 2, Andrzej Adamski 1, Mateusz Albrecht 1 i Filip Knyszewski 1.

Pozostałe wyniki: Orzeł Branice - Odra II Brzeg 8:2, Victoria Chróścice - OKS 

Olesno 5:5, LZS MOS Korfantów - Polonia Wołczyn 5:5, LUKS Jasienica Dolna - 

Motor Praszka 5:5.

1. Polonia Wołczyn 4 7 27:13
2. LUKS Jasienica Dolna 4 7 26:14
3. OKS Olesno 4 5 24:16

4. Odra II Brzeg 4 4 25:15
5. Odra Kędzierzyn-Koźle 4 4 19:21

6. Yictoria Chróścice 4 4 19:21

7. Motor Praszka 4 4 18:22

8. LKSII Mańkowice 4 3 17:23
9. LZS MOS Korfantów 4 2 16:24
10. Orzeł Branice 4 0 9:31



STR

alnych
RAJDY SAMOCHODOWE: Nietoperz 2003

Ściganie o zmroku
Dziesięć załóg, w tym dwie z Czech, wystartowało w rajdzie nawigacyjnym „Nie

toperz 2003”, który w minioną sobotę rozgrywany był w Kędzierzynie-Koźlu. W raj
dzie, który był jednocześnie eliminacją Pucharu Śląska, zwyciężyła załoga Wojciech 

Kluk oraz Piotr Baraniak z Automobilklubu Kędzierzyńsko-Kozielskiego, którzy wy

przedzili swoich klubowych kolegów Aleksandra i Magdalenę Labochów. Na trzecim 

miejscu trasę ukończyli Henryk i Małgorzata Puntowie z Opola. Kierowcy mieli do 

pokonania trasę o długości 60 km, a jeden z odcinków rozgrywany był po zmroku.
***

BADMINTON

Tytuły w Głubczycach
Kolejny dobry występ zanotowali badmintoniści UKS-u „15” Kędzierzyn-Koźle. W ro

zegranym w Głubczycach krajowym turnieju juniorów młodszych nasi zawodnicy znowu 

stanęli na podium. Do najciekawszego pojedynku doszło w półfinale gry podwójnej, gdzie 

znacznie wyżej notowana w rankingu krajowym para Damian Brój (UKS15) i Rafał Skrzek 

(Straszęcin) przegrała z Dominikiem Brojem i Pawłem Kopiczko (UKS 15) 13:15,16:15. 

W finale nasi reprezentanci ulegli Sławomirowi Gąsiorowi i Danielowi Knychowi ze Stra- 

szędna 9:15,3:15. Trzecie miejsce wywalczyli Damian Brój i Rafał Skrzek.

W grze pojedynczej chłopców trzecie miejsca zajęli Dominik Brój i Paweł Kopiczko (obaj 

UKS 15). W Głubczycach wystąpili też zawodnicy MMKS-u Kędzierzyn-Koźle. Najlepszy 

wśród nich był Rafał Wiaderek, który sklasyfikowany został na miejscach 7-12, natomiast 

Jakub Czerkawski, Sebastian Głowacki i Adam Sujka zajęli miejsca od 13 do 18.

Ostatni tytuł dla Kędzierzyna-Koźla wywalczył Damian Brój, który grając w parze 

z Moniką Lenartowicz z Głubczyc, zajął drugą pozycję w mikstach.
***

SIATKÓWKA: Puchar Polski

Minimalna zaliczka
PZU AZS Olsztyn - Mostostal-Azoty Kędzierzyn-Koźle 3:1 (20, 21, -21, 23)

PZU: Zagumny, Kurian, Siebeck, Grzyb, Kadziewicz, Papkę, Kuciński (libero) - 

Poskrobko, Szyszko. Trener Grzegorz Ryś.
M-A: Lipiński, Chadała, Soroka, Januszkiewicz, Szczerbaniuk, Popelka, Kubica 

(libero) - Dembończyk, Kardos. Trener Waldemar Wspaniały.

Drużyna Mostostalu-Azotów wywalczyła w Olsztynie jednego seta, co w rewan

żu daje cień nadziei na awans do kolejnej rundy Pucharu Polski. Aby tak się stało, 

wczoraj (mecz skończył się po zamknięciu gazety) kędzierzynianie musieli pokonać 

akademików 3:0 lub 3:1 i wówczas liczył się bilans małych punktów.

Mecz w Olsztynie tylko momentami był emocjonującym widowiskiem. W dwóch 

pierwszych partiach miejscowi mieli wyraźną przewagę. Popełniali też mniej błędów, 

szczególnie w końcówkach setów. Niespodziewanie w trzeciej odsłonie to goście prze

jęli inicjatywę. Mostostalowców do walki poderwał Michał Chadała, który serią zagry

wek rozbił zespół AZS-u. Czwarty set był wyrównany i zacięty, a jego bohaterem był 

Łukasz Kadziewicz, którego akcje w końcówce przesądziły o wygranej gospodarzy.

Pozostałe wyniki: Pamapol AZS Częstochowa - Skra Bełchatów 3:1 (26:24,17:25, 

26:24, 25:20), Gwardia Wrocław - GTPS Gorzów 3:0 (25:22, 25:22, 25:20), NKS 

Nysa - AZS Opole 3:0 (25:13, 25:18, 25:17), ASPS Net Ostrołęka - Morze Bałtyk 

Szczecin 3:2 (23:25, 25:23, 25:19,12:25,15:10).
***

LEKKA ATLETYKA: Finał Gimnazjady

Srebro i brąz drużyny
Zawodnicy z Publicznego Gimnazjum nr 5 w Kędzierzynie-Koźlu zdobyli dwa medale w druży

nowych finałach wojewódzkich „Gimnazjady” w lekkiej atletyce. Podczas zawodów rozegranych w 

Namysłowie drużyna dziewcząt zajęła drugie miejsce, ustępując jedynie gospodarzom mistrzostw. 

Natomiast chłopcy sklasyfikowani zostali na trzeciej pozycji, za dwiema szkołami z Namysłowa.

Skład drużyny dziewcząt: 100 m: Agata Janczak (14,00), Sylwia Stegman (14,40), 300 

m: Magdalena Prokop (49,40), Karolina Wypich (49,70), Katarzyna Czekaj (51,90), 600 m: 

Agata Dudek (1.46,40), Agata Kaczmarek (2.00.30), Katarzyna Pałała (2.01.10), skok 

wzwyż: Ewa Chełmińska (1.35), Ksenia Romańczyk (1.30), skok w dal: Anna Kot (4.20), 

Dominika Karpeta (3.79), pchnięcie kulą: Natalia Nieużyta (7.80), Aleksandra Ziętek (6.58), 

sztafeta 4x100 m: Sylwia Stegman, Agata Janczak, Karolina Wypich i Agata Dudek (56,40).

Skład drużyny chłopców: 100 m: Artur Lachimowicz (13,60), 300 m: Rafał Dudek 

(40,90), Piotr Bzdak (42,10), Marcin Jankowski (47,00), 1000 m: Damian Stegman 

(3.03.40), Artur Sokołowski (3.10,40), Mateusz Razim (3.13,90), 110 m ppł.: Paweł Szarf 

(22,30), Sławomir Bober (22,70), skok wzwyż: Marek Kulak (1.74), Jerzy Doluk (1.34), 

skok w dal: Rafał Hermanowicz (4.21), pchnięcie kulą: Krzysztof Strąk (10.20), rzut 
oszczepem: Przemysław Szajner (28.53), Jakub Myczkowski (26.22), sztafeta 4x100 

m: Artur Lachimowicz, Adam Bzdak, Rafał Dudek, Marek Kulak (51,92).

Opiekunami drużyn byli: Beata Nowak i Janusz Bułkowski.
***

SIATKÓWKA

Rusza liga miejska
Miejski Ośrodek Sportu w Kędzierzynie-Koźlu zaprasza amatorskie drużyny siat

karskie do udziału w rozgrywkach ligi miejskiej. Turniej odbędzie się już po raz pią

ty. Dodatkowe informacje i zapisy w siedzibie MOS-u (stadion miejski przy ul. Grun

waldzka), tel. 481 94 79. Zgłoszenia zespołów można składać do 10 listopada.

Zebrał ŁAG

SIATKÓWKA: Jesienny turniej w PSP 19

Siedem godzin emocji
Dwadzieścia sześć drużyn rywa

lizowało w III jesiennym turnieju 

minisiatkówki o Puchar Prezy

denta Miasta, który w minioną 

sobotę rozegrany został w PSP 

nr 19 w Kędzierzynie-Koźlu.

Klasyfikacja turnieju dziewcząt: 1. 
PSP 19 III Kędzierzyn-Koźle, 2. Tychy 
II, 3. Tychy I, 4. PSP 9 I Kędzierzyn- 
Koźle, 5. PSP 19 II Kędzierzyn-Koźle, 
6. Milicz I, 7. Wieliczka II, 8. PSP 9 II 
Kędzierzyn-Koźle, 9. PSP 9 III Kędzie
rzyn-Koźle, 10. PSP 3 Kędzierzyn-

drużyna: Patrycja Mądry. Paulina Sta
siak, Kaja Bryjka, III drużyna: Agniesz
ka Blahut, Aleksandra Domaradzka, 
Magdalena Trybus; chłopcy: I drużyna: 
Przemysław Szmoniewski, Bartosz Bo
gacki, Przemysław Zieliński, II drużyna: 
Łukasz Pular, Kamil Szafarczyk, To-

Siatkarze ze szkół podstawowych nr 9 i 19 stanowili najliczniejszą grupę uczestników turnieju

Obok reprezentacji miejscowych szkół 
nr nr 3, 9 i 19 do rozgrywek zaproszono 
drużyny z Milicza, Tychów, Wieliczki i 
Krakowa. Przez siedem godzin trzyosobo
we zespoły dziewcząt i chłopców rywali
zowały na czterech boiskach. Rozegrano 
kilkadziesiąt emocjonujących i zaciętych 
spotkań. Było mnóstwo dobrej zabawy 
oraz siatkówki na wysokim poziomie.

- Turniej organizujemy już po raz 
trzeci i cieszy się on dużą popularno
ścią - powiedziała nam Danuta Kubac
ka, nauczycielka w PSP nr 19. - Najlep
sze drużyny otrzymały nagrody i me
dale ufundowane przez Opolski 
Związek Piłki Siatkowej.

Koźle, 11. PSP 19 I Kędzierzyn:Koż- 
le, 12. Kraków I, 13. Wieliczka I, 14. 
Wieliczka III, 15. Kraków II.

Kolejność drużyn w turnieju chłop
ców: 1. Kraków I, 2. PSP 19 I Kędzie
rzyn-Koźle, 3. PSP 91 Kędzierzyn-Koź- 

- le, 4. Kraków II, 5. PSP 9 II i PSP 19 II 
Kędzierzyn-Koźle, 6. Kraków III, 7. 
Milicz II, 8. Kraków IV, 9. PSP 19 III 
Kędzierzyn-Koźle, 10. Milicz I.

Składy zespołów z Kędzierzyna-Koźla.
PSP nr 3: Marlena Kurowska, Moni

ka Malinowska, Aneta Gomółka. Opie
kun Izabela Głabuś. PSP 9: dziewczęta: 
I drużyna: Agnieszka Niebiosa, 2. Kata
rzyna Nieluda, Hanna Żółkiewicz, II

masz Kozubek. Opiekunowie: Danuta 
Krzyżyk i Sabina Kisielewska.

PSP 19: dziewczęta: I drużyna: Sandra 
Rudnicka, Joanna Król, Karolina Niesob- 
ska, II drużyna: Marta Szarek, Kamila Pie
trzak, Aleksandra Klepacz, III drużyna: 
Agnieszka Kubacka, Aleksandra Czekaj, 
Natalia Zbierska; chłopcy: I drużyna: Pa
weł Koziura, Jakub Kamysz, Daniel Fur- 
mański, II drużyna: Mateusz Bernat, To
masz Wyszka, Michał Bednarek, III dru
żyna: Jakub Iwanejko, Damian Dzikielew- 
ski, Krzysztof Piechaczek, Szymon Ro- 
mik. Opiekunowie: Danuta Kubacka, Vto- 
letta Bernat.

Tekst i foto: Grzegorz ŁAB AJ

STRZELECTWO: Mistrzostwa młodzików

Dziurawili tarcze na medal
Duży sukces odnieśli strzelcy z Kę

dzierzyna-Koźla w międzywojewódz
kich mistrzostwach młodzików, które 
rozegrane zostały w Częstochowie.

W zawodach udział wzięło czterech 
zawodników z Kędzierzyna-Koźla i każ
dy z nich znalazł się w czołówce swo
ich konkurencji. Marta Klimek, repre
zentująca klub LOK Sparta, zdobyła ty
tuł mistrzowski w konkurencji karabin 
sportowy z trzech postaw oraz w kara
binku pneumatycznym. Marcin Szysz- 
kowski z MMKS-u Wywalczył dwa ty
tuły mistrzowskie. Pierwszy w konku
rencji karabin sportowy 40 strzałów le
żąc, a drugi w karabinie pneumatycz
nym. Dwa tytuły wicemistrzowskie 
przypadły Andrzejowi Kuflowi z 
MMKS-u. Nasz zawodnik uzyskał je w 
karabinie sportowym oraz karabinie 
pneumatycznym. Trzecią pozycję w pi
stolecie pneumatycznym zajął Marek 
Szala z MMKS-u. Ten sam zawodnik 
był również czwarty w pistolecie spor
towym.

Zadowolony z postawy swoich pod
opiecznych był Andrzej Starostka.

- Drużynowo sklasyfikowani zosta
liśmy na drugim miejscu, tuż za Czę
stochową - powiedział nam trener 
strzelców. - Mistrzostwa te to najwyż
sza forma sportowej rywalizacji dla 
zawodników w kategorii młodzików. 
Wśród nich należy upatrywać przy

szłych uczestników Ogólnopolskiej 
Olimpiady Młodzieży.

Sukcesy strzelców z Kędzierzyna-Koźla 
przyciągająmłodzież. Chętnych do trenowa
nia jest coraz więcej. W tej chwili sekcja 
MMKS-u liczy dwunastu zawodników, ale 
jest kilku młodych kandydatów na strzelców.

- Strzelectwo to bardzo fajny sport, 
choć wymaga sporo wysiłku - uważa 
Andrzej Kufel. - Trenuję dopiero pół
tora roku i to był mój trzeci start w 
zawodach. Cieszę się, że tak dobrze mi 
poszło.

Tekst i foto: ŁAG

Wyborowi strzelcy z MMKS-u. Stojq od lewej: Marcin Szyszkowski, An
drzej Starostka (trener), Andrzej Kufel i Marek Szala. Na zdjęciu bra
kuje Marty Klimek, która również startowała na zawodach w Często
chowie.



BASEBALL: Zakończenie sezonu

Upolowali gepardy
TENIS ZIEMNY: Turniej „Hart Open"

Półfinał dał awans
Drużyna UKS „Szóstka” Kędzie

rzyn-Koźle wygrała baseballowy tur
niej zakończenia sezonu, który w mi
niony weekend odbył się w Żorach. 
Turniej rozgrywany był systemem 
pucharowym, a zawodnicy oprócz 
rywalizacji z przeciwnikami musieli 
zmagać się z chłodem i deszczem. W 
finale nasi zawodnicy pokonali druży
nę „Gepardów” z Żor 10-8 i tryumfo
wali w rozgrywkach.

- Turniej rozgrywany był w cięż
kich warunkach pogodowych, któ
re stanowczo nie sprzyjają basebal
lowi - powiedział nam Sławomir 
Smętek, trener UKS-u „Szóstka”. - 
Pomimo tych trudności moi zawod
nicy zwyciężyli i pokazali, że nale

ży się z nimi liczyć. Szkoda, że nie 
udało nam się wygrać turnieju eli
minacyjnego do olimpiady młodzie
ży, w którym brały udział te same 
drużyny. To już jednak przeszłość, 
a my już rozpoczynamy przygoto
wania do kolejnego sezonu.

Drużyna UKS „Szóstka” zagrała w 
Żorach w następującym składzie: Da
wid Rychel, Adam Grzesista, Dariusz 
Tajerle, Mariusz Tajerle, Mateusz Ju- 
tek, Michał Janczak, Michał Menzel, 
Jarosław Baran, Łukasz Wajdzik, Da
mian Zawadzki, Tomasz Helak, Mate
usz Lipniacki, Patryk Jankowski. Tre
nerzy: Sławomir Smętek i Eryk Gra- 
mala.

ŁAG

DART: Turniej w Ogrodowej

Okazali gościnność
W restauracji „Ogrodowa” odbył 

się w minioną niedzielę okręgowy 
turniej darta 501 DO. W zmaganiach 
wzięło udział 44 zawodników, w tym 
goście z Częstochowy i Jeleniej 
Góry.

Zwycięzcą turnieju został Tomasz 
Krawczyń z Jeleniej Góry, który w fi
nale pokonał Bogusława Sobczaka z 
Atheny Kędzierzyn-Koźle. Trzecie

miejsce wywalczył Maciej Szmidt z 
drużyny Mocny Team Olimpijska 
Zdzieszowice, który bierze udział w 
rozgrywkach dopiero od dwóch mie
sięcy. Na czwartej pozycji uplasował 
się Rafał Zyskowski z Częstochowy, 
a kolejne miejsca zajęli Sebastian 
Steyer (Athena) i Tomasz Kaszczy- 
szyn (Bravo).
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Anna Żarska z Kędzierzyna-Koźla 
dotarła do półfinału turnieju „Hart 
Open” z pulą nagród 25 tys. dolarów, 
który rozgrywany był w Zawadzie 
koło Opola.

To duży sukces naszej zawodnicz
ki, która w turnieju wystąpiła z dziką 
kartą. Ania od pierwszego meczu pre
zentowała się bardzo dobrze i w dro
dze do półfinału odprawiła kilka wy
żej notowanych w światowym rankin
gu zawodniczek. Po raz pierwszy w 
histprii turnieju w Zawadzie do półfi
nału dotarły dwie Polski: Anna Żarska 
i Marta Domachowska. Los chciał, że 
stanęły naprzeciw siebie. Pojedynek, 
pomiędzy najlepszą obecnie tenisist- 
ką w kraju a kędzierzyniankąbył dra
matycznym i wyrównanym spekta
klem. W pierwszym secie Doma
chowska wygrała dopiero w tie-bre- 
aku. Druga partia należała do Żarskiej, 
która zwyciężyła 6:3. W decydującym 
secie więcej szczęścia i zimnej krwi 
zachowała zawodniczka warszaw
skiej Mery i to ona awansowała do 
finału. W meczu o pierwsze miejsce 
Marta Domachowska nie sprostała 
jednak Tatianie Uvarowej z Białoru
si, przegrywając 4:6, 6:3, 4:6.

Bardzo zadowolona ze swojego 
występu była po turnieju Anna Żarska.

- Cieszę się, że nie zawiodłam 
organizatorów, którzy przyznali
mi dziką kartę - po
wiedziała nam teni- 
sistka. - Pokona
łam kilka wyżej 
rozstawionych za
wodniczek. Mecz

rangi, jak rozgrywany w Kędzie- 
rzynie-Koźlu. Forma rośnie, a to
dobry prognostyk przed kolejny
mi występami - uważa Anna Żar
ska.

Kędzierzynianka przygotowuje 
się teraz do drużynowych mi

strzostw Europy, które od
będą się w Ostrawie. 

Następnie czeka ją 
cykl turniejów w 

Czechach.
Tekst i foto: 
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Dobra gra Anny Żarskiej na 
turnieju w Zawadzie zaprocentowała

półfinałowy mógł 
się podobać. Był bar
dzo zacięty. Marta zro
biła jednak mniej błę
dów w końcówkach i wy
grała.

Anna Żarska zdobyła w Zawa 
dzie 16,5 punktów do rankin
gu WTA, dzięki czemu 
awansowała z 426. miejsca 
na około 350.

- Aby osiągnąć taki 
awans, musiałabym wy-
grać trzy turnieje tej awansem w światowym rankingu
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Najlepsi zawodnicy turnieju w „Ogrodowej”

PIŁKA NOŻNA: Liga wojewódzka

Remisowe derby
Kibice zgromadzenie na stadio

nie w Koźlu nie doczekali się bra
mek. Miejscowa Odra w derbach 
powiatu zremisowała z drużyną z 
Reńskiej Wsi, a oba zespoły utrzy
mały swoje miejsce w tabeli. Nie 
zwalnia tempa beniaminek z Nie- 
zdrowic, który wygrał kolejne spo
tkanie i jest zdecydowanym liderem 
rozgrywek.

Wyniki pozostałych spotkań: Na
przód Ujazd Niezdrowice - Orzeł 
Dzierżysław 1-0, LZS Gościęcin - 
Sparta Paczków 0-3, Pogoń Prud
nik - Unia Tułowice 2-1, BTP 
Brzeg - Czarni Otmuchów 5-0, 
Orzeł Polska Cerekiew - Sudety 
Burgrabice 2-3, LZS Kamienica 
Nyska - Orzeł Branice 1-4, LZS

Rusocin - Czarni Korfantów 1-4.
1. Naprzód Niezdrowice 12 34 30-9

2. Sparta Paczków

3. BTP Brzeg

4. Orzeł Branice

5. Czarni Otmuchów

12 26 31-13

12 26 25-13

12 23 22-16

12 23 22-20

6. Finans Reńska Wieś 12 19 20-16

7. Odra K-K

8. Orzeł Dzierżysław

9. Czarni Korfantów

10. Sudety Burgrabice

11. LZS Kamienica

12. LZS Rusocin

13. Pogoń Prudnik

14. Unia Tułowice

15. Orzeł Polska C.

16. LZS Gościęcin

12 18 25-13

12 14 18-18

12 14 20-24

12 14 21-26

12 14 21-29

12 13 17-19

12 12 11-19

12 9 13-26

12 9 16-31

12 7 9-29
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PIŁKA NOŻNA: IV liga

Gorzej być nie może
Zupełnie nie radzą sobie piłkarze 

KS-u Kędzierzyn-Koźle w rozgryw
kach czwartej ligi. Podopieczni Ada
ma Kani przegrali na własnym bo
isku z beniaminkiem z Goświnowic 
0-2 i zajmują przedostatnie miejsce 
w tabeli.

W innych meczach padły następu
jące rozstrzygnięcia: Victoria Cisek - 
Unia Krapkowice 0-2, Skalnik Gracze 
- Śląsk Łubniany 4-1, Polonia Gołu- 
szowice Głubczyce - Start Namysłów 
0-0, OKS Olesno - Hetman Byczyna

0-2, MKS Kluczbork - Małapanew 
Ozimek 3-2, Polonia Nysa - TOR 
Dobrzeń Wielki 0-0, Fortuna Głogó
wek - Ko-Ko Starościn 2-1, MKS 
Gogolin - Skalnik Tarnów Opolski 2- 
1,
1. MKS Kluczbork 13 37 30-7

2. TOR Dobrzeń Wielki 13 32 26-7

3. Skalnik Gracze 13 28 34-16

4. Unia Krapkowice 13 22 25-19

5. Hetman Byczyna 13 21 23-20

6. Start Namysłów 13 19 19-17

7. Victoria Cisek 13 19 15-13

8. Polonia Nysa 13 19 20-21

9. Małapanew Ozimek 13 18 27-26
10. Śląsk Lubniny 13 18 17-21

11. Ko-Ko Starościn 13 17 22-22

12. MKS Gogolin 13 17 22-22

13. Polonia Głubczyce 13 14 13-19

14. LKS Goświnowice 13 14 14-23

15. OKS Olesno 13 11 20-25

16. Skalnik Tarnów Op. 13 11 9-16

17. KS K-K 13 10 18-22

18. Fortuna Głogówek 13 4 6-44

SIATKÓWKA: Liga 
juniorek

Lider
za mocny

Siatkarki MMKS-u Kędzierzyn- 
Koźle gościły w Nysie, gdzie zmie
rzyły się z głównym kandydatem do 
tytułu mistrzowskiego. Miejscowy 
Lodgar pokonał młody zespół z na
szego miasta 3:1. W innym spotkaniu 
LO OSiR Kluczbork wygrał z GIM 2
zNysy 3:1.
1. Lodgar Nysa 3 6 9:1
2. OSiR LO Kluczbork 2 4 6:1
3. GIM 2 Nysa 3 4 4:7
4. MMKS K-K 2 3 4:3
5. MOS II Opole 2 3 3:4
6. PZU Karo Strzelce Op. 2 2 2:6
7. MOS I Opole 2 2 2:6
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SIATKÓWKA: Opolskie rozgrywki

Zacięta randa
Drużyna MMKS-u Mostostal Kę

dzierzyn-Koźle, występująca w roz
grywkach III ligi, przegrała z zespo
łem ze Strzelec Opolskich. Mecz był 
zacięty i emocjonujący, a gospodarze 
wygraną zapewnili sobie dopiero w 
tie-breaku.

Komplet wyników: Megawat 
Opole - LZS Rybna 3:2, LZS 
Rybna Brzeg - HKS Lotrans 
Zdzieszowice 0:3, UKS Piast 
Głubczyce - Megawat Opole 1:3, 
SKS Mechanik Namysłów - LZS 
Sławice 3:0.
1. Megawat Opole 3 6 9:4

2. MMKS Mostostal K-K 3 5 8:3

3. PZU Karo Strzelce Op. 3 5 7:5

4. Lotrans Zdzieszowice 2 4 6:0

5. Mechanik Namysłów 2 4 6:1

6. LZS Sławice 3 4 3:6

7. LZS Rybna- Brzeg 3 3 2:9

8. Piast Głubczyce 33 1:9

9. Jedynka Baborów 22 1:6
***

W grupie B opolskiej ligi jumorow
grają trzy drużyny z Kędzierzyna-

Koźla. Wyniki spotkań: MMKS III 
K-K - MMKS II K-K 0:3, UKS 
Piast Głubczyce - MMKS III K-K
0:3, MMKS II K-K 
3:2.

- MOS Opole

1. MMKS II K-K 3 5 6:5

2. MMKS I K-K 2 4 6:0

3. OSiR Kluczbork 2 4 6:2

4. MOS Opole 3 4 5:6

5. MMKS III K-K 3 4 5:6

6. UKS Piast 3 3 0:9
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PliĆŃ PO PN iii NiWig CM

Nagrzewnica gazowa
REM 15M
•wydajność max. 15 kW 
•przepływ powietrza- 300 m3/h

4*

•zużycie gazu- 1,072 kg/h 
•ciśnienie gazu- 0,7 bar castorama

8236 3265

Możliwość skorzystania z karty Castorama-Lukas

castorama
Budujesz Remontujesz Urządzasz

ZAPRASZAMY: Pon.-Pt. 7.00-21.00; Sob. 8.00-20.00; Nd. 10.00-19.00.

Opole, ul. ■Wiejska 141/A, tel. (0-77) 40 04 100, fax (0-77) 40 04 200

www.castorama.com.pl

http://www.castorama.com.pl

